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روزنامه صبح ایران

دادستان تهران مطرح کرد

بازگرداندن اموال دولت شرط عفو بابک زنجانی

دکتر شقاقی شهری اقتصاددان :

نظام یارانه ای اصلاح نشود
 شکاف طبقاتی افزایش می یابد

* سقوط آزاد فقرا بسیار خطرناک است

ناصر ایمانی تحلیلگر سیاسی اصولگرا: 

نمره ما در آزادی  کمتر از استقلال است 

در سال ۹۶، هر ساعت ۲۱ طلاق رخ داده! 

هجمه های داخلی به دستگاه دیپلماسی با اهداف جناحی است 

منافع ملی قربانی 
اغراض سیاسی
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دکتر وحید شقاقی شهری اقتصاددان تاکید دارد که 
اصلاح نظام مالیاتی و به کار انداختن مالیات ها در جهت 
بازتوزیع درآمدها ضروری است. او می گوید: نظام یارانه و 

نظام مالیاتی در ایران شفاف نیستند و کسی نمی  داند اگر 
درآمدی وجود داشته، آیا به فقرا اختصاص یافته است.

نوسانات اقتصادی مانند فیل هایی سنگین وزن ...

دستگاه دیپلماسی کشورمان و در راس آن محمدجواد ظریف که سرگرم نبرد دیپلماتیک دشواری درعرصه بین 
المللی درموضوع برجام به طورخاص و سیاست خارجی به طورعام است این روزها در داخل نیز هدف حمله افراطیون 
قرار دارد. بازیگران عرصه روابط بین الملل ایران که در سال 1394 در برابر صف آرایی جهانی ایستادند با خروج آمریکا 

از برجام هدف حملات بسیاری هستند...

یک عضو جامعه روحانیت مبارز می گوید: در چهل سالگی انقلاب، 
اقتصادی،  استقلال  به  هنوز  اما  رسیده ایم،  استقلال سیاسی  به 
فرهنگی و اخلاقی نرسیده ایم. حجت الاسلام والمسلمین سیدرضا 
اکرمی، نماینده اسبق مجلس شورای اسلامی و عضو جامعه روحانیت 
خطاهای  تصحیح  و  اصلاح پذیری  به  رهبری  اشاره  درباره  مبارز 
گذشته به ایرناپلاس می گوید: ما در قرآن مجید دو واژه »محکمات« و 

»متشابهات« داریم که محکمات یعنی اصول ثابت و ...

دستیار پیشین رئیس جمهوری در حقوق شهروندی، با بیان اینکه 
شاخص اعتماد اجتماعی درکشور وضعیت مناسبی ندارد، گفت: دلیل 
نامناسب بودن این شاخص، ضعف نظام اداری است که اصلاح نظام 
اداری در این زمینه ضروری می باشد. شهیندخت مولاوردی روز سه 
شنبه درجلسه ستاد صیانت از حقوق شهروندی، سلامت اداری و 
عفاف و حجاب در تالار معصومیه فرمانداری قم با تاکید بر ضرورت 

تبیین صحیح منشور حقوق شهروندی ...

سیدرضا  اکرمی: 

حوزه رادیو و تلویزیون 
باید از انحصار خارج شود 

شهیندخت مولاوردی:

شاخص اعتماد اجتماعی 
درکشور وضعیت مناسبی ندارد 
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ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

ابراهیم اصغرزاده:

باید اصلاحات اساسی و ساختاری انجام دهیم

آزادی و عدالت 
باید توامان
 ایجاد شود

استاندار قم گفت: پاسخگویی مسئولان و سازمان های دولتی این استان به مطالبات مردم 
کمرنگ است و دستگاه ها باید در این زمینه فعال تر باشند.بهرام سرمست روز سه شنبه در جلسه 
»ستاد صیانت از حقوق شهروندی، سلامت اداری و عفاف و حجاب« در تالار معصومیه فرمانداری 
قم با بیان اینکه رضایتمندی مردم باید در صدر تمام اولویت های دستگاه های اجرایی باشد افزود: 
نباید برای ارزیابی عملکرد دستگاه های اداری، تنها به گزارش بازرسان اکتفا کرد، بلکه باید میزان 
رضایتمندی مردم از دستگاه های اجرایی مورد توجه قرار گیرد.وی سیستم نظارت و ارزیابی 
عملکرد فعلی دستگاه ها را ناکارآمد دانست و گفت: باید با اصلاح روند ارزیابی عملکرد دستگاه ها 
به دنبال ارتقای رضایتمندی مردم بود.سرمست گفت: مسئولان استان خود را برای پاسخگویی به 

مطالبات مردم و شفاف سازی عملکرد خود آماده کنند تا رابطه گفتمانی متقابل میان ...

شهردار قم گفت: شهرداری سالیانه هزار و 500 میلیارد تومان پروژه عمرانی در شهر قم اجرا 
می کند، باید راه برای اجرای پروژه های عمرانی در محلات نیازمند بازآفرینی شهر برای شهرداری 
قم باز شود.دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد  در ستاد بازآفرینی پایدار شهری استان قم در سالن 
جلسات امام جواد)ع( استانداری با اشاره به اراضی 4۸ هکتاری منطقه پردیسان اظهار کرد: 
این اراضی پشتیبانی برای احیا و توانمندسازی بافت های ناکارآمد و نیازمند بازآفرینی شهری 
هستند، تصمیم گرفته شده بود که اراضی 4۸ هکتاری به سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم 
حضرت معصومه)س( واگذار شود. وی ادامه داد: در محلات نیازمند بازآفرینی شهری قم نیاز به 
وحدت در تصمیم گیری داریم، قرار بود که 32 هکتار از اراضی منطقه پردیسان برای ساماندهی 

سکونتگاه های غیررسمی در شهر قم واگذار شود...

استاندار قم:

پاسخگویی دستگاه های اجرایی قم
 به مطالبات مردم کمرنگ است

شهردار قم  خبرداد

اجرای سالیانه 1۵00 میلیارد تومان 
پروژه عمرانی 

88

روابط عمومی مخابرات منطقه قم
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این روزها چگونه زندگی کنیم؟ 
چگونه	می	شود	در	این	روزها	زندگی	کرد؟	این	سوالی	
است	که	خیلی	ها	از	خود	می	پرسند.	با	قیمت	گوشت،	با	
پراید	45	میلیونی،	با	مسکن	میلیاردی	و	....	چه	کنیم؟آیا	
واقعا	می	شود	به	این	سوال	پاسخ	داد؟نه،	نمی	شود.	چون	

واقعا	شرایط	زندگی	کردن	سخت	شده	است.	پیرمردی	که	سال	ها	کار	کرده	است	حالا	
محبور	است	برای	خرید	گوشت	گرم	یا	یخی	و	ارزان	از	ساعات	ابتدایی	روز	در	صف	بایستد	
که	آیا	در	آخر	بتواند	دو	کیلو	گوشت	بخرد	یا	نه.جوانی	که	با	هزار	آرزو	ازدواج	کرده	است،	
در	خرج	زندگی	مانده	است	و	نمی	داند	غم	اجاره	خانه	رو	بخورد	یا	غم	نان	را.مردی	که	
بچه	هایش	از	او	انتظار	دارند،	زندگی	مرفهی	برای	آنها	بسازد،	به	فکر	شغلی	در	نیمه	های	
شب	است.زنی	که	سرپرست	خانواده	است،	با	کدام	پول	شکم	بچه	های	خود	را	سیر	
کند؟زندگی	کردن	برای	زنده	ماندن،	اتفاق	تلخی	است	که	این	روزها	شاهد	آن	هستیم.	
مردی	در	مترو،	در	حال	گدایی	بود.	از	غم	ها	و	غصه	هایش	می	گفت.	مرد	مسنی	از	ته	واگن	
فریاد	زد،	بس	کن	آقا!	حال	من	از	تو	خراب	تر	است.	یک	کارگاه	دارم	که	باید	تعطیلش	کنم.	
باید	کارگرهایم	را	دم	عید	اخراج	کنم.	می	دانی	اخراج	کردن	15	نفر،	آخر	سال	یعنی	چی؟
در	این	سبک،	دیگر	تفریح	کردن،	سفر	کردن	و	در	نهایت	لذت	بردن	از	زندگی	جایی	
ندارد.	همه	به	فکر	یک	لقمه	نان	هستند.این	یک	لقمه	نان،	باعث	می	شود،	گاهی	مردم	
فکر	کنند	می	شود	از	راه	هایی	استفاده	کرد	که	چندان	قانونی	نیست	و	حتی	چندان	انسانی	
نیست.طبق	گفته	پلیس،	این	روزها	دزدی	زیاد	شده	است.		واقعا	هم	نمی	شود	به	مردم	
گفت،	نخرید،	نپوشید،	نروید.	آنهایی	که	این	کارها	را	نکردند،	ضرر	کردند.کاش	مسؤولان	
کشور	راهکاری	را	پیش	پای	مردم	می	گذاشتند	تا		بدانند	چگونه	زندگی	کند.الان	مردم	
منتظر	راهکاری	برای	زندگی	کردن	هستند.	کاش	یکی	پیدا	می	شد	به	مردم	می	گفت	
در	این	شرایط	زندگی	خود	را	چگونه	سپری	کنند.نمی	شود	به	یک	باره	همه	قیمت	ها	دو	
برابر	شود	و	انتظار	داشت	مردم	به	همان	شیوه	ای	زندگی	کنند	که	قیمت	ها	ارزان	بود.الان	
زمان	مشخص	کردن	سبک	زندگی	مبتنی	بر	قیمت	های	نجومی	است.	برخی	از	مردم	در	
دوران	گرانی	می	خواهند	همانند	دوران	ارزانی	زندگی	کنند	و	این	شدنی	نیست.نمی	دانم	
چرا	مسؤولان	در	این	میدان	تنها	و	تنها	نظاره	گر	هستند.	نه	توان	کنترل	قیمت	ها	و	بازار	را	
دارند	و	نه	توان	تعریف	سبک	زندگی	برای	مردم.متاسفانه	شرایط	شبیه	کشتی	شده	است	
که	در	توفان	افتاده	است	و	تمام	کارکنان	کشتی	تنها	در	حال	نگاه	کردن	توفان	هستند	و	

هیچ	کاری	نمی	کنند.

اگر تبصره های بودجه و 
شرکت های دولتی نبودند!

در	این	روزهای	رئیس	مجلس	وعده	اصلاح	ساختاری	
اما	رئیس	 بود.	 نوید	بخش	 را	مطرح	کرد	که	 بودجه	
کمیسیون	اقتصادی	مجلس	اظهار	کرد	که	منظور	این	

بوده	است	که	ما	در	زمان	جنگ	اقتصادی	باید	بودجه	را	متناسب	با	زمان	حال	ببندیم.
از	مجموع	این	دو	بیان	به	نظر	نمی	رسد	تغییر	چندانی	در	ساختار	بودجه	ریزی	
صورت	گیرد؛	زیرا	نه	علم	آن	هست	و	نه	جسارت	و	جرأت	آن.	و	انگهی	در	شرائطی	
است	که	قرار	است	در	سال	آتی	انتخابات	دوره	بعد	مجلس	صورت	گیرد.بودجه	ریزی	
در	حالت	جنگ	نیاز	به	تغییر	ساختار	ندارد	اگر	ساختار		بودجه	ریزی	درست	باشد	
باید	در	شرائط	مبارزه	هزینه	و	درآمد	باید	نظارت	بیشتری	را	بر	خود	ببیند.	اما	تغییر	
ساختار	مسئله	جدی	است.	آنهاییکه	بودجه	ریزی	می	کنند	خود	آینده	ای	روشن	را	
در	نظر	ندارند.	در	خیلی	از	موارد	ایده	های	کلی،	و	لزوم	انجام	کار	اساسی	و	بازنگری	
جدی	مطرح	می	شود	که	شعاراتی	کلی	است	و	وقتی	به	پای	عمل	می	آید	چیزی	
قابل	توجه	به	دست	نمی	آید.اما	بودجه	ریزی	یعنی	تنظیم	سیاست	های	یک	کشور	
در	یکسال	که	خود	بر	گرفته	از	بخش	بزرگتری	از	زمان	هست	و	همینطور	آنهم	از	
آینده	ای	دور	دست	تر	که	نشان	از	آینده	پژوهی	دارد،	که	متکی	بر	برنامه	جامع	است.
بودجه	ریزی	و	برنامه	ریزی	یعنی	دخل	و	خرج	کشور.	که	در	آن	مصارف	با	توجه	
به	برنامه	ریزی	و	آمایش	دقیق	تعیین	شده	و	بودجه	قابل	تحصیل	برای	آن	از	طرف	
دولت	با	اجازه	مجلس	باید	هزینه	شود.	اینکه	تبصره	آورده	می	شود.	به	این	معنا	
است	که	ما	نقطه	نظرهایی	در	زمینه	هزینه	داریم	که	البته	اگر	آن	را	هم	نمی	آوردند	
به	این	معنا	بود	که	این	اولویت	بندی	ها	در	نزد	دولت	وجود	دارد.	اما	مجلس	چون	
می	خواهد	در	این	تخصیص	ها	نقش	داشته	باشد	و	یک	مقدار	اعمال	نفوذ	هم	بکند	
خواستار	آن	است	که	این	تبصره	ها	به	مجلس	بیاید.وقتی	به	مجلس	می	آید	اگر	مرکز	
پژوهشها	بر	روی	آن	قدری	کار	می	کند	ولی	عملا	به	دست	نمایندگان	می	افتد	که	با	
توجه	به	نگاه	بخشی	خود	سعی	در	اعمال	نفوذ	دارند.	بدیهی	است	در	این	فرایند	مانند	
خود	اعضای	دولت	آنهایی	که	قدرت	بیشتری	دارند	و	یا	از	امتیاز	بیشتری	برخوردارند	
و	یا	با	دولتیان	و	عوامل	قدرت	بیشتر	تماس	دارند،	به	نفع	منطقه	خود	و	چه	بسا	
در	قالب	طرح	های	ملی	و	استانی	در	آن	اعمال	نفوذ	کنند.	بقیه	نمایندگان	هم	که	
دستشان	به	جائی	نمی	رسد	با	سخنرانی	در	موافقت	و	یا	مخالفت	در	صحن	علنی	با	
بندهای	تبصره	سعی	می	کنند	تا	حضور	فعال	تری	از	خود	در	مجلس	نشان	دهند	تا	
احیانا	به	مردم	منطقه	شان	بگویند	که	حضور	فعال		دارند.دولت	هم	اگر	بخواهد	به	مُرّ	
قانون	عمل	کند	باید	دخل	و	خرج	کشور	را	شسته	و	رفته	و	شفاف	شده	برای	خود	و	
مردم	اعلان	کند.	اما	چون	چنین	نیست	و	یا	نمی	تواند	باشد	و	استدلال	این	است	که	
با	اجرای	دقیق	قانون	بعضی	از	عملیات	اجرایی	متوقف	و	یا	کند	می	شود	لذا	باید	از	
مقررات	ساده	تری	به	نام	قانون	شرکت	ها	استفاده	شود.	اما	در	واقع	وجود	شرکت	ها	
اگر	چه	توجیهش	سرعت	در	انجام	کار	است	ولی	می	شد	آن	را	به	گونه	ای	در	قانون	
گنجاند	و	یا	آن	را	به	بخش	خصوصی	واگذارکرد	تا	بر	اساس	قانون¬های	دیگر	ازجمله	
تجارت	کار	خود	را	پیش	ببرد	و	دولت	هم	بر	آن	نظارت	کند.	اما	چون	از	یک	طرف	
دولت	نمی	خواهد	تصدیگری	را	رها	کند	و	از	طرف	دیگر	قانون	را	برای	خود	دست	و	پا	
گیر	می¬داند	به	سمت	تأسیس	شرکت	دولتی	روی	می	آورد	تا	راه	فراری	برای	قانون	
باشد	و	درعین	حال	ظاهری	موجه	هم	داشته	باشد.	جالب	است	که	در	تصویب	بودجه	
سال	۹۸	نمایندگان	اظهار	می	دارند	که	برای	اولین	بار	در	بودجه	شرکت	های	دولتی	
ورود	کرده	اند.وقتیکه	به	قانون	شرکتهای	دولتی	مراجعه	کنید	و	حیف	و	میلهایی	که	
در	آن	صورت	می	گیرد	و	استفاده	هایی	که	دولت	از	آن	می	برد	و	عدم	نظارتی	که	
بر	آن	هست	وسیله	ای	برای	سوء	استفاده	شده		و	می	شود.پس	در	واقع	تبصره	ها	
و	شرکتها	ابزاری	برای	شلوغ	کردن	و	عدم	شفافیت	و	فرار	از	قانون	است.	یعنی	هم	
میخواهیم	قانون	اجرا	شود	و	هم	می	خواهیم	از	آن	فرار	کنیم.	و	پیچیدگی	آن	در	
تبصره	های	قانونی	و	اجرای	شرکتی	به	قدری	زیاد	است	که	کار	نظارت	و	پیگیری	
را	دشوار	می	کند.	نتیجه	اینکه	آنقدر	کار	بالا	می	گیرد	که	نیاز	به	تحقیق	و	تفحص	
می	شود	و	نتیجه	آن	هم	اغلب	معلوم	است.اینکه	بگوئیم	ساختار	باید	عوض	شود	در	
صورتی	عوض	خواهد	شد	که	ساختار	قانونگذاری	تغییر	کند	و	ساختار	قانونگذاری	هم	
زمانی	عوض	می	شود	که	شیوه	انتخاب	نمایندگان	عوض	شود	و	افرادی	به	مجلس	
بیایند	که	هم	عالم	و	متخصص	باشند	و	هم	بی	نیاز	از	اینکه	برای	خود	قبایی	از	این	
باب	بدوزند	و	این	دو	با	هم	کمتر	جمع	می	شود.	اگر	به	سخنان	دکتر	سبحانی	نماینده	
ادوار	توجه	شود	که	می	گوید:	اصولا	مواد	اقتصادی	قانون	اساسی	تعطیل	شده	و	سالها	
است	مورد	بی	مهری	قرار	گرفته	است.استانی	شدن	یک	تغییر	کوچکی	در	این	زمینه	
است.	اما	خطراتی	هم	آن	را	تهدید	می¬کند	چه	بسا	افرادی	با	مهارت	و	تردستی	
خود	را	دلسوز	مردم	نشان	دهند	و	به	مجلس	بیایند	و	دوباره	روز	از	نو	و	روزی	از	نو!	
مجلس	اگر	در	رأس	امور	است	در	صورتی	است	که	منتخبین	دارای	ویژگی	خاصی	
باشند	و	این	نخواهد	شد	مگر	که	دولت	بخواهد	از	یک	طرف	مردم	را	ارشاد	کند	و	
فرهنگ	انتخاباتی	را	افزایش	دهد	و	از	طرف	دیگر	در	انتخاب	افراد	مداخله	نکند	و	
این	امر	هم	بغایت	سخت	و	دشوار	است؛	زیرا	همچنانکه	مجلسیان	دوست	دارند	که	
دوباره	انتخاب	شوند	دولتیان	هم	می	خواهند	که	در	مصادر	امور	باقی	بمانند	و	یا	هم	
خطانشان	پیروز	شوند.	اگر	ما	کشور	را	برای	خودمان	بخواهیم	همواره	همین	آش	
است	و	همین	کاسه	ولی	اگر	کشور	را	برای	کشور	بخواهیم	و	خود	از	میان	برخیزد	

بسیاری	از	مشکلات	حل	می	شود.

عضو هیات رییسه مجلس:

دفاع ظریف از حق ملت ایران
 نوعی روشنگری برای جهان بود

عضو	هیات	رییسه	مجلس	شورای	اسلامی	با	تاکید	بر	این	که	مواضع	ایران	در	کنفرانس	
مونیخ	سازنده	و	موثر	بود،	گفت:	دفاع	آقای	ظریف	بسیار	سازنده،	موثر	و	برای	افکار	دنیا	

یک	نوع	روشنگری	بود.
علیرضا	رحیمی	در	حاشیه	جلسه	علنی	روز	سه	شنبه	مجلس	درباره	سخنان	آقای	
ظریف	در	کنفرانس	مونیخ،	افزود:	در	فضای	بین	المللی	بخصوص	از	طرف	غربی	ها	هم	
اتحادیه	اروپا	و	هم	از	طرف	آمریکایی	ها	بعضا	مواضع	نادرست	و	بی	اساس	مطرح	می	
شود	که	بخشی	از	آن	مداخله	در	امور	داخلی	ایران	است	و	بخشی	هم	بی	اساس	و	بدون	
استنادات	است.وی	ادامه	داد:	به	نظر	می	رسد	در	کنفرانس	مونیخ	ادعاهای	جدیدی	مطرح	
نشده	است	و	همان	ادعاهای	تکراری	بوده	است	که	مسوولان	دیپلماسی	ما	هم	که	در	آنجا	

حضور	پیدا	کردند	و	دفاع	موثر	و	سازنده	و	ارزشمندی	انجام	دادند.
عضو	کمیسیون	امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	مجلس	تاکید	کرد:	به	هر	حال	مهم	این	
است	که	ایران	پیام	خود	را	به	صورت	اقناعی	به	دنیا	برساند	و	در	مقابل	اتهامات	با	هجمه	و	

وسعت	تبلیغاتی	سکوت	اختیار	نکند	و	حتما	به	اتهامات	جواب	دهد.

سخنگوی وزارت کشور: 

شورای عالی مدیریت بحران تشکیل می شود 
سخنگوی	وزارت	کشور	گفت:	شورای	عالی	مدیریت	بحران	براساس	مصوبه	اخیر	
مجلس	و	تایید	شورای	نگهبان	به	ریاست	رییس	جمهوری	یا	معاون	اول	رییس	جمهوری	

و	نایب	رییسی	وزیر	کشور	تشکیل	می	شود.	
»سید	سلمان	سامانی«	اظهار	داشت:	لایحه	مدیریت	بحران	کشور	در	سال	۹4	تقدیم	
مجلس	شورای	اسلامی	شد	که	با	تلاش	نمایندگان	این	لایحه	در	26	ماده	در	جلسات	
اخیر	مجلس	به	تصویب	رسید	که	با	تایید	شورای	نگهبان	به	قانون	دائمی	تبدیل	می	شود.
وی	با	بیان	این	که	مدیریت	بحران	کشور	دارای	سه	رکن	شورای	عالی،	سازمان	و	ستاد	
است،	تصریح	کرد:	به	منظور	سیاست	گذاری	اجرایی	در	زمینه	مدیریت	بحران	کشور	در	
محدوده	سیاست	های	کلی	ابلاغی	مقام	معظم	رهبری،	شورای	عالی	مدیریت	بحران	
کشور	با	عضویت	16	عضو	به	ریاست	رییس	جمهوری	یا	معاون	اول	رییس	جمهور	و	نایب	
رییسی	وزیر	کشور	تشکیل	می	شود.سامانی	ادامه	داد:	سازمان	مدیریت	بحران	مسئولیت	
یکپارچگی	در	اعمال	مدیریت	بحران	کشور	و	ارتقای	اثربخشی	آن	را	بر	عهده	دارد.وی	
افزود:	ریاست	سازمان	مدیریت	بحران	کشور	از	میان	کسانی	که	تحصیلات	دانشگاهی	
مرتبط	و	حداقل	7	سال	سابقه	کار	تخصصی	در	زمینه	مدیریت	بحران	دارند	برای	یک	
دوره	پنج	ساله	به	پیشنهاد	وزیر	کشور	و	تصویب	هیات	وزیران	با	حکم	وزیر	کشور	منصوب	
می	شود.وی	یادآور	شد:	به	منظور	تسهیل،	انسجام،	هماهنگی	و	هم	افزایی	فعالیت	های	
دستگاه	ها	و	نهادهای	مشمول	این	قانون	در	مدیریت	بحران،	ستادهای	مدیریت	بحران	در	
سطوح	ملی،	استانی	و	شهرستانی	در	سازمان،	استانداری	ها	و	فرمانداری	ها	تشکیل	می	
شود	که	ستاد	مدیریت	بحران	در	سطح	ملی	به	ریاست	وزیر	کشور	و	دبیری	رییس	سازمان	
با	عضویت	بیش	از	25	وزارتخانه	و	دستگاه	تشکیل	می	شود.سخنگوی	وزارت	کشور	افزود:	
همچنین	ستاد	مدیریت	بحران	در	سطح	استان	به	ریاست	استاندار	و	ستاد	شهرستان	به	
ریاست	فرماندار	با	عضویت	مدیران	دستگاه	های	متناظر	ستاد	ملی	و	همچنین	سایر	دستگاه	

های	مرتبط	به	تشخیص	و	دعوت	رییس	ستاد	تشکیل	می	شود.

رئیس ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره(:

راهی جز تکیه به مردم نداریم
رئیس	ستاد	اجرایی	فرمان	حضرت	امام	)ره(	با	اشاره	به	اینکه	در	جنگ	اقتصادی	راهی	
جز	تکیه	به	مردم	نداریم،	گفت:	برای	سال	آینده،	پیش	بینی	می	کنیم	41	هزار	اشتغال	

مستقیم	ایجاد	شده	توسط	ستاد	را	به	7۰	هزار	شغل	برسانیم.
محمد	مخبردیروز	در	آیین	شکرانه	بهره	برداری	از	41	هزار	اشتغال	مستقیم	ایجاد	
شده	در	سال	۹7	توسط	ستاد	اجرایی	فرمان	حضرت	امام	)ره(	که	در	نمایشگاه	دائمی	
بنیاد	برکت	برگزار	شد	با	تسلیت	رحلت	حضرت	ام	البنین	)س(	اظهار	کرد:	زمانیکه	حادثه	
تروریستی	سیستان	و	بلوچستان	منجر	به	شهادت	پاسداران	انقلاب	اسلامی	شد،	مطئمن	
بودیم	که	دشمنان	با	ضربه	سنگینی	مواجه	می	شوند	و	این	اتفاق	خواهد	افتاد.وی	با	اشاره	
به	اینکه	پیش	از	انقلاب	اسلامی	غربی	ها	و	آمریکایی	ها	با	تمام	توان	برای	جلوگیری	از	وقوع	
انقلاب	تلاش	می	کردند،	گفت:	با	تمامی	فعالیتهای	دشمنان،	اراده	خداوند	متعال	بر	پیروزی	
انقلاب	اسلامی	بود.رئیس	ستاد	اجرایی	فرمان	حضرت	امام	)ره(	ادامه	داد:	پس	از	انقلاب	
اسلامی	نیز	دشمنان	بطور	جدی	بحث	تجزیه	کشور	را	مطرح	کردند	که	با	لطف	خدا	آن	
هم	پشت	سر	گذاشتیم.مخبر	با	بیان	اینکه	در	جنگ	تحمیلی	نیز	مردم	و	جوانان	با	دست	
خالی	مقابل	دشمنان	ایستادند،	تصریح	کرد:	از	پیروزی	انقلاب	تا	به	امروز	دشمنان	مسئله	
تحریم	را	به	صورت	جدی	دنبال	کرده	اند		تا	به	مردمی	که	به	نظام	سلطه	آسیب	زده	اند،	
ضرری	وارد	کنند.وی	با	اشاره	به	پیشرفت	تجهیزات	نظامی	کشور	پس	از	انقلاب	اسلامی	
خاطرنشان	کرد:	امروز	در	جنگ	وسیع	اقتصادی	هستیم؛	اگر	در	جنگ	تحمیلی	بخشی	
از	مردم	درگیر	بودند،	در	جنگ	اقتصادی	تمامی	مردم	متاثر	از	این	جنگ	هستند	بنابراین	
در	این	جنگ،	راهی	جز	تکیه	به	مردم	نداریم.رئیس	ستاد	اجرایی	فرمان	حضرت	امام	)ره(	
با	بیان	اینکه	روح	بیانیه	رهبر	انقلاب	برای	گام	دوم،	بسیج	کردن	مردم	با	اولویت	جوانان	
است،	تصریح	کرد:	از	ابتدا	که	در	ستاد	اجرایی	حضور	یافتیم،	برحسب	فرمایشات	مقام	
معظم	رهبری،	اولویتمان	را	بر	محوریت	توانمندسازی	اقتصادی	مردم	در	مناطق	محروم	
قرار	دادیم؛	علاوه	بر	این	فعالیت،	با	تاکید	ایشان،	فعالیتهای	موردی	را	نیز	پیگیری	کردیم.

سردار پاکپورتشریح کرد

 جزییاتی از دستگیری 
عوامل حادثه تروریستی خاش 

فرمانده	نیروی	زمینی	سپاه	پاسداران	با	بیان	جزییاتی	از	دستگیری	عوامل	حادثه	
تروریستی	خاش	گفت:	یک	نفر	از	عوامل	دستگیر	شده	در	حادثه	تروریستی	زن	بود.	

سردار	محمد	پاکپور	فرمانده	نیروی	زمینی	سپاه	پاسداران	انقلاب	اسلامی	سه	شنبه	
در	حاشیه	مراسم	گرامیداشت	شهدای	حادثه	تروریستی	جاده	خاش-زاهدان	در	جمع	
خبرنگاران	جزییاتی	از	عملیات	دستگیری	عوامل	دخیل	در	حادثه	تروریستی	جاده	خاش	
را	بیان	کرد.وی	اظهار	داشت:	بعد	از	حادثه	قطعات	خودروی	انتحاری	را	به	برادرانمان	در	
نیروی	انتظامی	تحویل	دادیم	و	بعد	از	شناسایی	هویت	آن	نیروهای	اطلاعاتی	و	عملیاتی	
قرارگاه	قدس	نیروی	زمینی	سپاه	عملیات	دستگیری	و	انهدام	تیم	پشتیبانی	کننده	و	تیمی	
که	خودرو	را	برای	این	اقدام	آماده	کرده	بودند	را	آغاز	کردند.فرمانده	نیروی	زمینی	سپاه	
افزود:	دو	روز	قبل	اولین	سرنخی	که	به	دست	آوردیم	یعنی	یک	زن	را	دستگیر	کردیم	و	
بعد	از	دستگیری	این	عامل	تروریستی،	به	افراد	دیگر	هم	رسیدیم.سردار	پاکپور	ادامه	داد:	
دو	نفر	از	عناصر	تیم	تروریستی	پاکستانی	بودند؛	عامل	انتحاری	نیز	فردی	به	نام	حافظ	
محمدعلی	از	پاکستان	بود	و	یک	فرد	دیگر	نیز	از	پاکستان	حضور	داشته	است.وی	با	بیان	
اینکه	سه	نفر	از	عوامل	تیم	ترویستی	از	منطقه	سیستان	و	بلوچستان	بودند،	تصریح	کرد:	
دو	نفر	از	آنها	دستگیر	شده	اند	و	یک	نفر	هم	متواری	است	که	انشاءالله	به	زودی	دستگیر	
خواهد	شد.فرمانده	نیروی	زمینی	سپاه	ادامه	داد:این	گروهک	مهمات	و	تجهیزات	بسیار	
زیادی	آماده	کرده	بود	و	اقداماتی	که	می	خواستند	انجام	دهند،	صرفا	برای	این	کار	نبوده	
است.	قصد	داشتند	اقدامات	تروریستی	در	22	بهمن	و	سایر	مناسبت	ها	هم	انجام	دهند.	
سردار	پاکپور	افزود:	در	آن	زمان	تمهیدات	زیادی	را	برای	راهپیمایی	22	بهمن	داشتیم	و	
آنها	موفق	نشدند	و	حتی	در	ایام	دهه	فجر	در	مرز	نیز	عناصر	تروریست	تلاش	زیادی	کردند	
که	اقداماتی	از	این	قبیل	انجام	دهند	اما	نتوانستند.وی	با	اشاره	به	اقدام	اخیر	تروریست	ها	در	
منطقه	سیستان	و	بلوچستان،	گفت:	آنها	اقدام	خاصی	نتوانستند	انجام	بدهند	و	این	حرکت	

کوری	است	که	یک	ماشین	را	در	جاده	ترانزیتی	منفجر	کنند.

حجت الاسلام محمدتقی فاضل میبدی  مطرح کرد

مجمع باید نظر کارشناسی بدهد
 نه شرعی واسلامی

یک	عضو	مجمع	محققین	و	مدرسین	حوزه	علمیه	قم	درباره	انتظارات	از	عملکرد	
مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	در	دوره	جدید،	می	گوید:	مدیریت	مجمع	باید	جا	
بیندازد	که	مجمع	تشخیص،	نظر	کارشناسی	بدهد،	نه	شرعی	و	اسلامی.حجت	الاسلام	
محمدتقی	فاضل	میبدی،	با	انتقاد	از	برخی	عملکردهای	مجمع	تشخیص	مصلحت	به	
ایرناپلاس	می	گوید:	فلسفه	تشکیل	مجمع	تشخیص	این	بود	که	وقتی	شورای	نگهبان	
نتواند	مصلحت	نظام	را	درباره	مصوبات	مجلس	اعلام	کند	و	مجلس	هم	نظر	شرعی	شورا	
را	درباره	مصوباتش	رد	کند	به	گفته	امام،	چند	کارشناس،	اظهارنظر	بکنند	و	اظهارات	آن	ها	
با	امضای	رهبری،	نظر	نهایی	باشد.فاضل	میبدی	همچنین	تأکید	می	کند	فلسفه	کلی	
تشکیل	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام،	این	بود	که	نظری	کارشناسی	و	نهایی	درباره	
موضوعات	داده	شود؛	نه	آنکه	در	جلسات	مجمع	حدیث	و	روایت	بخوانند	و	بعد	بگویند	
این	مصوبه	خلاف	اسلام	است!	باید	درباره	مسائل	عرفی	مانند	FATF،	نظر	عاقلانه	و	
کارشناسی	داده	شود.	نباید	آن	را	با	شرع	خلط	کنیم.او	در	ادامه	می	گوید	که	شرع	و	روایات	
اگر	بتوانند	این	موضوعات	را	حل	کنند،	در	شورای	نگهبان	حل	می	شود.	وقتی	موضوع	و	
مصوبه	ای	به	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	می	آید،	بحث	منافع	ملت	و	مصلحت	مردم	
است.	فاضل	میبدی	درباره	انتظارات	از	عملکرد	مجمع	تشخیص	در	دوره	جدید	اضافه	
می	کند:	یکی	از	انتقاداتی	که	به	مجمع	وارد	می	شود	این	است	که	در	مجمع	نظر	معممین	
به	نظر	کارشناسان	ارجحیت	دارد،	ولی	این	موضوع	به	صلاح	نیست.	مدیریت	مجمع	باید	

به	گونه	ای	باشد	که	جا	بیندازد؛	مجمع	باید	نظر	کارشناسی	بدهد	و	نه	شرعی	و	اسلامی.

یک عضو کمیسیون اقتصادی:

مجلس با مسببین گرانی خودرو برخورد می کند
یک	عضو	کمیسیون	اقتصادی	مجلس	شورای	اسلامی	گفت	که	مجلس	به	موضوع	

گرانی	خودرو	ورود	می	کند	و	با	مسببین	این	گرانی	برخورد	خواهد	کرد.
قرجه	طیار	اظهار	کرد:	در	شرایط	اقتصادی	فعلی	کشور	و	با	وجود	فشارهایی	که	روی	
مردم	هست	دستگاه	های	نظارتی	و	وزارت	صنایع	باید	تدابیر	خاصی	اتخاذ	کنند	تا	این	
فشار	از	روی	مردم	برداشته	شود.وی	افزود:	آنچه	ما	در	مورد	قیمت	خودرو	شاهد	هستیم	
به	هیچ	وجه	قابل	قبول	نیست.	قطعاً	مجلس	در	مورد	افزایش	قیمت	خودرو	ورود	خواهد	
کرد	و	با	مسببین	این	گرانی	برخورد	می	کند.	ما	انتظار	داریم	دستگاه	های	مربوطه	جلوی	
هنجارشکنی	و	فشار	مضاعفی	که	با	افزایش	قیمت	خودرو	به	مردم	وارد	می	شود	را	بگیرند.
وی	با	بیان	اینکه	»سال	هاست	کمک	هایی	از	سوی	دولت	به	خودروسازها	صورت	می	گیرد«	
تصریح	کرد:	علی	رغم	این	کمک	ها	خودروسازان	ظرف	یک	سال	گذشته	مدیریت	خوبی	
را	از	خود	نشان	ندادند.	مردم	انتظار	دارند	این	رویه	مدیریت	شود	و	ما	امیدواریم	وزیر	صنایع	

و	مدیران	خودروسازی	در	این	باره	تدبیری	کنند.

وزیر	اطلاعات	جمهوری	اسلامی	ایران	
با	چندین	سرویس	اطلاعاتی	 ما	 گفت:	
به	 دست	 که	 هستیم	 مواجه	 متخاصم	
امنیت	جمهوری	 تا	 اند	 دست	هم	داده	

اسلامی	را	به	چالش	بکشانند.	
حجت	الاسلام	و	المسلمین	محمود	
علوی	اظهارداشت:	باید	این	باور	را	داشته	
مواجه	 کوچک	 گروه	 یک	 با	 که	 باشیم	
با	چندین	 ما	عملا	 افزود:	 نیستیم.	وی	
سرویس	اطلاعاتی	متخاصم	مواجه	هستیم	
که	دست	به	دست	هم	داده	اند،	تا	امنیت	
جمهوری	اسلامی	را	به	چالش	بکشانند.	
وزیر	اطلاعات	تصریح	کرد:	در	هر	شرایطی	
این	امکان	وجود	دارد	که	گروه	های	ضد	
انقلاب	برای	به	چالش	کشیدن	امنیت	
ایران	چندین	تلاش	 جمهوری	اسلامی	
داشته	باشند؛	این	تلاش	ها	توسط	دستگاه	
های	اطلاعاتی	شناخته	می	شوند	و	ضربه	
می	خورند،	با	این	حال	شاید	یک	مورد	از	
این	تلاش	ها	تا	مرحله	عملات	خود	را	از	
چشم	دستگاه	های	اطلاعاتی	پنهان	کند.
علوی	اظهارداشت:	این	اتفاقات	در	همه	
جمهوری	 اما	 دهند	 می	 رخ	 دنیا	 جای	
اسلامی	بلافاصله	بعد	از	رخ	داد	با	هم	افزایی	
دستگاه	های	اطلاعاتی	و	عملیاتی	عقبه	را	

به	سرعت	کشف	می	کند،	کشف	کردن	و	
زیر	ضربه	بردن	عقبه	این	اقدام	تروریستی	
در	جلوگیری	از	تکرار	آن	اثر	گذار	است.
وی	اعلام	کرد:	با	تلاش	وزارت	اطلاعات،	
پس	از	مطالعه	روی	بقایای	خودرویی	که	
دست	به	انتحار	زده	بود	و	شنایایی	افراد	
مرتبط	با	خودرو،	سر	انجام	افرادی	که	با	
تیم	تروریستی	ارتباط	داشتند	شناسایی	
شدند.وزیر	اطلاعات	افزود:	این	اطلاعات	
در	اختیار	سپاه	پاسداران	انقلاب	اسلامی	
قرار	گرفت	و	سپاه	به	دستگیری	افراد	اقدام	
کرد.علوی	با	بیان	اینکه	تدابیری	برای	اینکه	

عرصه	را	بر	جریان	های	تروریستی	تنگ	
تر	کنیم	اندیشیده	خواهد	شد،	گفت:	تا	
کنون	نیز	تدابیری	اندیشیده	و	به	مقامات	
ارشد	کشور	ارائه	شده	است	تا	در	صورت	
تایید	برای	امنیت	بیشتر	و	کاهش	احتمال	

عملیات	تروریست	ها	به	کار	شوند.
وی	تاکید	کرد:	در	راستای	جلوگیری	
با	 اطلاعات	 وزارت	 این	حوادث	 تکرار	 از	
همکاری	دیگر	دستگاه	ها	از	جمله	سپاه،	
انتظامی،	دستگاه	 نیروی	 ارتش،	 بسیج،	
تمام	تلاش	 و	سایر	دستگاه	ها	 قضایی	
راستای	 در	 و	 گیرد	 کار	می	 به	 را	 خود	

این	عمل	تروریستی	 به	 پاسخ	مقتضی	
اقدام	خواهد	کرد.وزیر	اطلاعات	اعلام	کرد:	
انشالله	تا	آخرین	نفرات	عقبه	را	شناسایی	
خواهیم	کرد	و	مردم	در	آینده	ای	نه	چندان	

دور	شاهد	این	اقدامات	خواهند	بود.
بی  را  ها  تروریست  جنایات   *

پاسخ نمی گذاریم 
جنایتکارانه	 اقدام	 گفت:	 اطلاعات	
رساندن	 شهادت	 به	 در	 ها	 تروریست	
مرزبانان	سپاه	پاسداران	در	جاده	خاش	را	
بی	پاسخ	نمی	گذاریم.	حجت	الاسلام	و	
المسلمین	»سید	محمود	علوی«	روز	-	سه	
شنبه	-	این	مطلب	را	در	حاشیه	مراسم	
ستاد	 در	 که	 سپاه	 شهدای	 بزرگداشت	
نیروی	زمینی	سپاه	برگزار	شد،	عنوان	کرد.
وزیر	اطلاعات	با	تاکید	بر	این	که	این	
اقدام	تروریست	ها	را	بی	پاسخ	نخواهیم	
گذاشت،	افزود:	قطعا	درمورد	این	مساله	
برنامه	ریزی	می	کنیم،	این	انتظار	ملت	
است.علوی	تصریح	کرد:	در	این	زمینه	هم	
افزایی	بین	دستگاه	های	موثر	در	امنیت	
اقدام	 این	 وقوع	 لحظه	 از	 دارد؛	 وجود	
تروریستی،	عملیات	ها	و	بررسی	ها	در	
شورای	عالی	امنیت	ملی	برای	ارائه	پاسخ	

قاطع	آغاز	شده	است.

دادستان	عمومی	و	انقلاب	تهران	گفت:	در	حکم	بابک	زنجانی	آمده	که	اگر	وجوه	را	
برگرداند،	می	تواند	مشمول	ماده	114	قانون	مجازات	اسلامی	شود.	یعنی	به	شکلی	مشمول	

عفو	شود.	بنابر	این	پرونده	زنجانی	اولین	بار	برای	پرداخت	وجوه	دولت	تشکیل	شد.	
	عباس	جعفری	دولت	آبادی	روز	سه	شنبه	در	گفت	و	گو	با	رادیو	تهران	افزود:	ما	بارها	
اعلام	کردیم	که	اگر	زنجانی	پول	ها	را	بدهد	می	تواند	از	رأفت	اسلامی	استفاده	کند.	این	
مساله	در	حکم	وی	آمده	ولی	اشکال	این	است	که	زنجانی	باید	در	این	بخش	فعالیت	کند.	

چند	سال	است	که	حکم	را	اجرا	نکرده	ایم	اما	زنجانی	باید	اموال	را	پرداخت	کند.
وی	گفت:	در	چند	سال	و	ماههای	گذشته	با	دستگاه	های	مربوطه	جلسه	گذاشتیم.	
زنجانی	پیشنهاد	داد	که	به	وی	کمک	شود	و	قرار	شد	این	کارها	انجام	شود.	امروز	نجات	
جان	زنجانی	به	دست	خودش	است	که	اموال	دولت	را	برگرداند.	وکلایش	مدعی	هستند	
ولی	کار	خاصی	نکرده	است.	باز	هم	مهلت	می	دهیم.	توجه	کند	که	بدون	پرداخت	مال	

کمکی	به	وی	نخواهد	شد.
* فروشگاه های طلای شادی چهار هزار شاکی دارند 

وی	همچنین	درباره	پرونده	فروشگاه	های	طلای	شادی	نیز	گفت:	فروشگاه	های	طلای	
شادی	چهار	هزار	شاکی	دارند.	اگر	چه	توانسته	ایم	صد	میلیارد	تومان	از	اموال	متهمان	
این	فروشگاه	را	توقیف	کنیم	ولی	میزان	بدهی	متهمان	25۰	میلیارد	تومان	است.پرونده	
فروشگاه	های	طلای	شادی	یکی	از	پرونده	های	سنگین	است.	این	فروشگاه	ها	سال	هاست	
که	در	خرید	و	فروش	طلا	فعالیت	می	کنند	ولی	اخیرا	به	مشکلاتی	برخورده	و	به	مرور	وارد	
کارهای	سوددهی	و	مضاربه	ای	شده	اند.وی	افزود:	تا	کنون	چهار	هزار	نفر	از	این	فروشگاه	
ها	شکایت	کرده	اند	و	ما	به	مردم	سفارش	می	کنیم	که	پولشان	را	به	مراکزی	بدهند	که	
مجوز	رسمی	دارد.	جعفری	دولت	آبادی	اضافه	کرد:	این	فروشگاه	ها	در	ابتدا	به	تدریج	و	
به	صورت	ماهانه	سودی	به	مشتریان	خود	می	دادند	ولی	متهمان	اصلی	این	پرونده	از	22	

شهریور	امسال	متواری	شد.	پلیس	آنان	را	دستگیر	کرده	و	اکنون	در	بازداشت	هستند.وی	
با	بیان	شباهت	هایی	از	این	پرونده	با	موسسه	ثامن	الحجج	از	نظر	میزان	بدهی	متهمان	و	
تعداد	فراوان	شاکیان	افزود:	تاکنون	اموالی	در	حدود	1۰۰	میلیارد	تومان	کشف	شده	ولی	
مشکل	این	پرونده	ها	این	است	که	تعداد	شاکیان	زیاد	است.	اموالی	از	این	فروشگاه	ها	
توقیف	شده	ولی	این	اموال	کافی	نیست.	ما	2۰	ملک	و	اموالی	را	توقیف	کرده	ایم	ولی	25۰	
میلیارد	بدهی	دارد.جعفری	دولت	آبادی	اضافه	کرد:	این	فروشگاه	ها	در	ابتدا	به	تدریج	و	
به	صورت	ماهانه	سودی	به	مشتریان	خود	می	دادند	و	به	مرور	زمان	ناتوان	می	شوند	ولی	
متهمان	اصلی	این	پرونده	از	22	شهریور	امسال	متواری	شد.	پلیس	آنان	را	دستگیر	کرده	
است	و	اکنون	در	دادسرای	ناحیه	چهار	به	اتهام	وصول	وجوه	کلان	در	بازداشت	هستند.

* تاکنون دو هزار و 200 زندانی مشمول عفو آزاد شدند 
دولت	آبادی	با	اظهار	نگرانی	درباره	پول	مجازی	گفت:	در	دنیای	فضای	مجازی	بیت	
کوین	را	تبلیغ	می	کنند	و	چون	قابل	ردیابی	نیست	از	نظر	پولشویی	مشکلات	زیادی	در	
کشور	ایجاد	خواهد	شد.	هنوز	پرونده	ای	در	این	زمینه	تشکیل	نشده	ولی	ورود	به	این	
بخش	با	خطراتی	همراه	خواهد	بود	و	ممکن	است	عده	ای	سرمایه	هایشان	از	بین	برود.	

دادستان	تهران	همچنین	تحریک	زندانیان	در	زندان	گفت:	عده	ای	زندانیان	را	تحریک	
کردند	که	مشمول	عفو	نمی	شوند	در	حالی	که	بخشنامه	عفو	تازه	صادر	شده	بود.	ما	
بلافاصله	بعد	از	بخشنامه	تیم	های	قضایی	را	فرستادیم	و	کسانی	را	که	مشمول	عفو	شدند	
بررسی	کردیم.	تا	امروز	در	استان	تهران	سه	هزار	و	2۰۰	نفر	مشمول	عفو	و	تخفیف	شدند	
که	در	حدود	دو	هزار	و	2۰۰	نفر	آزاد	شدند	و	۹۰۰	نفر	نیز	تخفیف	مجازات	شدند	که	
بخشی	از	آنان	خانم	ها	بودند.در	این	بخشنامه	درباره	خانم	ها	تخفیف	های	ویژه	ای	قائل	
شده	است.	البته	همه	عفوها	استثنائاتی	دارد	که	در	این	دوره	کمتر	بود	و	عده	ای	به	خاطر	

استثانائات	مشمول	آن	نشده	اند.

وزیر اطلاعات ؛ 

چندین سرویس اطلاعاتی بر ضد ایران همکاری می کنند 

دادستان تهران مطرح کرد

بازگرداندن اموال دولت شرط عفو بابک زنجانی

اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

دستیار	پیشین	رئیس	جمهوری	در	
حقوق	شهروندی،	با	بیان	اینکه	شاخص	
وضعیت	 درکشور	 اجتماعی	 اعتماد	
نامناسب	 ندارد،	گفت:	دلیل	 مناسبی	
بودن	این	شاخص،	ضعف	نظام	اداری	
این	 در	 اداری	 نظام	 اصلاح	 که	 است	

زمینه	ضروری	می	باشد.	
سه	 روز	 مولاوردی	 شهیندخت	
شنبه	درجلسه	ستاد	صیانت	از	حقوق	
و	 عفاف	 و	 اداری	 سلامت	 شهروندی،	
فرمانداری	 معصومیه	 تالار	 در	 حجاب	
قم	با	تاکید	بر	ضرورت	تبیین	صحیح	
منشور	حقوق	شهروندی	افزود:	منشور	
فوق	برنامه	راهبردی	دولت	برای	تحقق	
حقوق	شهروندی	در	کشور	است.	وی	
یکی	از	چالش	های	حقوق	شهروندی	
و	حوزه	زنان	و	جامعه	را	موازی	کاری	
زیاد	در	کشور	دانست	و	ادامه	داد:	برای	

اولین	بار	در	دولت	دوازدهم	،	احکام	وزرا	
دارای	پیوستی	است	که	در	آن	اولویت	
های	عمومی	و	اختصاصی	وزارتخانه	ها	
به	روشنی	تبیین	شده	که	این	پیوست،	
نقشه	راهی	برای	اعضای	کابینه	دولت	
ایجاد	کرده	است.	ملاوردی	با	بیان	اینکه	
عنوان	 به	 شهروندی	 بر	حقوق	 تاکید	
می	 پیگیری	 با	جدیت	 دولت	 اولویت	
تبیین	 از	حقوق	 بسیاری	 شود	گفت:	
به	 منشور	حقوق	شهروندی	 در	 شده	
طور	مستقیم	و	یا	غیرمستقیم	به	نظام	
اداری	کارآمد	ارتباط	دارد.	وی	با	بیان	
اینکه	پیشگامی	دولت	در	اجرایی	حقوق	
شهروندی	مورد	تاکید	رئیس	جمهوری	
است	گفت:	بازتوزیع	قدرت	به	منظور	باز	
تعریف	مشارکت	های	بخش	خصوصی	
و	مردم	در	اداره	جامعه	از	جمله	امور	
تاکید	منشور	حقوق	شهروندی	 مورد	

است.	وی	گفت:	خدمت	گذاری	دولت،	
جلب	رضایت	ارباب	رجوع،	تعریف	رابطه	
احترام	 گرایی،	 قانون	 ملت،	 و	 دولت	
متقابل	از	جمله	اموری	است	که	مورد	
قرار	 شهروندی	 حقوق	 منشور	 تاکید	
عدالت	 ایجاد	 مولاوردی	 است.	 گرفته	
در	ابعاد	مختلف	را	از	جمله	محورهای	
شهروندی	 حقوق	 منشور	 اساسی	
پاسخگویی	 افزایش	 گفت:	 و	 دانست	
سیاسی،	تقویت	مشارکت	جامعه	مدنی،	
ایجاد	بخش	خصوصی	رقابتی	به	منظور	
مبارزه	با	فساد،	رفع	موانع	نهادینه	شده	
قدرت	و	بهبود	مدیریت	اداری	از	جمله	
شاخص	های	بین	المللی	می	باشد	که	
در	منشور	شهروندی	نیز	به	آن	توجه	

شده	است.	
مولاوردی	با	بیان	اینکه	در	هزاره	سوم	
نقش	و	مسئولیت	دولت	ها	متحول	شده	

و	به	موازات	آن	نقش	آفرینی	مسئولان	
در	گسترده	نظام	اداری	نیز	تغییر	کرده	
حکمرانی	 نظام	 ایجاد	 گفت:	 است،	
حقوق	 از	 صیانت	 تضمین	 خوب،	
برای	 لازم	 بستر	 ایجاد	 و	 شهروندی	
ایفای	نقش	فعال	شهروندان	در	عرصه	
امور	عمومی	کشور	از	جمله	اموری	است	
که	باید	مورد	تاکید	قرار	گیرد.	دستیار	
حقوق	 در	 جمهوری	 رئیس	 پیشین	
شهروندی،	نظام	اداری	را	بازوی	نظام	
سیاسی	دانست	و	گفت:	ضعف	و	قوت	
نظام	اداری	به	طور	مستقیم	بر	کارآیی	
نظام	سیاسی	اثر	گذار	است.	وی	با	بیان	
اینکه	شاخص	اعتماد	اجتماعی	درکشور	
دلیل	 گفت:	 ندارد،	 مناسبی	 وضعیت	
نامناسب	بودن	این	شاخص،	ضعف	نظام	
اداری	است	که	اصلاح	نظام	اداری	در	

این	زمینه	ضروری	می	باشد.	

شهیندخت مولاوردی:

شاخص اعتماد اجتماعی درکشور وضعیت مناسبی ندارد 

یک	فعال	سیاسی	اصولگرا	با	اشاره	به	اینکه	رهبری	در	
بیانیه	گام	دوم	بر	تفکیک	ساحت	های	نظام	و	اهداف	انقلاب	
تأکید	کرده	اند،	می	گوید:	پیشرفت	های	ما	در	همه	اهداف	

انقلاب	به	یک	اندازه	نبوده	است.	
ناصر	ایمانی،	فعال	و	تحلیلگر	سیاسی	اصولگرا	درباره	
بخشی	از	بیانیه	اخیر	رهبری	مبنی	بر	اینکه	»انقلاب	
اسلامی	همچون	پدیده	ای	زنده	و	با	اراده،	همواره	دارای	
امّا	 است،	 خویش	 خطاهای	 تصحیح	 آماده		 و	 انعطاف	
تجدیدنظرپذیر	و	اهل	انفعال	نیست«،	می	گوید:	تصور	
می	کنم	رهبری	با	این	بیانیه	ساحت	انقلاب	را	از	نظام	
و	دولت	ها	تفکیک	کردند.	انقلاب	اهدافی	داشته		که	آن	
اهداف	تجدیدپذیر	نیست،	چراکه	اهداف	والایی	است	و	
اهداف	مردم	است.	استقلال،	آزادی،	جمهوریت	و	عدالت؛	

این	ها	اهداف	انقلاب	است	و	تجدیدپذیر	نیست.	

وی	با	بیان	اینکه	پیشرفت	های	ما	در	همه	اهداف	
انقلاب	به	یک	اندازه	نبوده	است،	تصریح	می	کند:	نظام	و	
دولت	ها	توانستند	هدف	استقلال	را	تا	حد	زیادی	محقق	
سازند،	اما	در	هدفی	مانند	عدالت،	دستاورد	ضعیف	تری	
داشتیم.	همچنین	در	عرصه	آزادی	نسبت	به	استقلال	نمره	

کمتری	به	خودمان	می	دهیم.	
این	فعال	سیاسی	با	بیان	اینکه	ما	ساحت	های	دیگری	
چون	ساحت	نظام	و	انقلاب	داریم،	می	افزاید:	ایشان	در	
این	باره	می	فرمایند	ما	در	این	زمینه	ها	اشتباهاتی	داشتیم	
و	این	اشتباهات	قابل	بیان	و	اصلاح	است.	ما	باید	این	
ساحت	ها	را	از	یکدیگر	تفکیک	کنیم،	حتی	در	اذهان	افراد	
جامعه	که	اهداف	انقلاب	تجدیدنظرپذیر	نیست،	اما	اینکه	
ما	با	تشکیل	نظام	جمهوری	اسلامی	به	چند	درصد	از	
این	اهداف	دست	یافته	ایم	جای	بحث	دارد.	ممکن	است	

به	بخشی	از	آن	ها	دست	یافته	باشیم	و	نه	همه	آن	ها	که	
این	نیز	به	نحوه	عملکرد	دولت	ها	بازمی	گردد.	ایمانی	ادامه	
می	دهد:	دولت	ها	دارای	نواقصی	بوده	و	هستند	که	قابل	
بررسی	و	تجدیدنظر	است.	حتی	درباره	ساختارهای	نظام	
نیز	به	تعبیر	قانون	اساسی	می	توان	تجدیدنظر	کرد.	بنابراین	
این	ساحت	ها	را	باید	از	ساحت	انقلاب	تفکیک	کنیم.	وی	
در	همین	راستا	تأکید	می	کند:	مسلماً	در	ساحت	نظام	و	
بالأخص	در	ساحت	دولت	ها	نتوانستیم	همه	اهدافی	که	
انقلاب	اسلامی	داشته	است	را	محقق	سازیم؛	مخصوصاً	
در	عرصه	های	عدالت	و	آزادی.	اخیراً	مقام	معظم	رهبری	
به	مناسبت	چهلمین	سالگرد	پیروزی	انقلاب	اسلامی	
بیانیه	ای	با	عنوان	»	گام	دوم«	در	هفت	سرفصل	منتشر	
کرده	اند	و	از	سایر	دستگاه	ها،	مسئولان،	مردم	و	به	طور	

خاص	جوانان	خواسته	اند	برای	تحقق	آن	گام	بردارند.

معاون	اول	رییس	جمهوری	تقویت	سطح	آمادگی	
دستگاه	ها	برای	مواجهه	با	بارش	های	شدید	و	وقوع	
سیلاب	های	احتمالی	را	ضروری	دانست	و	گفت:	باید	
تمهیدات	لازم	برای	بدبینانه	ترین	شرایط	اندیشیده	شود.	
»اسحاق	جهانگیری«	در	جلسه	شورای	عالی	آب	از	
دستگاه	های	ذی	ربط	با	محوریت	وزارت	نیرو	خواست	
را	 بزرگ	 سیلاب	های	 مدیریت	 برای	 لازم	 تمهیدات	
بیندیشد	تا	در	صورت	وقوع	سیلاب	های	بزرگ	از	آمادگی	

کافی	برخوردار	بوده	و	مردم	متحمل	خسارت	نشوند.
معاون	اول	رییس	جمهوری	در	جلسه	شورای	عالی	
آب	که	شامگاه	دوشنبه	به	ریاست	وی	برگزار	شد	به	وقوع	
سیلاب	در	استان	خوزستان	در	اثر	بارش	های	اخیر	اشاره	
کرد	و	افزود:	با	توجه	به	گزارش	های	وزارت	نیرو	و	سازمان	
هواشناسی	مبنی	بر	احتمال	وقوع	مجدد	سیلاب	لازم	است	

پیش	بینی	های	لازم	برای	جلوگیری	از	وارد	شدن	خسارت	
به	استان	خوزستان	انجام	شود.معاون	اول	رییس	جمهوری	با	
قدردانی	از	اقدامات	استاندار	خوزستان،	وزارت	نیرو،	نهادهای	
امداد	رسان،	ستاد	مدیریت	بحران	استان	و	همه	دستگاه	
های	ذی	ربط	بخاطر	عملکرد	به	موقع	در	جریان	بارش	های	
اخیر	خاطر	نشان	کرد:	خوشبختانه	با	اقدامات	به	موقع	و	
واکنش	سریع،	خسارت	قابل	ملاحظه	ای	در	جریان	وقوع	
سیلاب	استان	خوزستان	رخ	نداد.وی	تصریح	کرد:	دولت	
از	آبان	ماه	با	استناد	به	گزارش	های	سازمان	هواشناسی	
واحتمال	وقوع	سیلاب	در	برخی	استان	های	کشور	برنامه	
ریزی	های	لازم	را	انجام	داد	و	از	استانداری	ها،	وزارت	نیرو	
و	ستاد	مدیریت	بحران	استان	ها	خواسته	بود	که	پیش	
بینی	های	لازم	را	برای	مواجهه	با	سیلاب	انجام	دهند	که	
خوشبختانه	در	بارش	های	اخیر	شاهد	عملکرد	به	موقع	و	

جلوگیری	از	بحران	بودیم.جهانگیری	از	همه	دستگاه	های	
ذی	ربط	به	خصوص	وزارت	نیرو	و	مدیران	استان	خوزستان	
خواست	با	وجود	برنامه	ریزی	های	انجام	شده،	سطح	آمادگی	
استان	را	برای	مواجهه	با	بارش	های	شدید	و	وقوع	سیلاب	
های	احتمالی	ارتقا	دهند	و	تمهیدات	لازم	را	برای	بدبینانه	
ترین	شرایط	بیندیشند	تا	در	صورت	وقوع	سیلاب	های	
بزرگتر،	از	آمادگی	کافی	برخوردار	بوده	و	مردم	متحمل	
خسارت	نشوند.معاون	اول	رییس	جمهوری	همچنین	به	
بارش	های	خوب	کشور	در	مدت	اخیر	اشاره	کرد	و	اظهار	
داشت:	مردم	در	چند	سال	اخیر	به	دلیل	خشکسالی	های	
مستمر	رنج	و	سختی	فراوانی	را	متحمل	شدند	و	امیدواریم	به	
لطف	خداوند	متعال	بارش	های	خوب	امسال	استمرار	داشته	
و	پایانی	برای	دوره	خشکسالی	و	ورود	به	دوره	ای	جدید	از	

ترسالی	برای	کشور	باشد.

ناصر ایمانی تحلیلگر سیاسی اصولگرا: 

نمره ما در آزادی  کمتر از استقلال است 

معاون اول رییس جمهوری: 

آمادگی دستگاه ها برای مواجهه با بارش های شدید باید تقویت شود 

غلامرضا فدایی

مصطفی داننده

یک	کارشناس	مسائل	شبه	قاره	با	بیان	این	که	خیلی	
به	نفع	پاکستان	نیست	که	مرزهای	ایران	با	پاکستان	
پاکستانی	ها	 نمی	کنم	 فکر	 گفت:	 شود،	 تنش	 دچار	
بخواهند	مرزهای	ایران	را	ناامن	کنند	تا	اتحادی	بین	
ایران،	هند	و	افغانستان	علیه	خودشان	به	وجود	آید	و	
کاملا	در	محاصره	قرار	بگیرند،	درواقع	از	لحاظ	نظری	به	

نفع	شان	نیست.
پیرمحمد	ملازهی	در	ارزیابی	خود	از	اقدامات	پاکستان	

در	مبارزه	جدی	با	تروریسم	اظهار	کرد:	دیدگاهی	وجود	
دارد	که	گروه	تروریستی	جیش	العدل	مورد	حمایت	
پاکستانی	هاست	و	حتی	حضورش	را	پاکستانی	ها	نادیده	
می	گیرند	که	این	مساله	مورد	اعتراض	است	از	سوی	دیگر	
پاکستانی	ها	مدعی	هستند،	نیرویی	ندارند	که	بتوانند	کنترل	
کنند	و	البته	تا	جایی	که	بتوانند	این	کار	را	انجام	می	دهند	
و	معتقد	هستند	که	آن	ها	نیز	مانند	ایران	قربانی	تروریسم	
هستند	لذا	توجیهات	خاص	خود	را	دارند.ویهمچنین	بیان	

کرد:	به	نظرم	یکسری	مسائل	وجود	دارد	که	خیلی	به	نفع	
پاکستان	نیست	که	مرزهای	ایران	هم	با	پاکستان	دچار	
تنش	شود،	به	دلیل	این	که	پاکستان	در	دو	منطقه	خط	
مرزی	کشمیر	و	هند	و	منطقه	ای	به	سمت	افغانستان	با	
مشکل	جدی	مواجه	است	و	تمام	تلاش،	تمرکز	و	نیروهای	
خود	را	در	این	دو	مرز	قرار	داده	است،	بنابراین	مرزی	که	با	
ایران	دارد،	تا	به	حال	امن	ترین	مرز	بوده	و	اولویتی	نداشته	

که	بخواهند	نیروهای	شان	را	متمرکز	کنند.

ملازهی کارشناس مسائل شبه قاره مطرح کرد

به نفع پاکستان نیست مرزهای ایران دچار تنش شوند
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اقتصادی

وزیر نیرو در جمع فعالان اقتصادی:

پیوستنبهبازاراوراسیاکاربزرگی
درشرایطتحریماست

وزیر نیرو گفت: در شرایط اعمال تحریم ها، پیوستن ایران به اتحادیه اقتصادی اوراسیا 
کار بزرگی است و این موضوع مستلزم همکاری مشترک با اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 

و کشاورزی است.
»رضا اردکانیان« در نشست صبحانه کاری با بخش خصوصی فعال در صنعت آب و 
برق که در اتاق بازرگانی ایران برگزار شد، افزود: حضور در بازارهای منطقه و کشورهای 

همسایه نیازمند داشتن برنامه و حرکتی جمعی و هدفمند است.
وی ادامه داد: در این زمینه، مقدمات الحاق جمهوری اسلامی ایران به اتحادیه اوراسیا 
انجام شده و یک فوریت لایحه دولت در مجلس به تصویب رسیده است که امیدواریم تا 

قبل از تصویب بودجه، این لایحه نیز به تصویب برسد.
وزیر نیرو با تاکید بر اینکه بازار 180 تا 190 میلیونی روسیه و همچنین بازار سایر 
کشورهای عضو این اتحادیه فرصت مناسبی برای ایجاد اشتغال در کشور به شمار می 
رود، گفت: در روزهای پایانی خردادماه، اجلاسی در این زمینه در ایران برگزار خواهد شد 

که در آن جلسه، بحث همکاری با منطقه قفقاز شمالی در دستور کار قرار دارد.
اردکانیان اضافه کرد: در شرایط تحریم، نیازمند همکاری نزدیک تر بین دولت و بخش 
خصوصی هستیم؛ در این ارتباط برنامه ریزی شده است که از اکنون تا پایان شهریورماه 
98، نماینده اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران در جلسه های شرکت های 

مادرتخصصی حضور پیدا کند.
وی اظهار داشت: در این ارتباط برنامه ریزی کرده ایم که اواخر شهریور یک جمع 
بندی از این طرح داشته باشیم و بسنجیم که این حرکت چقدر به ما کمک کرده و چقدر 

توانسته ایم از این مساله بهره ببریم.
اتحادیه اقتصادی اوراسیا )Eurasian Economic Union ( که از جامعه اقتصادی 
اوراسیا ریشه می گیرد، در سال 2015 با امضای بلاروس، قزاقستان و روسیه آغاز به کار 
کرد. قرقیزستان و ارمنستان هم اندکی بعد در همین سال به عضویت کامل این اتحادیه 
درآمدند. ایران در اردیبهشت ماه سال گذشته توافقنامه ایجاد محدوده آزاد تجاری با این 

اتحادیه امضا کرد. 

یک صاحب نظر اقتصادی:

بخشخصوصیمهمترینبازویمشورتی
دولتاست

یک فعال بخش خصوصی معتقد است با وجود آنکه بخش خصوصی و دولت در برخی 
نقاط تضارب منافع دارند اما ایفای نقش به عنوان بازوی مشورتی نهادهای حاکمیتی، 

اصلی ترین شاخصه فعالان اقتصادی به شمار می رود.
کد خبر»مصطفی مالکی« افزود: موضوعی که از سال ها پیش در اقتصاد ایران وجود 
داشته و هنوز نیز به چشم می خورد، تفاوت منافع دولت و بخش خصوصی در برخی 
از زمینه ها است؛ برای مثال دولت به دنبال گرفتن بیشترین مالیات است و بخش 
خصوصی چنین موضوعی را دنبال نمی کند. اما با این وجود منافع ملی و اقتصادی 

کشور و برخی نقاط اشتراک برای تداوم و گسترش همکاری ها اهمیت بالایی دارد. 
به گفته وی، برای به ثمر نشستن مشاوره ها و همکاری های دو طرفه، حفظ یک رابطه 
خوب میان اتاق بازرگانی و دولت بیشترین اهمیت را خواهد داشت؛ از این رو شاید یکی 
از اصلی ترین اولویت های بخش خصوصی در سال های پیش رو باید برنامه ریزی برای 
گسترش نفوذ خود و بالا بردن میزان تاثیرگذاری مشاوره های خود به سازمان های 

دولتی باشد.
این فعال اقتصادی با اشاره به تلاش هایی که در طول سال های گذشته برای بالا بردن 
نقش بخش خصوصی در برنامه های کلان اقتصادی کشور صورت گرفته است، توضیح 
داد: یکی از اتفاق های مثبت این سال ها افزایش تعامل و حضور بخش خصوصی در 
فضای بین المللی بوده است که اعزام هیات های تجاری به کشورهای مختلف و انجام 
مذاکراتی که با هدف بالا بردن تعاملات بین المللی صورت گرفت، یکی از این موارد به 

شمار می رود.
مالکی ادامه داد: اگر بخش خصوصی بخواهد جایگاه خود را در اقتصاد ملی ارتقا 
دهد، قطعاً حفظ این تعاملات در آینده اهمیت زیادی خواهد داشت، به خصوص که 
در دوران تحریم و اعمال محدودیت هایی که علیه اقتصاد ایران اجرایی شده، سرمایه 
گذاران و تاجران غیردولتی می توانند کارایی خود را بیش از هر زمان دیگری نشان دهند.

رئیس کل بیمه مرکزی:

بدهیمعوقشرکتهایبزرگبهصنعتبیمه
توجیهاقتصادیندارد

رئیس کل بیمه مرکزی گفت: بدهی معوق شرکت های بزرگ به صنعت بیمه توجیه 
اقتصادی ندارد و شرکت های بیمه باید در ارائه نرخ و شرایط، حساسیت بیشتری از خود 

نشان بدهند.
غلامرضا سلیمانی که در شورای عمومی سندیکای بیمه گران ایران سخن می گفت، 
اظهار داشت: بیمه مرکزی مأموریت دارد تا از آسیب به شرکت های بیمه پیشگیری کند 
اما به هیچ عنوان به دنبال ورود به عرصه نرخ گذاری نیست. وی افزود: ارائه برخی از 
نرخ های غیرواقعی به بدنه صنعت بیمه آسیب وارد می کند و سرمایه های این صنعت را 
به خطر خواهد انداخت. رئیس کل بیمه مرکزی نسبت به ضرورت تصدی گری بیشتر 
سندیکای بیمه گران ایران در تهیه پیش نویس آیین نامه های بیمه ای تاکید کرد و افزود: 
تقویت سندیکای بیمه گران در واقع تقویت صنعت بیمه به شمار می رود و بیمه مرکزی 
از این فرایند استقبال می کند.سلیمانی با تاکید بر ضرورت تعامل نهاد ناظر و شرکت 
های بیمه در حوزه های نظارتی، گفت: توسعه صنعت بیمه در گرو تقویت توانگری مالی 
شرکت های بیمه است و با افزایش ضریب نفوذ بیمه در جامعه، سهم بیمه از اقتصاد 
کشور افزایش خواهد یافت. رئیس شورای عالی بیمه بهره گیری از سامانه سنهاب را 
از روش های شناسایی بدهکاران بیمه ای دانست و از مدیران عامل شرکت های بیمه 
خواست با به روزرسانی اطلاعات شرکت خود در این سامانه، ساماندهی بیشتری در ارائه 
خدمات بیمه ای داشته باشند. سلیمانی افزود: باید با استفاده از تمامی ظرفیت های 
الکترونیکی و دیجیتالی اعم از هوش مصنوعی، استارت آپ ها و هوش تجاری به بهبود 

شرایط صنعت بیمه کمک کنیم.

از هفته آینده؛
30هزارتنمرغگرمتنظیمبازاریعرضهمیشود

یک مقام آگاه در وزارت جهادکشاورزی اعلام کرد: برای متعادل سازی بازار گوشت 
مرغ، هفته آینده 30 هزارتن از این محصول با نرخ 11 هزار و 500 تومان به بازار عرضه 
می شود. با وجود اینکه ستاد تنظیم بازار قیمت مصوب هر کیلوگرم مرغ گرم را 11 هزار 
و 500 تعیین کرده بود، اما در چند روز گذشته بهای این محصول از مرز 15 هزار تومان 
گذشت که نگرانی هایی را برای مصرف کنندگان ایجاد کرد. این درحالیست که ستاد 
تنظیم بازار اعلام کرده بود هیچ خرده فروشی حق فروش گوشت مرغ با قیمت هایی 
بیش از نرخ های مصوب تنظیم بازاری را ندارد و در صورت مشاهده با متخلف برخورد 
قانونی می شود. با شتاب عرضه و افزایش حجم مرغ های تنظیم بازاری توسط شرکت 
پشتیبانی اموردام کشور از دیروز )29 بهمن(، به گفته مهدی یوسف خانی رئیس اتحادیه 
فروشندگان پرنده و ماهی نرخ این محصول در سطح خرده فروشی های سطح شهر نیز 
بین 500 تا 700 تومان در هر کیلوگرم کاهش یافته است. این مقام مسئول به ایرنا اظهار 
داشت: دولت نیز برای ثبات قیمت این محصول پروتئینی در بازار، طرح واردات گوشت 
مرغ را برای شب عید پیشنهاد داده است. وی ابراز امیدواری کرد با افزایش حجم عرضه 
گوشت مرغ تنظیم بازاری به شکل گرم و منجمد در کنار بازار آزاد شاهد روند کاهش 

قیمت این محصول برای شب عید و ایام نوروز باشیم.

مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام:

عرضهمرغگرم11هزارو500تومانیتاپایان
نوروزادامهدارد

مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام کشور گفت: عرضه گوشت مرغ گرم به قیمت 
تنظیم بازاری 11 هزار و 500 تومان تا پایان تعطیلات نوروز 98 ادامه خواهد یافت.

»حمید ورناصری« روز سه شنبه در جمع خبرنگاران اعزامی به بندر امام خمینی)ره( با 
تشریح برنامه های این شرکت برای تنظیم بازار محصولات پروتئینی افزود: گوشت گوساله 
منجمد نیز برای گروه های هدف در نظر گرفته شده است که به زودی از سوی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت بین این گروه ها که شامل کارگران، کارمندان دولت و تعدادی 
دیگر توزیع خواهد شد. وی خبر توقف توزیع گوشت وارد شده از کشور برزیل را نادرست 
خواند و تاکید: توزیع این گوشت ها متوقف نشده بلکه روند توزیع آن برای گروه های 

هدف شده است.

وحید شقاقی شهری تاکید دارد که اصلاح نظام مالیاتی و به کار انداختن مالیات ها 
در جهت بازتوزیع درآمدها ضروری است. او می گوید: نظام یارانه و نظام مالیاتی در ایران 
شفاف نیستند و کسی نمی  داند اگر درآمدی وجود داشته، آیا به فقرا اختصاص یافته 

است.
نوسانات اقتصادی مانند فیل هایی سنگین وزن از روی مردم رد می شوند؛ بی آنکه 
ابزارهای آزاد شده از محل آزادسازی قیمت ها به کارشان بیاید. دکتر "وحید شقاقی 
شهری" اقتصاددان و استادیار دانشگاه علوم اقتصادی تهران و خوارزمی  در گفت و 
گو با ایلنا تاکید دارد که هدفمندی یارانه  ها زمانی به اهداف خود در زمینه فقرزدایی 
می رسد که یارانه نقدی ثروتمندان قطع شود و همزمان بر مصرف سوخت و انرژی 
مالیات تصاعدی وضع شود؛ چراکه الگوهای مصرف دهک های بالای درآمدی زمین 
تا آسمان با فقرا تفاوت دارد. وی در گفتگوی پیش رو نقطه نظراتش را در این مورد بیشتر 

شرح می دهد.    
*دولت ها همواره مدعی بوده اند و هستند که هدفمندی یارانه ها با وجود برخی 
آثار آن در اقتصاد، نابرابری را کاهش داده و از مصرف سوخت کاسته است. به 
همین جهت به "پروپاگاندا" متهم شده اند. واقعیت های اقتصاد ایران هم نشان 
می دهد که توزیع نقدی یارانه توسط هیچگاه به کاهش نابرابری نینجامیده است. 
از سویی بنگاه های کوچک بدون کمک از این محل به حال خود رها شده اند. 
به نظر شما چرا با وجود گذشت ۱۱ سال از تصویب قانون هدفمندی یارانه ها، 
همچنان چرخ فقرزدایی لنگ می زند؟ درجا زدن دولت ها از کجا نشات می گیرد؟
دولت ها در حوزه سوخت یارانه کلانی را پرداخته اند و می پردازند. همه اینها در حالی 
است که سالهاست گفتمان کاهش مصرف سوخت و انرژی و اصلاح یارانه ها راه افتاده 
است که در نتیجه سال 138۶، قانون اصلاح قیمت حامل های انرژی تصویب شد. 
هدف این بود که قیمت بنزین و گازئیل به فوب خلیج فارس نزدیک شود و مابه التفاوت 
آن به صورت نقدی و غیرنقدی بین مردم توزیع شود؛ یا اینکه به صورت یارانه به تولید 

تزریق شود.
به هر حال توزیع یارانه تنها در قالب نقدی صورت گرفت. در واقع بسیار بد اجرا شد. 
این قانون با این هدف تصویب شد که از مصرف انرژی کاسته و بهره وری بنگاه های 
اقتصادی افزایش یابد. با وجود این قانون قرار شد که درآمدهای حاصل از هدفمندی 
یارانه ها، در سه مرحله هزینه شود؛ بخشی را به صورت یارانه نقدی پرداخت کردند که به 
آن اشاره کردم. همچنین قرار بود یارانه غیرنقدی هم پرداخت شود. در ضمن حمایت 
از تولید صورت بگیرد. به این شکل که تکنولوژی تولید و فناوری  های بنگاه ها بهبود 

بخشیده شود تا مصرف انرژی  توسط آنها کاهش یابد.
به هرشکل یارانه به صورت نقدی توزیع شد و یارانه غیرنقدی و سهم تولید به دست 
فراموشی سپرده شد. یارانه نقدی هم متناسب با درآمد خانوار پرداخت نشد. در ضمن به 
تمام خانوارها چه آنها که جز دهک های بالای درآمدی و چه آنها که جز دهک های پایین 

درآمدی، هستند رقمی برابر پرداخت شد.
*توزیع نقدی یارانه ها تا جایی مقدس شد که با مخالفان آن برخوردهایی صورت 
گرفت. در نامه ۴۳ اقتصاددان به آقای احمدی نژاد تاکید شده بود: "به نظر ما 
اجرای مرحله دوم هدفمندی یارانه ها در شرایط بی ثباتی سیاسی و اقتصادی نه 
تنها متضمن آثار مثبت متصور بر آن نیست بلکه می تواند به جهت تامین عدالت 
اجتماعی و تخصیص منابع، نتایجی برخلاف آن داشته باشد." از این رو نه تنها 
آثار مثبتی را در سفره های فقر شاهد نبودیم؛ بلکه تورم اتفاق افتاد. محاسبات 
نشان داد که از ابتدای آغاز به کار دولت نهم تا پایان کار دولت دهم تورم ۵۶ درصد 
افزایش یافت. همین محاسبات نشان می دهد که به سبب توزیع نقدی یارانه ها، 
حجم نقدینگی کشور ۶ برابر افزایش یافت و آثار مخرب توزیع یارانه ۴۵ هزار و 

۵۰۰ تومانی همین حالا هم مشهود است.  
بله. این ماجرا گذشت تا زمانی که درگیر بحران ارزی اول و دوم شدیم: بحران ارزی 
اصلاح  قانون  ملی،  پول  ارزش  کاهش شدید  با  ارزی  سال 97.  بحران  و   91-90
هدفمندی یارانه ها برهم ریخت؛ چراکه در مجموع دو بحران ارزی، 500 درصد از ارزش 
پول ملی کاهش یافت. در بحران ارزی اول حدود 2۴0 درصد و در بحران ارزی دوم 
بیش از 150 درصد از ارزش پول ملی کاهش یافت. از سویی با کاهش ارزش پول ملی 
و منطبق نشدن قیمت سوخت با فوب خلیج فارس، مصرف انرژی به شدت افزایش 

یافت. در همین حال حجم عظیم قاچاق سوخت را در کشور شاهد بودیم؛ چراکه قیمت 
بنزین نسبت به سایر حوزه ها بسیار پایین تر است. این روند نمی تواند ادامه پیدا کند.

سیاسـت  اجـرای  از  پـس  دوره  در  که  می دهد  نشان  پژوهش  یک  *نتایج 
هدفمندی یارانه ها، توزیـع قـدرت خرید برخلاف توزیع مخارج، خانوارها، برابرتر 
نشده اند. همچنـین بهبـود توزیع مخارج بیشتر از طریق کاهش فرصت ها بوده 
است. اقتصاددان ها به آقای احمدی نژاد هشدار داده بودند که آنچه در حال ادامه 
دادن آن هستید برخلاف منافع و مصالح نظام است. به نظر شما اگر بخواهیم 
همین امروز از شر سیاست های انفجاری آن ایام در زمینه هدفمندی یارانه ها 

خلاص شویم، چه باید بکنیم؟
می توانیم این قاعده را ابتدا برای مصرف بنزین اجرایی کنیم و به مصرف گازوئیل 
تعمیم دهیم. البته این تنها یک سیاست است؛ اما منطبق  ترین سیاست با شرایط 
موجود کشور است؛ به ویژه آنکه تا آغاز سال 98 مدت کمی باقی مانده و باید از همان 
آغاز سال جدید سیاست مان را اجرایی کنیم؛ به نحوی که لطمه ای به منافع عمومی 
وارد نشود. در کل مالیات تصاعدی بر مصرف سوخت و انرژی از تمام گزینه ها به عدالت 

نزدیک  تر است.
*به نظر می رسد که شما مخالف پرداخت یارانه پنهان هستید. تخمین زده 
تا  داده  اختصاص  منظور  این  به  تومان  میلیارد  هزار   ۴۵ دولت  که  می شود 
مشکلات ناشی از هزینه های زندگی را کنترل کند؛ اما طبق نظر کارشناسان 
عمده یارانه پنهان صرف زندگی راحت ثروتمندان می شود؛ تا جایی که گفته 
می شود در پس این سیاست مانند تمام سیاست ها نوعی تشویق سرمایه داران 
و طبقه متوسط به مصرف بیشتر وجود دارد. از سویی منتقدان می گویند که 
همگام با کاستن پله پله از یارانه پنهان باید یارانه نقدی ثروتمندان را حذف و منابع 
حاصل شده را خرج اصلاح ساختار واحدهای تولیدی کم بازده و حمایت های 
نقدی و غیرنقدی جهت توانمندسازی فقرا کرد. البته بیشتر بر توزیع غیرنقدی 

یارانه ها تاکید دارند؛ چراکه نگران آثار افزایش حجم نقدینگی هستند.
900 هزار میلیارد تومان یارانه پنهان و آشکار پرداخت می شود که عمده آن صرف 
پردرآمد  پنهان نصیب دهک های  یارانه  از سویی قسم اعظم  انرژی می شود.  حوزه 
می شود. توجه داشته باشید که 30 تا ۴0 درصد از شهروندان، اصلا خودرویی ندارند 
که بخواهند از یارانه سوخت استفاده کنند یا اینکه به خاطر کوچک بودن خانه هایشان 
و نداشتن لوستر، شوفاژ و شومینه از یارانه انرژی استفاده ای نمی کنند. در واقع آنکه 
مصرف بالا دارد بیشتر از یارانه پنهان بهره مند می شود. برداشت من این است که نظام 
یارانه ای در خدمت دهک های پردرآمد جامعه است. یارانه 900 هزار میلیارد تومانی به 
عکس باید به دهک های کم درآمد اختصاص یابد و مصروف رفاه آنها شود، اما این یارانه 

در خدمت فرادستان و دهک های پردرآمد است.
* آنگونه که از کلام شما برمی آید، باید هرچه سریعتر نظام یارانه ای را به واسطه 

اصلاح نظام مالیاتی، دگرگون کرد؟
در  را  آنها  باید  امروز  فعلی سیاست های مخربی هستند که همین  سیاست های 
مسیر غلطی که سیر می کند، متوقف کرد تا کارکردشان برعکس شود. یارانه باید برای 
دهک های کم درآمد باشد نه پردرآمد. در اقتصاد ما، یارانه را در خدمت دهک های 
پردرآمد می بینند. ما خانوارهایی را می بینیم که هر یک از اعضای آنها یک خودرو دارند. 
خانوارهایی را داریم که خانه های بزرگ دارند و با انرژی تقریبا مجانی آنها را گرم نگاه 
می دارند؛ یا بنگاه های تولیدی وجود دارد که به شدت انرژی مصرف می کنند و بازدهی 

اقتصادی ندارند.
همانطور که گفتم، تکرار می کنم: بهترین شیوه اخذ مالیات تصاعدی بر مصرف انرژی 
و سوخت است. هرکسی که سوخت و انرژی بیشتری مصرف می کند باید یارانه بیشتری 
بپردازد. متاسفانه نظام مالیاتی ایران دچار کژکارکردی است و خوب کار نمی کند؛ اگر 
خوب کار می کرد می توانستیم به درستی در راه اجرای قانون هدفمندی یارانه ها آن را 
به کار بگیریم که اینگونه شاهد بهبود الگوی مصرف سوخت خواهیم بود. درآمدهای 
دولت هم افزایش می یابد؛ چراکه هر کس که مصرف بیشتری دارد با مالیات تصاعدی 

بر مصرف سوخت به نوعی تنبیه می شود.
*شما پیشتر ذکر کرده بودید که مصرف سوخت باید به نحوی مدیریت شود 
که هزینه هایِ بنگاه هایِ تولیدی افزایش نیابد. اقتصاد بنگاه هایِ کوچک بسیار 

شکننده است. آنها به صورت گسترده از بالا رفتن هزینه های جاری خود گلایه 
دارند و آن را جزو دلایل تعطیلی واحدها عنوان می کنند. در منظومه ای که شما 
برای سامان دادن اقتصاد ایران در سال ۹۸ تدوین کرده اید و مبنای آن را بر 
بازتوزیع درآمدها قرار داده اید، چه مکانیزمی برای حمایت از بنگاه ها پیش دیده 

شده است؟
به هر حال باید اصلاح مصرف انرژی را از جایی شروع کرد. البته من هم قبول دارم 
که بنگاه های تولیدی تحت فشار هستند. به همین جهت می گویم که اصلاح مصرف 
را باید از بنزین شروع کنیم. ابتدا باید به سراغ مصرف روزانه مردم برویم  و بعد آن را به 

گازوئیل تسری دهیم.
نیاز نیست از همان ابتدا به سراغ گازوئیل برویم. دولت می تواند از درآمد حاصل از 
اصلاح قیمت سوخت به بنگاه ها کمک کند تا تکنولوژی شان را ارتقا بدهند که به این 
واسطه مصرف انرژی شان پایین می آید. مهم اصلاح الگوی مصرف انرژی است. در 
حال  شدت مصرف انرژی بسیار بالاست. در ایران برای افزایش یک دلار تولید ناخالص 
داخلی، ۴ برابر بیشتر از میانگین جهانی، انرژی مصرف می شود، این یعنی اتلاف 
منابع در اقتصاد. اصلاح نظام یارانه ها و مالیات تصاعدی بر مصرف انرژی و ارتقای 
تکنولوژی واحدهای تولیدی باید اتفاق بی افتاد؛ چراکه با دو بحران ارزی که شرح دادم، 
شاهد تشدید شدت مصرف انرژی و قاچاق سوخت هستیم. توزیع یارانه ها هم به نفع 
دهک های کم درآمد نیست. توجه کنید که عمده این 900 هزار میلیارد تومان یارانه در 
نهایت در اقتصاد کم بازده اتلاف می  شود، بدون اینکه آثاری سازنده در جهت بالندگی 

تولید داشته باشد.
* فقرزدایی هم البته مغفول ماند. در لایحه بودجه سال ۹۸ هم فقرزدایی به 
واسطه حذف یارانه نقدی سه دهک بالای درآمدی در دستور کار قرار گرفت؛ 
که البته اختیار آن به استانداران و فرمانداران سپرده شده است. اما نمی توان 
صرفا با حذف یارانه این اقشار فقرزدایی کرد. می توان نتیجه گرفت که ترکیب 
منابع حاصل از مالیات تصاعدی و حذف یارانه سه دهک در صورت سپردن آن 

به دست دولت، کارگشاست.
اخیرا وزیر نفت در پاسخ به خبرنگاری که از او پرسیده بود چه میزان از افزایش 

قیمت منطقی است؛ گفت: تا وقتی که مردم تحمل کنند.   
این سخن منطق درستی ندارد. همیشه از این ناحیه به اعتماد مردم ضربه وارد شده 
است. از همین رو آنها حاضر نیستند که اصلاح نظام مالیاتی و یارانه ای را بپذیرند. 
اصولش این است که نظام یارانه ای و مالیاتی اصلاح شود. هم نظام یارانه و هم نظام  
مالیاتی در حوزه انرژی باید اصلاح شوند. خانواده هایی که خانه هایشان از متراژهای 
متعارف بزرگتر است باید مالیات تصاعدی بر مصرف سوخت بپردازند. اصلاح این 
نظام ناکارآمد به نفع کم درآمدها و طبقه متوسط است. تاکنون مردم لذت اصلاح 
نظام مالیاتی و یارانه ای را نکشیده اند؛ چراکه هر وقت که به این سمت حرکت کردیم، 

نتوانستیم به اهداف ترسیم شده، دست یابیم.
در کل نه تنها اصلاحات را خوب اجرا نکردیم؛ بلکه عملکردمان به زیان دهک های کم 
درآمد بود. در این میان باید گردش آزاد اطلاعات وجود داشته باشد تا شفافیت ایجاد 
شود. مردم باید بدانند منابع هدفمندی یارانه ها در کجا هزینه شده است. آیا خرج 
فقرزدایی شده است؟ به هر شکل نتوانستیم به شفافیت اطلاعات دست یابیم و لذا 
عملکرد دولت ها در این حوزه زیر سوال است. باید اصلاح نظام ها را در جهت برقراری 
عدالت جاری کنیم. عدالت آن است که هرکس که مصرف بیشتر دارد، مالیات بیشتری 
بپردازد اما در شرایط فعلی درگیر قاچاق عظیم سوخت هستیم. سالی 20 تا 30 میلیارد 

دلار قاچاق گازوئیل در کشور وجود دارد.  
باید تلاش شود که سطح فعلی معیشت خانوارهای کم درآمد حفظ شود؛ چراکه 
"سقوط آزاد" آنها در چنین شرایطی، بسیار خطرناک است. در شرایط فعلی دهک های 
کم درآمد و متوسط باید کمترین آسیب را ببینند و بلعکس یارانه ها باید به گونه ای تنظیم 

شوند که دهک های کم درآمد بهره مند شوند.
*شیوه اجرای مالیات تصاعدی چگونه باید باشد؟

از 50 لیتر تا 100 لیتر در ماه A تومان و از 100 لیتر به بالا، 50 درصد مالیات. به 
همین ترتیب می توان نظامی جدید تعریف کرد. خانوارهای کم درآمد، بیشتر از 100 
لیتر در ماه مصرفی ندارند. افرادی که سه خودرو دارند، باید مالیات بیشتری بر مصرف 
سوختش بپردازند؛ این عین عدالت است. از سویی 70 تا 80 درصد مردم ایران در 
خانه های ۴0 تا 100 متری زندگی می کنند یا مثلا 10 تا 15 درصد مردم هستند که 
بنگاه های تولیدی کم بازده دارند. من با بنگاه های تولیدی مخالف نیستم. نقد من 
متوجه بنگاه هایی است که با تکنولوژی کهنه کار می کنند و اتلاف انرژی بالایی دارند. 
اتفاقا دولت باید از آنها حمایت کند تا تکنولوژی خود را ارتقا ببخشند. سال 8۶ که قانون 
هدفمندی یارانه ها تصویب شد یکی از اهداف همین بود. اما همه درآمدها در قالب 

یارانه ۴5 هزار و 500 تومان هزینه شد.
* دولت ها از محل هدفمندی یارانه ها چه میزان درآمد داشتند؟

به خاطر اینکه شفاف سازی نکردند، آماری وجود ندارد. دولت در آن مقطع پله پله 
قیمت سوخت را افزایش داد و درامد چشمگیری از این محل داشت. اگر همان زمان بر 

مصرف سوخت مالیات تصاعدی می بست، می توانست فقرزدایی کند، اما نکرد.
*یکی از کشورهایی که در آن از پرداخت مالیات رضایت وجود دارد، سوئد 
است. سوئد با اخذ مالیات به بیکاران مقرری مناسبی می پردازد. نظام بهداشتی 

را توسعه می دهد و هزینه های عمرانی را افزایش می دهد.
در آنجا نظام یارانه و نظام مالیاتی شفاف هستند. در اقتصاد ایران اینها شفاف نیست. 
ما نمی دانیم که این درآمدها کجا هزینه می شود. به همین دلیل مردم از نظام مالیاتی 
راضی نیستند و در مقابله اصلاحات مقاومت می کنند. عملکرد نظام یارانه ای ایران 
شفاف نیست و کسی نمی  داند اگر درآمدی وجود داشته، آیا به فقرا اختصاص یافته 
است. در کشور ما شاغلان مالیات می دهند، اما نمی دانند مالیاتشان چه می شود. این 
در شرایطی است که در کشورهای توسعه یافته مالیات می دهند تا مدارس نوسازی 
شوند. مالیات می دهند تا بهداشت آنها تقویت شود. مالیات می دهند تا در حوزه های 

مختلف یارانه دریافت کنند.

دکتر شقاقی شهری اقتصاددان :

نظامیارانهایاصلاحنشود،شکافطبقاتیافزایشمییابد
سقوط آزاد فقرا بسیار خطرناک است

دبیر مجمع کارآفرینان ایران گفت: آیین نامه حمایت و رتبه بندی 
کارآفرینان بزرگ کشور با هدف الگوسازی از این ثروت آفرینان 

تدوین شد.
»حمیدرضا غزنوی« با یادآوری فرا رسیدن روز ملی »کارآفرینی 
و اقتصاد مقاومتی« افزود: در کشور نیازمند فرهنگ سازی بیشتر 
در زمینه کارآفرینی هستیم، زیرا جوانان به حد کفایت کارآفرینان 

را نمی شناسند.
وی بیان داشت: کارآفرینانی در کشور داریم که همه پول و سرمایه 
خود را در مسیر تولید آورده و خرج کرده اند و 10 ها هزار پرسنل 

دارند.
غزنوی بطور نمونه از یکی از کارآفرینان نمونه کشور در عرصه 
محصولات لبنی یاد کرد که 17 هزار نفر پرسنل دارد و با احتساب 
متوسط چهار نفر بُعد خانوار در کشور، می تواند گفت حدود ۶8 

هزار نفر را تحت پوشش خود دارد.
این مقام صنفی تاکید کرد: اگر فقط هزار نفر کارآفرین همچون 
شخص یاد شده تربیت، هدایت و حمایت کرده بودیم می توانستیم 
جمعیتی نزدیک به ۶8 میلیون نفر را تحت پوشش داشته باشیم 
و مشکلات میلیون ها نفر کاهش می یافت؛ براین اساس بحث 

کارآفرینی بسیار مهم است.
وی یادآورشد: جریان گفتمان سازی کارآفرینی به تازگی در کشور 
آغاز شده، اما از نداشتن حوزه تخصصی در موضوع کارآفرینان 
بزرگ آنطور که در جهان مرسوم است، رنج می بریم و شاهدیم به 

صنایع کوچک و متوسط بیشتر رسیدگی شده است.
مانند  کشورهای  در  داد:  ادامه  ایران  کارآفرینان  مجمع  دبیر 
ژاپن، آلمان، ترکیه و کره جنوبی سرمایه گذاری اصلی شان روی 
کارآفرینان بزرگ بخش خصوصی بوده و اقتصاد کشور را در اختیار 

آنان قرار داده اند، به طوری که این افراد نیز به ایجاد شرکت های 
بزرگ خانوادگی اقدام کرده اند و امروز برخی از آنها حدود 500 

هزار نفر پرسنل دارند.
وی اظهار داشت: متاسفانه تاکنون در کشور به اسطوره ها و 
پیشران های اقتصادی توجهی نشده و تحقق این مهم نیازمند 
عنایت ویژه مسئولان، مردم و کارآفرینان است؛ زیرا کارآفرینان بزرگ 

به مثابه لوکوموتیو اقتصاد جامعه اند.
غزنوی یادآور شد: در ادوار گذشته و حتی دوره کنونی تحریم ها 
شاهد بوده و هستیم که پیشران های اقتصادی توانستند ارز وارد 
کشور کنند، کاری که از صنایع و بنگاه های اقتصادی کوچک و 

متوسط برنیامد.
وی تاکید کرد: در این زمینه در بخش اجرا در دولت و در عرصه 
قوانین و مقررات در مجلس ضعف هایی وجود دارد و باید فرهنگ 

سازی لازم انجام شود.
بندی  رتبه  و  حمایت  نامه  آیین  تدوین  از  صنفی  مقام  این 
کارآفرینان بزرگ کشور در این مجمع به منظور شناسایی و تکریم 

کارآفرینان ملی خبرداد که به زودی ابلاغ می شود.
وی خاطرنشان کرد: بخش تحقیق و پژوهش مجمع کارآفرینان 
ایران حدود 2 سال روی این آیین نامه کار کرده و برای دریافت 
نظرات تکمیلی، چند بار آن را به وزارتخانه های صنعت و تعاون 

ارسال کرد.
بالاترین مقام اجرایی کشور،  با  یادآوری کرد: ملاقات  غزنوی 
تهیه گذرنامه های سیاسی و سبز کردن همه چراغ ها برای توسعه 
فعالیت کارآفرینان بزرگ، از جمله مواردی است که در جهان برای 

این دسته از فعالان اقتصادی برنامه ریزی می شود.
وی گفت: هدف از تدوین این آیین نامه، الگوسازی برای ثروت 

آفرینی با تاکید بر نقش کارآفرینان، کمک به رشد و تعالی آنان 
برای توسعه فرهنگ کارآفرینی، تلاش برای تقویت مسئولیت های 
اجتماعی آنان و ارائه مشوق هایی برای توسعه فعالیت هایشان 

است.
این مقام صنفی ادامه داد: در این پیوند، مشوق هایی نظیر دیدار 
با رئیس جمهوری، وزرا و رئیس کل بانک مرکزی، تخصیص خط 
اعتباری ویژه بانکی، دریافت تسهیلات ارزی از صندوق ذخیره 
ارزی، استفاده از خط سبز گمرکی و غیره برای کارآفرینان بزرگ در 

این آیین نامه پیش بینی شده است.
وی همچنین از مکاتبه با شورای اسلامی شهرها برای کمک به 
فرهنگ سازی کار و کارآفرینی خبر داد و گفت: این شوراها می 
توانند با ساخت نماد و تندیس کارآفرینان، درج نام آنان در میادین، 
بلوارها، راه های اصلی و اتوبان ها و غیره به تقویت این فرهنگ 

بپردازند.
بزرگ  تاکنون حدود یکصد کارآفرین  غزنوی خاطرنشان کرد: 
کشور توسط این مجمع شناسایی شده اند و مجمع کارآفرینان در 

نظر دارد تا در قوانین و مقررات مربوطه نقش آفرینی داشته باشد.
به گفته وی، تاکنون سه کمیته تخصصی مرتبط با این موضوع 
در وزارت امور اقتصادی و دارایی ایجاد شده و تشکیل کمیته های 
متناظر در وزارتخانه های تعاون، کار و رفاه اجتماعی و صنعت، 

معدن و تجارت نیز در دستور کار است.
به گزارش ایرنا، آبان ماه 138۶ شورای عالی انقلاب فرهنگی 

سوم اردیبهشت را به عنوان روز ملی کارآفرینی اعلام کرد.
پارسال نیز با مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی بیست و نهم 
بهمن ماه به عنوان روز »اقتصاد مقاومتی و کارآفرینی« در تقویم 

رسمی گنجانده شد.

دبیر مجمع کارآفرینان ایران:

ثروتآفرینانبزرگالگومیشوند

تاخت و تاز خودروسازان به رغم وعده های اعلامی از سوی دو شرکت بزرگ خودروساز در 
خصوص کاهش قیمت ها با پیش فروش فوری محصولات ادامه دارد.

 به گزارش خبرآنلاین، در حالی که طی روزهای اخیر افزایش عجیب قیمت خودرو، بازار 
خرید و فروش را زمین گیر کرده و شرایطی ویژه بر این بازار حاکم کرده است، خودروسازان 
از امروز، ساعت 10 صبح طرح ویژه پیش فروش فوری خودرو را با قول تحویل خودروها 

طی سی روز آغاز کرده اند.
 هر چند در ماه های اخیر قیمت خودرو افزایشی چشمگیر را تجربه کرده و با فرمول 
ابلاغی مبنی بر فروش خودرو به قیمتی معادل 5 درصد حاشیه بازار از سوی خودروسازان، 
هممچنان قیمت ها رو به افزایش است اما در طرح پیش فروش فوری نیز برخی خودروها 

افزایشی بین 5 تا 22 میلیون تومان را تجربه کرده اند.

پیش از این خودروسازان به استناد سود سرشار دلالان و سرازیر شدن سرمایه گذاران به 
بازار خودرو به جای مصرف کنندگان واقعی، خواستار افزایش قیمت خودرو یا به عبارت 
دیگر کاهش فاصله میان قیمت تحویل کارخانه با قیمت بازار شدند. در این راستا مقرر 
شد خودروسازان خودروهای تولیدی را به قیمتی معادل پنج درصد حاشیه بازار به فروش 
برسانند اما وضعیت به گونه ای پیش رفت که افزایش هفته به هفته قیمت خودرو، افزایش 
قیمت فروش خودروسازان را نیز در پی داشت و نه تنها تعادلی در بازار ایجاد نشد بلکه دو 
خودروساز بزرگ کشور مجبور شدند تحت تاثیر وقایع رخ داده در بازار اطلاعیه هایی را 

منتشر کنند و مشتریان را به خرید خودرو از کارخانه و نه بازار فراخوانند.
 با اعلام شرایط پیش فروش خودروها اما مشخص است خودروسازان نیز به نوعی آشفته 
بازار کنونی را پذیرفته اند. به عبارت دیگر قیمت فروش فوری پژو 20۶ تیپ 2 با ترمز 

ضدقفل و کیسه هوای راننده و سرنشین و سنسور دنده عقب و یورو۴ بهینه که در هفته 
منتهی به سیزدهم بهمن ماه 57 میلیون و 500 هزار تومان بود، امروز به قیمت 72 میلیون 

تومان پیش فروش می شود.
پژو 207i دنده دستی با کیسه هوای راننده و سرنشین و رینگ فولادی و یورو۴ بر اساس 
اطلاعیه اخیر ایران خودرو به قیمت 9۴ میلیون و 500 هزار تومان به فروش می رسد اما در 

هفته منتهی به 13 بهمن ماه این خودرو 85 میلیون تومان قیمت خورد.
 مورد دیگر به پژوپارس  باز می گردد. پژو پارس سال با ترمز ضدقفل و ایموبیلایزر و کیسه 
هوای راننده و سرنشین و سیستم اخطار سرقت و یورو۴ بهینه در این هفته به بهای معادل 
با ۶5 میلیون تومان به فروش می رسید اما قیمت این خودرو البته با حذف اخطار سرقت از 

آن به 81 میلیون تومان رسیده است.

قیمت ها بین 5 تا 22 میلیون تومان افزایش یافت
فروشفوریخودروباقیمتهایعجیب
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شهاب سلطانی : کاراته کاها باید به خود بیایند

باخت ها را توجیه  نمی کنم، نوسان در نتایج 
طبیعی است

مربی تیم ملی کاراته گفت: نمی خواهم باخت ها را خدای ناکرده توجیه کنم، نوسان در 
کسب نتایج با توجه به ماهیت کار، طبیعی است و برای همه وجود دارد.

تیم ملی کاراته مردان کشورمان در دومین مرحله لیگ جهانی کاراته وان در امارات موفق 
به کسب یک مدال طلا، یک نقره و ۴ برنز شد و در واقع عنوان قهرمانی در بخش کمیته 

مردان را در سال 2019 برای دومین بار کسب کرد.
شهاب سلطانی در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری فارس در پاسخ به این سؤال 
که شرایط فنی دومین مرحله لیگ جهانی چطور بود و عملکرد تیم در این رقابت ها از نگاه 
مربی تیم ملی چطور ارزیابی می شود، گفت: همه تیم های دنیا سودای حضور در المپیک 
را دارند و به ناچار آنها باید در کورس این رقابت ها پا به پای همه کشورها تلاش کنند. کاراته 
وان امارات دومین مرحله لیگ جهانی بود که در واقع این رقابت ها ورود به المپیک 2020 
توکیو محسوب می شود. سطح فنی مسابقات لیگ جهانی پاریس، امارات و لیگ های 
مرحله بعدی قطعا در یک سطح برگزار می شود، اما فکر می کنم رفته رفته رقابت ها بین 
کشورها بیشتر و سخت تر خواهد شد. به هر حال هر کاراته کایی به دنبال کسب سهمیه 

المپیک است و به همین دلیل انگیزه ها بالاتر می رود و تدارکات بیشتر می شود.
وی در پاسخ به این سؤال که آیا به نظر شما تفاوتی بین نخستین مرحله لیگ جهانی 
کاراته وان پاریس و دومین مرحله لیگ جهانی امارات وجود داشت یا خیر، گفت: تفاوت 
کاراته وان پاریس و امارات محسوس بود. از نظر فنی مسائل تکنیکی و تاکتیکی ممکن 
است به آن اندازه تفاوت نداشته باشد، اما از نظر انگیزه، ورزشکاران ترغیب می شوند تا 

بیشتر تلاش کنند و موفق تر شوند. البته ما هم از این قاعده مستثنی نیستیم.
مربی تیم ملی کاراته در پاسخ به این سؤال که آیا برگزاری لیگ های جهانی کاراته وان 
در فاصله کمی که بین این رقابت ها وجود دارد باعث فشردگی و فرسودگی ورزشکاران 
نمی شود، اظهار داشت: به اعتقاد من همه چیز به طراحی تمرین و نوع ریکاوری بچه ها 
برمی گردد.در بخش تغذیه،  نوع تمرین، نوع بدنسازی، نوع تمرینات فنی، تکنیکی 
و تاکتیکی باید به صورت دقیق کارها انجام شود تا بچه ها با آمادگی کامل در مسابقات 
شرکت کنند. یک مورد دیگر وجود دارد اینکه بچه ها باید روی مسائل روحی روانی خود 
برای یک سال پیش رو تلاش مستمر کنند تا ذهن خود را برای رقابت های باقیمانده آماده 
کند. در سال 2019 یازده مرحله لیگ کاراته وان قرار است برگزار شود که ما در دو مرحله 
آن حضور پیدا کردیم و برای سومین مرحله لیگ جهانی که در اتریش قرار است برگزار 

شود، آماده می شویم.
سلطانی در پاسخ به این سؤال که در دو مرحله لیگ جهانی کاراته وان که برگزار شد 
ما نوساناتی را در عملکرد تعدادی از ملی پوشان داشته ایم. دلیل این نتایج ضعیفی که 
برخی از ملی پوشان در این دو رویداد اخیر کسب کرده اند، چیست، گفت: در لیگ جهانی 
امارات ما نکات مثبت و نکات منفی را دیدیم. باید نکات مثبت را تقویت کنیم و ضعف های 
ملی پوشان را پوشش دهیم و برای رفع این مشکل روی آنها کار کنیم. این نوسان در کاراته با 
توجه به نوع برگزاری مسابقات ،  نوع قوانین داوری برای همه کشورها وجود دارد. به عنوان 
مثال "جاناتون" آلمانی در قهرمانی جهان اول شد، اما در امارات در نیمه نهایی یک ضربه 
سنگین به روی صورت حریف خود اجرا کرد که باعث اخراج او از تاتامی شد و یا "گوگیتای" 
گرجستانی در نخستین مرحله لیگ جهانی در وزن مثبت ۸۴ کیلوگرم اول شد، اما در 
لیگ جهانی امارات از گردونه رقابت ها حذف شد. نمی خواهم باخت ها را خدای ناکرده 
توجیه کنم، نوسان در کسب نتایج با توجه به ماهیت کار، طبیعی است و برای همه وجود 
دارد. قطعا ما اشتباهاتی در بعضی کمیته ها داشتیم که موجب غافلگیری بچه ها شد که 

نتوانستند در ادامه کمیته به کار خود ادامه دهند و برگردند.
وی در ادامه صحبت های خود عنوان کرد: بچه های تیم ملی ما در اتریش سه نوع 
عملکرد داشتند. گروه اول آنهایی بودند که خوب و راضی کننده مبارزه کردند. عملکرد 
مثبت داشتند و مدال هم کسب کردند. گروه دوم شامل افرادی است که مدال کسب 
کردند، اما در بعضی کمیته های خود اشتباهات فاحشی داشتند که ما باید جلوی این ها 
را بگیریم و در طول تمرینات این نقاط را برطرف کنیم اما گروه سوم آنها فوق العاده عملکرد 
ضعیفی داشتند. برای رفع مشکلات این نفرات ما باید تلاش کنیم تا روی نقاط ضعف آنها 
بیشتر کار شود تا مشکلات آنها رفع شود.البته برخی از آنها باید به خودشان بیایند تا از 
کورس قهرمانی دور نشوند. به هر حال اگر یک ورزشکاری نوسان منفی داشته باشد قطعا 
از دوران اوج خود فاصله خواهد گرفت و به طور اتوماتیک بعد از یک مدت از دور رقابت های 

رنکینگ و امتیاز خارج می شود.

معاون ورزشی باشگاه استقلال :

پاتوسی مشکلی برای بازی ندارد
معاون ورزشی باشگاه استقلال با اشاره 
به روندی که در مورد قرارداد بازیکن جدید 
آبی ها طی شده است گفت: آیاندا پاتوسی 
برای همراهی استقلال در لیگ برتر و آسیا 

هیچ گونه منع قانونی ندارد.
زمستانی  خریدهای  آخرین  از  یکی 
جنوبی  افریقای  از  هافبکی  پوشان  آبی 
به اسم »آیاندا پاتوسی« بود. بازیکنی که 
قراردادش به سختی در فدراسیون فوتبال 
ایران ثبت شد و هنوز برای آبی پوشان به 
معاون  خطیر  علی  است.   نرفته  میدان 
ورزشی استقلال در خصوص وضعیت این بازیکن اظهار داشت: به ضرس قاطع می گویم 
پاتوسی کوچکترین مشکلی برای همراهی استقلال در ایران و آسیا ندارد. قرارداد او به 
گونه ای است که مو لای درز آن نمی رود هیچ خساراتی برای باشگاه استقلال نخواهد 
داشت.  معاون ورزشی آبی پوشان اضافه کرد: ماده 2-۸ بخش ۳ قوانین نقل و انتقالات 
فیفا بین تصریح می کند باشگاه مقصد )استقلال( باید تا آخرین روز از زمان ممکن در نقل 
و انتقالات درخواست صدور ITC را به فدراسیون فوتبال مبدا ارسال کند. کاری که باشگاه 
استقلال آن را انجام داد. وی افزود: ما درخواست خود را زمانی ارسال کردیم که هنوز 
پنجره نقل و انتقالات بسته نشده بود که اگر اینطور بود اصلا درخواست ما رد می شد. 
فدراسیون فوتبال افریقای جنوبی هم درخواست ما را تایید و ITC پاتوسی را ارسال کرد. 
حال اگر ITC بعد از بسته شدن پنجره نقل و انتقالات صادر شده و به فدراسیون فوتبال ما 
رسیده باشد هیچ مشکلی ایجاد نخواهد کرد. خطیر در ادامه گفتگوش تاکید کرد: آیاندا 
پاتوسی کاملا به صورت قانونی و در چارچوب قوانین بین الملل نقل و انتقالات فیفا با 
استقلال قرارداد بسته و طبق همین قوانین برای استقلال در لیگ برتر و لیگ قهرمانان 

آسیا بازی خواهد کرد.

فدراسیون فوتبال  اعلام کرد
روند صدور کارت بازی بازیکن استقلال تایید شد

مجوز صدور کارت بازی »آیاندا پاتوسی« هافبک آفریقایی تیم فوتبال استقلال تهران در 
چارچوب قانون و مقررات فدراسیون جهانی فوتبال)FIFA( انجام شده است.

به گزارش فدراسیون فوتبال، این نهاد در خصوص مراحل درخواست صدور مجوز بازی 
)ITC( آیاندا پاتوسی گفت: طبق ماده ۸.1.2 از پیوست ۳ آئین نامه وضعیت نقل و 
انتقالات بازیکنان در دیرترین حالت ممکن، ITC باید توسط فدراسیون جدید در آخرین 

روز از پنجره نقل و انتقالاتی درخواست شود.
 فدراسیون فوتبال در ادامه خبر خود اعلام کرد: درخواست ITC توسط فدراسیون 
فوتبال ایران ساعت2۳ و 21 دقیقه روز شنبه 1۳ بهمن ماه 97 )آخرین روز نقل و انتقالات 
میان فصل( ثبت شده است. این در حالی است که سایر مراحل باقی مانده از روند کار، 
شامل صدور توسط فدراسیون فوتبال آفریقای جنوبی و وصول توسط فدراسیون فوتبال 
ایران در چارچوب قوانین و مقررات سازمان لیگ و بر اساس نتایج حاصل از استعلام های 
دریافتی و تاییدیه های دریافتی از فیفا انجام شده است. چند روز پیش اخباری مبنی بر 
اینکه پاتوسی خرید جدید استقلال نمی تواند این تیم را در نیم فصل دوم هجدهمین دوره 
لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور همراهی کند، منتشر شد. علت این موضوع هم این 
بود که در سال های اخیر با تصویب فدراسیون فوتبال ایران، بازیکنان آفریقایی باید در 2 
سال اخیر در تیم ملی کشور خود یا حداقل 10 بازی در 2 دسته بالایی لیگ های اروپایی 
و آمریکای جنوبی یا در جام باشگاه های آفریقا بازی کرده باشد. برهمین اساس صدور 
کارت برای او از طرف فدراسیون فوتبال »پارتی بازی« محسوب شد. اما آیاندا پاتوسی در 2 
بازی تیم ملی آفریقای جنوبی حضور داشته تا مشخص شود قرارداد او با باشگاه استقلال 

تهران کاملا قانونی است.

رئیس کمیته مسابقات سازمان لیگ فوتبال :

فتاحی: شهرآورد در عید نوروز برگزار می شود
رئیس کمیته مسابقات سازمان لیگ فوتبال گفت: با توجه به فشردگی برنامه مسابقات 

لیگ برتر دیدار شهرآورد در عید نوروز برگزار خواهد شد.
سازمان لیگ فوتبال زمان پیش از این، تاریخ برگزاری ۸9 شهرآورد پایتخت را 10 فروردین 
9۸ اعلام کرده بود اما برخی منابع از قول شورای تامین استان تهران اعلام کردند این 
شورا موافق برگزاری دیدار پرسپولیس و استقلال در این تاریخ نیست و خواهان تغییر زمان 
مسابقه شده است.  سعید فتاحی گفت: با توجه به فشردگی مسابقات لیگ این بازی در 

تاریخ 10 فروردین ماه سال آینده برگزار خواهد شد. 
 وی در خصوص مخالفت شورای تامین نیز اظهار داشت: هماهنگی لازم در این زمینه 
صورت خواهد گرفت.  رییس کمیته مسابقات سازمان لیگ در خصوص برگزاری دیدار 
نیمه نهایی جام حذفی میان پرسپولیس و سپاهان در پایان لیگ گفت: برنامه لیگ بسیار 
فشرده است و مجبور به کار هستیم. البته برگزاری دیدار نیمه نهایی جام حذفی در پایان 

مسابقات لیگ اتفاق عجیبی هم نیست.

شفر: امسال در گروه سخت تری در آسیا هستیم

کسی نمی تواند در خانواده استقلال مشکل درست کند
سرمربی تیم فوتبال استقلال گفت: حریف فردای ما تیمی 

محکم است و ما باید پاس های بلند آنها را متوقف کنیم.
 وینفرد شفر عصر دیروز  در نشست خبری پیش از بازی با 
پارس جنوبی اظهار داشت: در ابتدای صحبت هایم از بابت 
حادثه بمب گذاری که چند روز پیش اتفاق افتاد ابراز ناراحتی 
کرده و بابت شهید شدن چند نفر تسلیت خودم را اعلام می کنم.
وی در ادامه افزود: حریف فردای ما تیمی محکم است و ما 
باید پاس های بلند آنها را متوقف کنیم. ما بازی شهر جم را به 
خاطر همین موضوع باختیم و باید در محوطه جریمه  تیم حریف 
پاس های بیشتری بدهیم تا بتوانیم حربه حریف فردایمان را 

خنثی کنیم. 
* در بازی گذشته روی یک ضد حمله گل خوردیم

شفر ادامه داد: در بازی قبل فقط یک اشتباه داشتیم و در 
خانه حریف روی یک ضدحمله گل خوردیم، در بازی فردا باید 
در میانه میدان این بازی را کنترل کنیم و سخت تلاش کنیم 
و زحمت بکشیم، باید با همه وجود همانطور که در تمرینات 
و در داخل زمین هستیم، در داخل زمین هم تلاش کنیم و 
وظایف مان را انجام بدهیم. امیدوارم فردا تماشاگران پرتعدادی به 
ورزشگاه بیایند زیرا به حمایت آنها نیاز داریم و با حمایت هواداران 

که یار دوازدهم ما هستند، تیم را تقویت کنیم.
* شرایط منشا از دو خارجی دیگرمان بهتر است

سرمربی تیم استقلال در خصوص اینکه نفرات جدیدتیمش 
چقدر در شرایط خوبی قرار دارند، گفت: بازیکنان جدید ما دیر 
به تمرینات اضافه شدند. ایسما نیاز به تمرینات بیشتری دارد و 
پاتوسی هم همینطور،زمانی که لیگ ما تعطیل بود من در سایت 
اینستات عملکرد این بازیکنان را می دیدم و می دانستم ایسما 
مدتی است بازی نکرده و در تعطیلات بوده است. البته پاتوسی 
در آفریقا بازی می کرد و من اعتقاد دارم لیگ کشور ایران حتی 
از آفریقا هم محکم تر است. پاتوسی بازیکن باهوشی است و 
پاس های خوبی می دهد، اما ایسما هنوز شرایط نود دقیقه ای 
ندارد و ما هم برای این نفرات تمرینات اختصاصی گذاشته ایم، 

هر چند شرایط منشا از دو خارجی دیگرمان بهتر است. 
* در تیم استقلال مربی یک، دو و سه وجود ندارد

سرمربی تیم استقلال در خصوص نقش فرهاد مجیدی در 

کادر فنی این تیم گفت: مجیدی عضوی از کادر فنی ما است 
او اولین تجربه  مثل میگوئل کولی، مارتین و بیژن طاهری، 
مربیگری را پشت سر می گذارد و من باید اشاره کنم در تیم ما 
مربی یک، دو و سه وجود ندارد. ما همه در کنار هم هستیم و 
نقاط ضعف و قوت را برطرف می کنیم. یکی از مسائل مهم هم 
این است که فرهاد مجیدی فارسی صحبت می کند و راحت 
می تواند خیلی صحبت ها را در کنار خط به بازیکنان منتقل 
کند. او مهاجم بسیار خوبی بوده و در امارات هم برای تیم من 
بازی کرده و می تواند یک الگوی خوب برای مهاجمان جوان تیم 
ما مثل صیادمنش، آقایی و بقیه باشد. مجیدی ذهنیت و خلق 
و خوی بازیکنان ایرانی را خوب می شناسد و با روحیات آنها آشنا 

است و ما هم به خوبی از وی استفاده می کنیم. 
باید ببینیم وضعیت پاتوسی برای بازی فردا چگونه   *

است
اینکه پاتوسی فردا مقابل پارس جنوبی بازی  شفر در مورد 
خواهد کرد یا نه، اظهار داشت:  شایدبازی کند،باید ببینیم در 
آخرین تمرین قبل از بازی چه اتفاقی رخ می دهد. او بسیار مثبت 
و باروحیه است، حتی زمانی که نمی توانست بازی کند مدام 
می گفت چرا نمی توانم بازی کنم، خودش مشتاق بود که بازی 

کند. اکنون باید ببینیم در آخرین تمرین شرایط چگونه است. 
در  نمی تواند  کسی  و  است  اول  جایگاه  در  استقلال   *

خانواده مشکل درست کند

شفر با اشاره به جلسه اش با مدیرعامل باشگاه استقلال گفت: 
یک نکته را باید بگویم، چند روز پیش در تمرین استقلال گفتند 
که با مدیرعامل استقلال باید جلسه داشته باشیم، از دیشب 
این جلسه برگزار شد و خیلی جلسه خوبی بود، با مدیرعامل 
باشگاه در مورد تمام مسائل صحبت کردیم، من بارها گفته ام که 
می خواهم استقلال جدیدی بسازم، دیشب هم در مور مسائل 
مختلف صحبت کردیم. مهم است که ما هم مشکلات و مسائل 
را حل کنیم، همه می توانیم کمک  کنیم، هدفم کمک کردن 
است. با تجربیاتی که در فوتبال دارم و با آن آشنا هستم، من و 
مدیرعامل باشگاه می گوییم که استقلال در جایگاه اول است و 

هیچ کس نمی تواند در این خانواده مشکل درست کند. 
* ما باید برای هواداران کار کنیم نه اینکه فقط صحبت 

کنیم
سرمربی تیم استقلال در پاسخ به این سؤال که در جلسه 
شب گذشته اش با مدیرعامل این باشگاه آیا مشکلات مالی 
مورد بررسی قرار گرفت یا خیر، گفت:  ما در مورد همه مسائل 
با هم حرف زدیم، لیستی از مسائل و  مشکلات را به مدیرعامل 
ارائه کردم و فکر می کنم خیلی از شما نمایندگان رسانه ها هم 
مشکلات ما را می دانید. مهم این است که قدم به قدم جلو رفته 
و مشکلات را حل کنیم. استقلال تیم بزرگی است که در همه 
جا هوادار دارد، ما در تبریز حدود دویست تماشاگر داشتیم که 
حتی سنگ هم خوردند، ما باید برای آنها کار کنیم نه اینکه فقط 
صحبت کنیم و بگوییم می خواهیم فلان کار را انجام بدهیم. من 
نسبت به تماشاگران استقلال مسئول هستم و می دانم که آنها از 

تیم ما حمایت می کنند. 
* امسال در گروه سخت تری در آسیا هستیم

به گزارش خبرگزاری فارس، شفر در پایان گفت: ما در فرصت 
کوتاهی هم باید در لیگ قهرمانان آسیا به میدان برویم، سال 
گذشته گروه سختی داشتیم و امسال گروهی سخت تر، شما 
دیدید که الهلال و الدوحیل چه پولهایی برای جذب بازیکنان 
جدید هزینه کردند، البته من معتقد هستم بهترین بازیکن بازی 
را نمی برد و همیشه بهترین تیم است که برنده بازی می شود. 
ما هنوز به آن زمان نرسیده ایم و فردا بازی مهمی داریم، اولین 

برنامه ما فعلا دیدار با پارس جنوبی است. 

مشاور فرهنگی فدراسیون فوتبال :

شاید خانواده ها نوروز 98 به ورزشگاه بیایند
مشاور فرهنگی فدراسیون فوتبال گفت: از شورای تامین استان تهران خواسته ایم 
برای حضور خانواده ها در ورزشگاه پاس قوامین و دیدن بازی های تیم فوتبال امید 

ایران موافقت کنند.
بازیهای  به  صعود  برای  مقدماتی  های  رقابت  افزود:  آبادی«  زمان  »غلامحسین 
المپیک 2020 توکیو قرار است فروردین ماه 9۸ به میزبانی ایران در شهر تهران برگزار 
شود و یکی از طرح های فدراسیون فوتبال حضور خانواده ها در ورزشگاه پاس قوامین 

)اکباتان( است تا این فرصتی برای تمرین حضور بانوان در دیگر ورزشگاه ها شود.
در رقابت های مرحله مقدماتی فوتبال در رده سنی زیر 2۳ سال برای صعود به بازی 
های المپیک، تیم فوتبال امید کشورمان قرار است در گروه سوم به مصاف تیم های 

عراق، یمن و ترکمنستان برود.
وی گفت: فدراسیون فوتبال برنامه های زیادی برای تکریم ارباب رجوع در نظر گرفته 
است زیرا به هواداران و تماشاگران تسهیلات خوبی ارائه نمی شود و آنها عزت و احترام 

لازم را ندارند تا این موضوع سبب بسیاری از ناهنجاری ها در ورزشگاه ها شود.
روزه  یک  تورهای  ایجاد  ها  طرح  این  از  یکی  افزود:  فدراسیون  فرهنگی  مشاور 
مسابقاتی در تهران است که با سازمان میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی و 

مجموعه تفریحی پارک ارم هماهنگی های لازم صورت گرفته است.
زمان آبادی ادامه داد: قرار است در این طرح در میادین اصلی شهر اتوبوس هایی 
مستقر شده و خانواده پس از ثبت نام و استقرار در اتوبوس، بلیت مسابقه و غذا را 
دریافت کنند تا در ادامه خانواده ها در پارک ارم پیاده شده و پدر و پسر خانواده به 
ورزشگاه آزادی آمده و بازی فوتبال را از نزدیک مشاهده کنند. البته پس از پایان مسابقه 
نیز همان اتوبوس وظیفه بازگرداندن این دو گروه را بر عهده دارد که امیدوارم با همکاری 
مردم این طرح به سرانجام برسد.  وی با اشاره به طرح جایگاه ویژه که از برنامه های 
فدراسیون فوتبال برای تکریم ارباب رجوع است، اظهار داشت: این طرح به محض 
شماره گذاری صندلی ها قرار است برای جایگاه های 5، 6 و 7 ورزشگاه آزادی اجرایی 
شود. زیرا در این جایگاه ها که ویژه خواهند بود پدر و پسرمی توانند برای دیدن بازی 

فوتبال در این محل مستقر شوند.

 استقلال - پارس جنوبی جم؛ 

پیروزی آبی پوشان برای فرار از بحران!؟
هفته نوزدهم لیگ برتر با مسابقه دو تیم استقلال تهران و پارس جنوبی جم آغاز می شود.

 هفته نوزدهم لیگ برتر با یک مسابقه حساس و جذاب روز چهارشنبه در تهران آغاز می شود. 
استقلال که بعد از ۴ برد متوالی در تبریز از تراکتورسازی شکست خورد درگیر حواشی عجیبی 
شد. بازیکنان بزرگتر استقلال علیه مدیران باشگاه مصاحبه کردند. وینفرد شفر سرمربی تیم فاش 
کرد که از داخل باشگاه به دنبال برکناری اش بودند. در نهایت با یک حکم مدیریتی هم بازیکنان 
ممنوع المصاحبه شدند و هم معاونان باشگاه از فعالیت در فضای مجازی منع! تا شاید آرامش به 

باشگاه برگردد.
البته مشکلات مالی و کمبود امکانات بعید است به این سرعت حل شود زیرا نه تنها استقلال که 

تمامی تیم های لیگ برتر و بخش های مختلف جامعه درگیر مشکلات اقتصادی هستند.
استقلال با این حال برای اینکه همچنان خودش رادر جمع 5 تیم بالای جدول حفظ کند باید 
مقابل پارس جنوبی به پیروزی برسد ضمن اینکه آبی پوشان یک بازی کمتر از رقبا دارند. البته پارس 
جنوبی هم حریف دسته و پا بسته ای نیست. شاگردان تارتار تیمی جنگنده و دونده هستند که به 
راحتی به هر تیمی امتیاز نمی دهند. پارس جنوبی هفته گذشته ۳ بر یک تیم نساجی را شکست 
داد تا با روحیه ای مناسب قدم به این مسابقه بگذارد. استقلال با منشا و ایسما خط حمله ای 
خطرناک خواهد داشت البته پارس جنوبی هم در دفاع عملکر خوبی دارد. پارس جنوبی اگر برنده 
شود می تواند یک پله صعود کند و به رده ششم برسد. هرچند این صعود ممکن است موقت باشد. 
به هر حال اگر استقلال در این بازی پیروز شود از یک مرحله حساس عبور کرده و از بحران فاصله 
می گیرد اما از دست دادن امتیاز در این مسابقه خانگی برای آبی پوشان می تواند گران شود. این 

مسابقه اگرچه برای شاگردان تارتار مهم است اما برای آبی پوشان مهم تر است.
برنامه مسابقات هفته نوزدهم لیگ برتر:

هفته نوزدهم
بزرگداشت روز تکریم از مادران و همسران شهدا

چهارشنبه اول اسفند ۹۷
استقلال تهران- پارس جنوبی جم– ساعت 1۸:۳0 – ورزشگاه آزادی تهران

جمعه ۳ اسفند ۹۷
پدیده مشهد-  سپیدرود رشت - ساعت 15:۳0 – ورزشگاه  امام رضا)ع( مشهد

نساجی مازندران - فولاد خوزستان- ساعت 15:۳0 – ورزشگاه  شهید وطنی قائمشهر
ماشین سازی تبریز- پیکان تهران- ساعت 15:۳0 – ورزشگاه  بنیان دیزل تبریز

استقلال خوزستان- صنعت نفت آبادان– ساعت 16 – ورزشگاه غدیر اهواز
شنبه ۴ اسفند ۹۷

نفت مسجدسلیمان- پرسپولیس تهران– ساعت 1۸:۳0 – ورزشگاه شهید بهنام محمدی مسجد 
سلیمان

یکشنبه ۵ اسفند ۹۷
سایپا  تهران- تراکتورسازی تبریز– ساعت 16 – ورزشگاه شهداء شهر قدس

فولاد مبارکه سپاهان - ذوب آهن اصفهان - ورزشگاه نقش جهان اصفهان زمان این مسابقه 
متعاقبا اعلام می شود. با توجه به حضور تیم ذوب آهن در مسابقات مرحله حذفی لیگ قهرمانان 

آسیا زمان این مسابقه متعاقبا اعلام می گردد.

سرمربی تیم فوتبال پارس جنوبی گفت: اگر استقلال بازی عقب افتاده دارد چرا آنها 5 
روز برای این بازی استراحت می کنند و ما ۴ روز؟

مهدی تارتار در نشست خبری پیش از بازی با استقلال گفت: بازی با استقلال در 
ورزشگاه آزادی بازی آسانی نیست به خصوص اینکه این تیم هفته قبل باخته است. 
استقلال می خواهد ما را شکست بدهد و به جمع مدعیان بازگردد. ما هم یک برد خوب 

هفته قبل داشتیم.

*برای کسب ۳ امتیاز به زمین می رویم
وی ادامه داد: برای بازی  چهارشنبه هیچ استرسی نداریم و مطمئنا برای ۳ امتیاز بازی 
می کنیم. ضمن احترام به تیم خوب استقلال و هوادارانشان فردا برای کسب ۳ امتیاز وارد 
زمین می شویم و آمار 6 تساوی ما در جدول نشان می دهد که ما همیشه برای برد وارد زمین 

می شویم و مطمئنا فردا هم شاهد یک بازی زیبا و جذاب خواهیم بود.
* نمی دانم چرا سازمان برای ما این طور فشرده برنامه ریزی کرده است

سرمربی تیم فوتبال پارس جنوبی در مورد اینکه بازیکن مصدوم یا محروم دارند، گفت: با 
توجه به برنامه ریزی صورت گرفته ما بازی های فشرده ای داریم. نمی دانم چرا سازمان لیگ 
این گونه برنامه ریزی کرده که ما در ۸ روز ۳ بازی انجام بدهیم. نمی دانم چرا این گونه است. 
ما که بازی عقب افتاده نداریم، اگر استقلال بازی عقب افتاده دارد چرا آنها 5 روز برای این 
بازی استراحت می کنند و ما ۴ روز؟ در بازی قبل با نساجی هم آنها بیشتر از ما استراحت 
داشتند. تا کی باید شاهد بی عدالتی در فوتبال باشیم؟ جایی باید این تبعیض ها تمام شود. 

چرا فقط تیم های بزرگ از برنامه ریزی سود ببرند و در حق تیم های دیگر ظلم شود؟ 
* ظاهرا بازیکن استقلال بدون ITC می خواهد جلوی ما بازی کند

تارتار تصریح کرد: من از فشردگی بازی ها از سازمان لیگ گلایه دارم. یک روز فوتبال ما 
باید به جایی برسد که همه تیم ها را به یک چشم نگاه کنند. دیشب برنامه 90 را دیدید. 
 ITC بازیکن خارجی استقلال قرار است ظاهرا جلوی ما بازی کند، آن هم در حالی که
او هنوز نیامده است. برای اینکه فوتبالمان پیشرفت کند قوانین اجرا شود و عدالت هم به 

اجرا گذاشته شود. 
*از نظر داوری در حق خیلی تیم ها اجحاف می شود

به گزارش فارس وی تأکید کرد: بارها گفته ام وباز هم می گویم که تنها کاری که فدراسیون 

باید انجام دهد این است که سیستم VAR را وارد فوتبال ما کند، چون در حق خیلی از 
تیم ها و مربیان اجحاف می شود و تیم های بزرگ از این موضوع منفعت می برند. 

*داستان بی عدالتی و تبعیض باید از فوتبال ما جمع شود
تارتار ادامه داد: وقتی استقلال بازی داشته باشد، فاصله بازی های این تیم باید کم شود 
نه ما. نه اینکه استقلالی ها 6 روز استراحت کنند و ما اصلا زمان نداشته باشیم. البته من 
نباخته ام و فردا هم با تمام توان تیمم را به زمین می فرستم و آن قدر از بازیکنانم راضی هستم 
که به آنها اطمینان داشته باشم. صحبت هایم در مورد باخت نیست که بخواهم بهانه بیاورم، 
ولی داستان بی عدالتی و تبعیض باید از فوتبال ما جمع شود. اگر می خواهیم شب ها 
سرمان را راحت روی بالش بگذاریم، باید رابطه ها تمام شود. من از رسانه ها می خواهم به 
این مسائل بپردازند، همه در ایران استقلالی  هستند یا پرسپولیسی، اما با وجود اینکه قبلا 

در پرسپولیس بازی کرده ام اما الان باید از حق پارس جنوبی دفاع کنم.
* بهتر بود ساعت بازی 1۵ بود

خبرنگاری در خصوص برگزاری بازی در ساعت 1۸:۳0 از تارتار سوال کرد که وی پاسخ 
داد: انتظار می رفت در چنین شرایط جوی، سازمان لیگ بازی را ساعتی برگزار کند که هوا 
هم خوب باشد و فکر می کنم در ساعت 15 هم می شد هواداران به ورزشگاه بیایند ولی 

چون تایم بازی برای هر دو تیم یکسان است، مشکلی از این بابت نداریم. 
سرمربی تیم فوتبال پارس جنوبی در خصوص ارزیابی اش از استقلال فعلی گفت: 
استقلال نفرات خوبی جذب کرده و کادر فنی فصل گذشته اش را هم حفظ کرده است. 
نوع بازی استقلال و سبک آنها را می شناسیم و می دانیم آنها به دنبال اشتباهات حریفان 
هستند. این تیم خوب پرس می کند، و وقتی توپ را از دست می دهد عملکرد بهتری دارد. 

ما هم اگرچه زمان نداشتیم ولی برای بهترین بازی به زمین خواهیم رفت.

تارتار:

 چرا استقلال ۵ روز برای این بازی استراحت کرد و ما ۴ روز؟!

هر کجا بگویند می روم، حتی لیگ دو

علیرضا فغانی: چرا باید تنبیه ام می کردند؟
علیرضا فغانی در گفت وگویی  درباره ابلاغ جدید به او به عنوان داور پشت دروازه 

توضیحاتی داد که در ادامه می خوانید.
فرهاد عشوندی: صبح دیروز خبری در رسانه ها منتشر شد که تعجب کاربران را به 
همراه داشت. با حکم کمیته داوران علیرضا فغانی به عنوان داور پشت دروازه دیدار 

پدیده و سپیدرود انتخاب شد.
 با شروع نیم فصل دوم و با تصمیم سازمان لیگ داور پشت دروازه به کادر داوری بازی 
های لیگ اضافه شد تا لیگ برتر ایران هم مثل لیگ قهرمانان اروپا و جام جهانی با شش 

داور قضاوت شود. 
علیرضا فغانی که سابقه قضاوت در دیدار رده بندی جام جهانی را در کارنامه دارد 
درباره این ابلاغیه و حضورش به عنوان داور پشت دروازه گفت:» اول باید این را بگویم 
که اگر به من می گفتند به عنوان تماشاگر هم به مشهد برو، می رفتم چون یک سفر 

زیارتی است و هیچوقت چنین سفری را از دست نخواهم داد. 
همچنین در کلاس های پیش فصل داوری وقتی که خواستیم از داور خط استفاده 
کنیم، همه داورها برای ایجاد این فرهنگ در فوتبال مان، پذیرفتیم که به عنوان داور 

کمک بایستیم.«
دهد؟  می  رخ  هم  دیگر  کشورهای  و  اروپا  در  اتفاق  این  آیا  اینکه  درباره  او 
گفت:»استفاده از داور پشت دروازه در حال حاضر در لیگ قهرمانان اروپا و جام 
جهانی انجام می شود. در فوتبال وظیفه کمک داور مشخص است اما داورهایی که به 
عنوان داور پشت دروازه فعالیت می کنند همگی داور وسط هستند و حتی این اتفاق 

در آن جا هم رخ می دهد.
 در جام جهانی هم داورهای بزرگ به عنوان داور پشت دروازه و حتی داور ویدیویی 
رضا  هم  برتر  لیگ  در  این  از  پیش  نیست.  عجیبی  موضوع  این  و  شدند  انتخاب 
کرمانشاهی، پیام حیدری و اکبریان هم به عنوان داور پشت دروازه حضور داشتند و 

حالا نوبت به من رسیده است.«
فغانی درباره اینکه گفته شده به دلیل قضاوت نکردن بازی پرسپولیس و پدیده در جام 
حذفی چنین ابلاغی به او زدند و کمیته داوران خواسته او را تنبیه کند گفت:» به چه 
دلیلی باید تنبیه شوم؟ مگه چه کاری کرده ام؟ من چند شب پیش مریض شدم و تب 
و لرز داشتم و خوشحالم از قضاوت در این بازی خودداری کردم. در توانم نبود بازی به 
این سنگینی را قضاوت کنم و با توجه به اینکه بازی به 120 دقیقه و پنالتی کشیده شد؛ 

یقینا از لحاظ بدنی کم می آوردم.
 من در این چند سالی که در حال قضاوت هستم هیچگاه نشده که از قضاوت در یک 
بازی داخلی خودداری کنم و تنها فقط یک بار از خارج کشور برایم ابلاغی آمد و گفتم 
نمی توانم. به هرحال خوشحالم چنین تصمیمی گرفتم و رضا کرمانشاهی هم به خوبی 

داوری کرد و نشان داد گزینه خوبی برای قضاوت در دبی است.«
فغانی در پایان گفت:» من با داوود رفعتی رفاقت قدیمی دارم و شخصیتم به گونه ای 
است که همه کار برای رفیقم انجام می دهم و رفعتی حتی به من بگوید در دسته دو و سه 

قضاوت کنم، برای کمک به او به لیگ های پایین تر هم می روم.«

دبیر هیأت ووشو استان قم از موفقیت نوجوان ووشوکار قم در کسب 
مقام نایب قهرماني و نشان نقره پیکارهاي قهرماني کشور و انتخابي تیم 

ملي خبر داد.
رده  قهرمانی  ووشوی  رقابت های  کرد:  اظهار  خورشیدی  سجاد   
سنی نوجوانان کشور با عنوان گرامیداشت چهلمین سالگرد پیروزی 
شکوهمند انقلاب اسلامی ایران در فرم های مختلف به انجام رسید و 

خوشبختانه یک نشان نقره سهم تیم اعزامی قم بود.
وی ادامه داد: مسابقات ووشوی قهرمانی کشور در بخش پسران جنبه 
انتخابی تیم ملی را داشت و در اوج حساسیت با حضور ووشوکاران ۳5 
تیم از استان های مختلف کشور به میزبانی شهرستان نجف آباد اصفهان 
در سالن موهبت این شهر به انجام رسید و قم در فرم جین شو یک نشان 

نقره کسب کرد.
دبیر هیأت ووشو استان قم با بیان اینکه نفرات برتر این رقابت ها در 
دو بخش تالو و ساندا به اردوی آماده سازی تیم ملی ایران راه می یابند، 
ابراز کرد: این نفرات که خوشبختانه محمدمهدی عبدالملکی از قم 
نیز بین آنها حضور دارد در ترکیب تیم ملی ووشو جوانان ایران سال 

میدان می روند. وی  به  برونئی  در  آسیا  قهرمانی  پیکارهای  در  آینده 
خاطرنشان کرد: رقابت های ووشو قهرمانی کشور در رده های سنی 
بالایی  سطح  در  کیفی  و  کمی  نظر  از  جوانان  و  نوجوانان  نونهالان، 
برگزار شد و در رده سنی نوجوانان که رقابت ها در فرم های متنوع به 
انجام رسید، محمدمهدی عبدالملکی از قم به مقام نایب قهرمانی فرم 
جین شو دست یافت. خورشیدی که همراه با تیم اعزامی قم در اصفهان 
حضور داشت، اضافه کرد: در رده بندی نهایی رقابت های فرم جین شو، 
ابوالفضل قره باغی از تیم هیأت ووشو زنجان رتبه نخست را کسب کرد و 
مقام نایب قهرمانی همراه با نشان نقره به محمدمهدی عبدالملکی از قم 
اختصاص یافت، ضمن اینکه عارف مهدیان از آذربایجان شرقی به مقام 

سوم بسنده کرد. 
وی در پایان اظهار کرد: افتخار آفرینی تاریخی و مدال با ارزش نقره 
یک  عبدالملکی  محمدمهدی  توسط  ملی   تیم  انتخابی  مسابقات 
دستاورد بزرگ برای جامعه ورزش استان قم است و آن را به ویژه به مربیان 
زحمت کش تالو در استان قم نظیر استاد حبیب جوشقانی و استاد علی 

ارمکان تبریک می گوییم.

تیم فوتبال جوانان صباي قم در آخرین بازي خارج از خانه 
خود از فصل جاري لیگ برتر فوتبال جوانان باشگاه هاي 

کشور برابر تیم تراکتورسازي تبریز به میدان مي رود.
باشگاه های  جوانان  فوتبال  برتر  لیگ   1۳97 فصل  از   
کشور تنها دو هفته دیگر باقی مانده و 12 تیم حاضر در 
این مسابقات بعد از 20 هفته رقابت، دو بازی پایانی خود را 
این هفته و جمعه آینده در شهرهای مختلف برگزار می کنند 
تا تکلیف قهرمان و دو سقوط کننده به دسته اول مشخص 

شود.
در بین تیم های حاضر در فصل جاری لیگ برتر فوتبال 
به  تیم  ستارگان گرگان  باشگاه های کشور سقوط  جوانان 
دسته پائین تر قطعی شده و می توان سقوط صبای قم به 
لیگ دسته اول را نیز مسجل دانست زیرا اختلاف امتیازات 
صبای قم با تیم بالاتر از خود به شکلی است که سقوط صبا 

را قطعی می کند.
در هر حال با توجه به اینکه ممکن است هر اتفاقی در 

فوتبال رخ بدهد، شاگردان محمد جعفری در تیم فوتبال 
جوانان صبای قم این هفته روز جمعه سوم اسفند ماه و در 
میهمانی تیم فوتبال تراکتورسازی تبریز به دنبال کسب سه 
امتیاز هستند تا بلکه معجزه ای رخ داده و آنها در یک فصل پر 

فراز و نشیب سرانجام در لیگ برتر بمانند.
این در شرایطی است که صبای قم از 20 بازی قبل خود، 
چهار پیروزی، چهار تساوی و 12 باخت در کارنامه دارد و 
جالب این است که صبا سه پیروزی و سه تساوی خود را در 
نیم فصل دوم و بعد از تغییر و تحولات کادر فنی که منجر به 
رفتن داوود عاصم آبادی و آمدن محمد جعفری انجامید، به 

دست آورده است.
صبای قم در واقع مسیر سقوط را در نیم فصل نخست لیگ 
برتر برای خود پایه ریزی کرد، زیرا نماینده فوتبال قم در 11 
بازی نیم فصل نخست تنها موفق به کسب یک برد، یک 
تساوی و تحمل 9 باخت شد تا از ۳۳ امتیاز تنها چهار امتیاز 

کسب کرده و آخرین رتبه جدول را به خود اختصاص بدهد.

دبیر هیأت ووشو استان قم خبر داد

نایب قهرماني تالوکار قم در ووشو پسران ایران
صباي قم در میهماني تراکتورسازي

آخرین تلاش  قمي ها براي ماندن
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نتایج آزمایش های گروهی از محققان در تورنتو کانادا بر روی حیوانات نشان می دهد 
یک داروی جدید می تواند اثرات بیماری آلزایمر را تا حد قابل توجهی کاهش دهد. 

محققان امیدوار به تأیید این دارو بر روی انسان هستند.
یا  افسردگی  مانند  اختلالات سنی   ،"zmescience" از  نقل  به  و  ایسنا  گزارش  به 
از  این حال، گروهی  با  از دست دادن حافظه شود.  به  اسکیزوفرنی می تواند منجر 
محققان مرکز اعتیاد و سلامت روان)CAMH( در تورنتو کانادا ادعا می کنند که یک 
داروی جدیدی ایجاد کرده اند که نه تنها نشانه های از دست دادن حافظه را بهبود 
می بخشد، بلکه سلول های مغزی که در بخش یادگیری و حافظه قرار دارند، جوان سازی 
می کنند. آزمایش این داروی جدید در حال حاضر بر روی نمونه موش های آزمایشگاهی 
انجام شده و اگر در آزمایشات بر روی انسان تأیید شود، درمان هدفمند این بیماری 

می تواند زندگی میلیون ها انسان در سراسر جهان را بهبود ببخشد.
محققان پیش از این نشان داده بودند که اختلال در گیرنده های مغز در سیستم 
انتقال دهنده عصبی GABA با علائم خلقی و حافظه در افراد مبتلا به افسردگی یا 
پیری ارتباط دارد. گابا یک میانجی عصبی مهم در سیستم عصبی مرکزی پستانداران 
است که عموماً نقش مهاری دارد یعنی موجب مهار تحریکات نورون ها یا تضعیف آن ها 
می شود. گابا ناقل عصبی اصلی به وجود آورنده IPSPs در نورون های مغز است و در 

نخاع نیز اهمیت دارد.
در حالی که داروهای آلزایمر اثر گسترده ای بر روی مغز دارند، داروهای جدید به طور 
خاص گیرنده های گابا را در هیپوکامپ هدف می گیرند. این ناحیه مغز نقش کلیدی در 

حافظه و نحوه کسب دانش دارد.
در مطالعات این دانشمندان، هنگامی که یک دوز از این مولکول های جدید در یک 

مدل حیوانی مبتلا به از دست رفتن حافظه ناشی از استرس اعمال شد، عملکرد حافظه 
در عرض ۳۰ دقیقه به سطح پایه بازگشت. در آزمایش دیگری که بر روی موش های پیر 
انجام گرفت، این دارو به سرعت کاهش حافظه را کاهش داد و به سطوح قابل مقایسه 
با موش های جوان رساند. نویسندگان گزارش دادند این پیشرفت ها بیش از دو ماه از 

درمان روزانه ادامه داشت.
محققان انتظار دارند که آزمایشات بالینی طی دو سال آینده ادامه یابد. اگر اثرات این 

دارو بر روی انسان مثبت باشد، پیامدهای آن می تواند بسیار بزرگ باشد.
بیماری نقص شناختی یکی از اصلی ترین بیماری های پیری است. با کشف این 
داروی مؤثر میلیون ها نفر می توانند زندگی خود را به طور قابل توجهی بهبود بخشند. به 
علاوه، دلیلی وجود دارد که بر این باور باشیم که این درمان همچنین می تواند از دست 
دادن حافظه مرتبط با بیماری آلزایمر اولیه را جلوگیری کند و به طور بالقوه باعث تأخیر 

در شروع این بیماری شود.

حفاظتازمحیطزیستباسامانهنمکزدایی
خودجوشساختمحققانکشور

محققان یکی از شرکت های دانش بنیان مستقر در شهرک علمی وتحقیقاتی اصفهان 
موفق به تصفیه آب های شور و فوق شور و تولید آب خالص شدند که به موجب آن از ورود مواد 

مضر پساب ها به محیط زیست جلوگیری می شود.
محمد نورصالحی، مدیرعامل این شرکت دانش بنیان مستقر در شهرک علمی وتحقیقاتی 
اصفهان در گفت وگو با ایسنا، با اعلام این خبر اظهار کرد: نخستین سامانه بومی نمک زدایی 
خودجوش به عنوان طرح کلان ملی با حمایت معاونت علمی وفناوری ریاست جمهوری به 

مرحله تولید صنعتی رسیده است.
نورصالحی در توضیح عملکرد این دستگاه، اظهار کرد: این دستگاه با استفاده از 
فرآیندهای ترمودینامیکی قادر به تصفیه آب های شور و فوق شور و پساب های صنعتی حاوی 

مواد مضر است تا از ورود این مواد به محیط زیست و چاه های کشور جلوگیری شود.
وی افزود: در شرایط فعلی تصفیه این آب ها از طریق تبخیر پساب یا شورابه در استخرها 
انجام می شود که بخشی از آن به زمین نفوذ کرده و عامل تخریب زیست محیط را فراهم 
می آورد، درحالی که سامانه نمک زدایی خودجوش به روش تبخیری، تقطیری نمک خشک 

و آب خاص را جدا می کند. 
مدیرعامل این شرکت دانش بنیان خاطرنشان کرد: این تکنولوژی از تبخیرکننده و 
 ZLD کریستالایزر برای جدا کردن مواد محلول جامد در آب استفاده می کند. در سیستم
سه تکنولوژی با یکدیگر ترکیب می  شوند. در ابتدا آب شور به تبخیرکننده وارد شده و تا 
TDS حدود ۳۰۰ هزار ppm تغلیظ می شود. آب شور تغلیظ شده وارد کریستالایزر شده و 
ذرات جامد محلول در آب به صورت کریستال در آب غوطه ور می  شود. پساب خروجی از 
کریستالایزر وارد سانتریفیوژ شده و نمک جامد خشک با رطوبت بسیار پایین تولید می شود. 
روش ZLD قابلیت شیرین سازی تا ۹۹ درصد آب را دارد. نورصالحی با اشاره به دیگر 
طرح های دانش بنیان این شرکت، تصریح کرد: در حوزه کاهش مصرف آب در صنایع مادر، 
تصفیه پساب آب های شور و فوق شور و استحصال مواد با ارزش معدنی از شورابه ها و معادن 
طبیعی کشور نیز از جمله طرح های این شرکت است. وی ادامه داد: استحصال مواد معدنی 
نیز با استفاده از این تکنیک در شورابه هایی که دارای فلزات و نمک باارزش هستند، انجام 
می گیرد. نورصالحی با بیان اینکه در حال حاضر شرکت بر روی استخراج فلزات معدنی مانند 
اکسید تیتانیوم، اکسید آلومینیوم و اکسید منیزیوم تمرکز دارد، اظهار کرد: استحصال مواد 
معدنی در جهت بی نیاز کردن صنایع مادر از واردات نیز جزو اولویت های ویژه کشور در شرایط 
تحریم است.   وی افزود: این طرح در حال حاضر در مرحله تولید نیمه صنعتی قرار دارد و در 
آینده نزدیک به مرحله صنعتی می رسد. تکمیل این طرح منجر به گامی مثبت در راستای 

افزایش توان ملی و تحقق اقتصاد مقاومتی خواهد بود.

رانندگانخودرودیگرپشتچراغقرمزنمیمانند
 

شرکت خودروسازی آئودی سیستمی طراحی کرده که به راننده پیشنهاد می کند با چه 
سرعتی حرکت کند تا پشت چراغ قرمز گیر نیافتد و سریع تر به مقصد برسد.

خودروهای فعلی آئودی به رانندگان اعلام می کنند هر چراغ قرمز چه مدت زمان طول 
می کشد. اکنون این خودرو ها علاوه بر آن به راننده کمک می کنند تا از چراغ قرمز ها 
اجتناب کند! در همین راستا این شرکت برای نخستین بار سیستم »مشاوره بهینه سازی 
سرعت در چراغ سبز« )GLOSA( را  رونمایی کرده است. این سیستم به راننده توصیه می 
کند با چه سرعتی حرکت کند تا از مدت زمانی که خودرو پشت چراغ قرمز می ماند، بکاهد.  
این سیستم در حقیقت افزونه ای بر »فناوری اطلاعات چراغ راهنمایی« است که اطلاعات 
مربوط به موقعیت خودرو و چراغ راهنمایی و رانندگی را ترکیب می کند تا سرعت ایده آل 
برای خودرو را محاسبه کند که در نمایشگرهای خودرو ظاهر می شود. بر اساس این سیستم 
راننده با اندکی کاهش سرعت و گذر از چراغ سبزهای متوالی می تواند در زمان صرفه جویی 
 Audi Connect Prime بخشی از قابلیت TLI کند و زودتر به مقصد برسد. پیشنهاد سرعت و
هستند که در سال ۲۰۱۷ عرضه شد و مدل های جدیدتر این شرکت مجهز به آن هستند. 
البته هنوز استفاده از این قابلیت ها محدود به مناطق خاصی است. اما این فناوری در آینده 

بسیار کارآمد خواهد بود.

امیدبهکشفدارویآلزایمرشدتگرفت

علمیوسلامت

ازنشانههایخاموشسرطانکلیه

هر زمان که دمای بدن شما افزایش می یابد، نشانه ای از درگیری سیستم ایمنی با یک 
مزاحم است. این مزاحم می تواند یک ویروس، باکتری، یا تومور باشد.

انسان دارای دو کلیه است که این اندام های لوبیایی شکل زیر قفسه سینه در دو طرف 
ستون فقرات قرار گرفته اند. وظیفه اصلی کلیه ها پالایش مواد زائد از خون و تبدیل آنها 

به ادرار است.
کلیه ها نیز همانند دیگر بخش های بدن انسان می توانند درگیر سرطان شوند و 

شایع ترین نوع آن سرطان سلول کلیوی است.
دلایل سرطان کلیه چه چیزهای هستند؟

گاهی اوقان سرطان کلیه می تواند ارثی باشد. سیگار کشیدن نیز یکی از دلایل شایع 
ابتلا به سرطان کلیه است و ترک سیگار تنها روش برای کاهش احتمال مواجهه با این 
شرایط است. از دیگر عوامل خطرآفرین می توان به اضافه وزن، فشار خون بالا، و استفاده 
بیش از حد و بلند مدت از داروهای ضد درد اشاره کرد. در ادامه با برخی از نشانه های 

سرطان کلیه که شاید آنها را نادیده بگیرید بیشتر آشنا می شویم.
یک توده در شکم، پهلو یا کمر

از آنجایی که کلیه ها در قسمتی بسیار عمیق از بدن قرار گرفته اند، بیماران مبتلا به 
سرطان کلیه در مراحل اولیه بیماری با علائم بسیار کم یا هیچ علائمی مواجه نمی شوند، 
از این رو، تشخیص این که سرطان چه زمانی در کلیه های آغاز شده دشوار است. بیمار به 
ندرت یک تومور را به عنوان نشانه ای از سرطان کلیه احساس خواهد کرد. اگر این اتفاق 

رخ دهد، تومور ممکن است در مرحله ای پیشرفته از بیماری قرار داشته باشد.
نمایان شدن مساله ای در نتایج یک آزمایش

سرطان همواره در مراحل پایانی شناسایی نمی شود. افراد ممکن است آزمایش های 
تصویربرداری مانند سونوگرافی یا ام آر آی را به دلایلی کاملا غیر مرتبط انجام دهند که در 
آنها تومور نیز مشاهده می شود، از این رو، حداقل دو سوم از این بیماران اغلب زمانی 
متوجه سرطان می شوند که تومور بسیار کوچک است. این شرایط خوب است زیرا هرچه 

سرطان زودتر تشخیص داده شود، درمان آن نیز می تواند با نتایج بهتری همراه باشد.
احساس درد خفیف در پهلو

احساس درد پایدار در پهلو که از بین نمی رود باید زنگ هشدار را به صدا درآورده و برای 
بررسی دقیق تر به پزشک مراجعه کنید. البته نباید خیلی زود نتیجه گیری کرده و نگران 
یک بیماری شدید مانند سرطان شوید زیرا درد ممکن است به دلایل دیگر که شرایطی 

وخیم و جدی نیستند نیز شکل گرفته باشد.
خون در ادرار

مشاهده خون در ادرار نشانه قطعی ابتلا به سرطان کلیه نیست، اما باید زنگ هشدار 
را برای شما به صدا درآورد. ممکن است این شرایط از مشکلات رایج مانند یک عفونت 
دستگاه ادراری ناشی شده یا تنها مصرف برخی مواد غذایی مانند چغندر موجب تغییر 
رنگ ادرار شما شده باشد. با این وجود، اگر خون در ادرار به واسطه سرطان کلیه شکل 
گرفته باشد، احتمالا بیماری در مرحله پیشرفته قرار دارد. در هر صورت برای بررسی 

دقیق شرایط به پزشک مراجعه کنید.
خستگی، کاهش وزن

خستگی، بی اشتهایی، و کاهش وزن بی دلیل سه نشانه ای هستند که در مراحل 
پیشرفته تر سرطان کلیه ظاهر می شوند. با این وجود، آنها نشانه هایی فریبنده هستند 
زیرا عوامل دیگری مانند استرس نیز ممکن است در پس این شرایط قرار داشته باشند. 
اما اگر به رغم خواب کافی همچنان با احساس خستگی مواجه هستید یا بدون تغییر در 
برنامه غذایی خود کاهش وزن را تجربه می کنید، مراجعه به پزشک برای بررسی دقیق 

شرایط بهترین گزینه است.
افزایش فشار خون

اگر فشار خون شما به طور معمول در سطح خوب و عادی قرار داشته، اما اخیرا متوجه 
افزایش آن شده اید، این می تواند به بروز مساله ای جدی مانند سرطان کلیه اشاره 
داشته باشد. کلیه ها از طریق ترشح هورمونی به نام رنین به مدیریت تعادل مایع و فشار 
خون در بدن شما کمک می کنند. سرطان می تواند در این فرآیند اختلال ایجاد کند. 

برای بررسی شرایط و مشخص شدن دلیل فشار خون بالا به پزشک مراجعه کنید.
کم خونی

بخشی از دلیل احساس خستگی شما می تواند با شمارش کم گلبول های قرمز خون 
مرتبط باشد. هورمون دیگری به نام اریتروپوئیتین که توسط کلیه ها ترشح می شود، 
مغز استخوان را برای تولید گلبول های قرمز خون تشویق می کند. انسان برای تحویل 
اکسیژن به بخش های مختلف بدن به گلبول های قرمز خون وابسته است و زمانی که 

تعداد آنها کم باشد، سطوح انرژی نیز کاهش می یابد.
تب بدون ابتلا به سرماخوردگی، آنفلوانزا یا عفونت دیگر

هر زمان که دمای بدن شما افزایش می یابد، نشانه ای از درگیری سیستم ایمنی با 
یک مزاحم است. این مزاحم می تواند یک ویروس، باکتری، یا تومور باشد. اگر با تعریق 
شبانه یا احساس گرگرفتگی مواجه هستید، نظارت بر دمای بدن خود را مد نظر قرار 
دهید. در غیاب دیگر علائم آشکار عفونت، مانند سرفه، عطسه، یا دردهای ماهیچه ای، 
مواجهه با تب نشانه ای هشدار دهنده است و باید برای بررسی دقیق شرایط به پزشک 

مراجعه کنید.
تورم سیاهرگ های اطراف بیضه راست

در شرایطی که ممکن است در هر دو بیضه رخ دهد، واریکوسل - خوشه ای از سیاهرگ 
های متورم - بیشتر بیضه راست را تحت تاثیر قرار می دهد و ممکن است نشانه از یک 

تومور بزرگ کلیوی نیز باشد. برای بررسی دقیق شرایط به پزشک مراجعه کنید.
سرطان کلیه چگونه معالجه می شود؟

طی یک دهه گذشته روش های درمان پیشرفت های چشمگیری را شاهد بوده 
اند. ایمنی درمانی یکی از جدیدترین روش های درمان است که به افزایش توانایی 
سیستم ایمنی برای تشخیص و کنترل تومورها کمک می کند. دو داروی نیولوماب 
)Nivolumab( و ایپیلیموماب )Ipilimumab( تایید شده و برای بیماران مبتلا به بیماری 

پیشرفته استفاده می شوند.
آیا عمل جراحی یک گزینه است؟

از آنجایی که میانگین سن تشخیص سرطان کلیه 64 سال است، نیمی از بیماران 
مبتلا به سرطان کلیه بیش از 65 سال سن دارند که انجام عمل جراحی را پر خطرتر می 
سازد. افرادی که سرطان در آنها زود تشخیص داده شده است، نامزدهای خوبی برای 
برداشتن تومور هستند. از سوی دیگر، اگر فردی به بیماری قلبی یا ریوی مبتلا باشد، 
انجام عمل جراحی ممکن است بسیار خطرناک باشد. پزشک با توجه به ویژگی های 
تومور مانند این که با چه سرعتی در حال رشد است و سابقه سلامت فرد، ارزیابی خطرات 

در برابر فواید انجام عمل جراحی را انجام خواهد داد.
آیا می توان سرطان کلیه را درمان کرد؟

همانند انواع دیگر سرطان، درمان سرطان کلیه به این که بیماری چه زمانی تشخیص 
داده شده است، بستگی دارد. اگر سرطان زود تشخیص داده شده باشد، احتمال 
درمان و بهبودی نیز بیشتر است. اما اگر سرطان پیشرفته باشد و به بخش های دیگر 
بدن سرایت کرده باشد، احتمال بقای بیمار طی پنج تا ۱۰ سال پس از معالجه تنها 
۱۰ تا ۲۰ درصد است. سرطان کلیه زمانی که با ورود به حالت متاستاز بسیار تهاجمی 

می شود.

یک بشقاب ایده ال آن است 
که نیمی از آن را سبزیجات، 
یک چهارم آن را پروتئین و 

یک چهارم آن را نشاسته، مانند 
غلات یا سبزیجات دارای آن، 

دربرگرفته باشد.
تکه کوچکی از ماهی همراه با 
کینوآ و سبزیجات پخته شده، 
و کاسه سبزیجات دارای برنج 

قهوه ای و توفو )پنیر سویا( مثالی 
از یک شام متعادل هستند. 
چربی های سالم می توانند با 
سبزیجات پخته شده با روغن 

زیتون یا اضافه  کردن آووکادو، به 
دست بیاید. اگر این مواد غذایی 
در دسترس تان نیست، می توانید 

آن ها را با خوراکی های مشابه 
جایگزین کنید.

مشخصه یک شام ایده آل، وجود 
تعادل بین سبزیجات، پروتئین، 
غلات و چربی های سالم است

ماکارونی و پنیر موادی عالی برای انواع مختلفی از 
سبزیجات است. می توانید از سبزیجاتی همچون 
بروکلی، نخودفرنگی، هویج، قارچ و پیاز استفاده 
کنید. می توانید یکی از این سبزیجات را با این دو 
نوش جان کنید و یا کمی خلاقیت به خرج داده و 

با ترکیب این سبزیجات و ماکارونی و پنیر یک غذای 
سالم اما دارای کالری کمتر و سالم تر تهیه کنید.

اگرچه تهیه یک غذای ساده، در یک ظرف کوچک، 
شما را از شستن حجم زیاد ظرف ها پس از شام 
معاف می کند، اما به گفته کارشناسان تغذیه، 

مصرف شام ساده، شانس روی آوردن مجدد شما را 
به غذاهای دیگر در انتهای شب بالا می برد. بنابراین 

متخصصین شما را به مصرف بیش از یک غذا در 
شب تشویق می کنند )اما در حجم کم(.

همه ما می دانیم که ماکارونی و پنیر، به همراه هم 
یک غذای مورد علاقه برای تمام خانواده ها است، 

به جای خوردن یک وعده غذایی ساده، ماکارونی و 
پنیر در کنار مرغ و یا یک تکه ماهی و بروکلی گزینه 
بهتری هستند، یک تکه سیب را به وعده تان اضافه 
کنید و از دوغ به عنوان نوشیدنی استفاده کرده و 

این گونه یک وعده غذایی متعادل را در کنار خانواده 
میل کرده و از آن لذت ببرید.

دیگر غذاهای نمونه ای که توصیه می شود، ماهی 
قزل آلا با بروکلی، برنج قهوه ای، حبوبات تیره و سس 

سویا شیرین با نان گندم است.

وعده غذایی ساده تان را به یک وعده غذایی 
دوست داشتنی و سالم تر تبدیل کنید

یک وجترین، به طور معمول 
برای شام یک بشقاب سالاد 

بزرگ شامل سبزیجات، گوجه، 
خیار، یک سس سبک شامل 
روغن زیتون و سرکه سیب، دو 
تا سه قطعه پنیر و کمی سیب 

زمینی به همراه یک لیوان بزرگ 
آب مصرف می کند.

داشتن یک وعده غذایی 
متعادل مانند این، میل شما 
را کاهش می دهد زیرا شما به 
بدن خود آنچه را که به آن نیاز 
دارد، می رسانید. )این یعنی 

تعادل سالم بین کربوهیدرات ها، 
چربی ها و پروتئین ها(

وعده غذایی گیاهی توصیه 
شده، شامل مجموعه ای از 

کربوهیدرات ها و پروتئین است
به طور کلی، شام باید شامل غذاهایی باشد که از آن لذت می برید و برایتان رضایت بخش است

بی توجهی نسبت به خودتان می تواند موجب پرخوری، خوردن غذا در انتهای شب و خوردن غذا بدون هیچ 
فکر قبلی  شود و به همین دلیل است که کارشناسان توصیه می کنند در هنگام شب، غذایی مصرف کنید که 

برایتان لذت بخش بوده و به آن علاقه مند هستید.
به منظور اجتناب از خوردن غذا در آخر شب و میل زیاد به غذا، مهم است که شامتان شامل یک غذای 

لذت بخش باشد. برای مثال، اگر ما هر بار سالم ترین غذا را از منوی غذایی انتخاب کنیم، ممکن است بعد از 
بازگشت به خانه بخواهیم کمی چیپس یا سیب زمینی سرخ شده بخوریم. در حالی که شاید بهتر بود همان بار 

اول یک برگر ساده سفارش می دادیم و از آن لذت می بردیم.
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هوشمندانه انتخاب کنیدطر

در وعده شام چه غذایی بخوریم؟
بی توجهی نسبت به خودتان می تواند موجب پرخوری، خوردن غذا در انتهای شب و خوردن غذا بدون هیچ فکر قبلی  شود 
و به همین دلیل است که کارشناسان توصیه می کنند در هنگام شب، غذایی مصرف کنید که برایتان لذت بخش بوده و به آن 

علاقه مند هستید.
وقتی حرف از شام به میان می آید، این نکته اهمیت پیدا می کند که پرخوری و یا خوردن غذاهای نامناسب باعث اختلال در 

خواب شبانه تان خواهد شد. از طرف دیگر، مصرف یک وعده غذایی که شما را کمتر سیر می کند و شما را راضی نگه نمی دارد، 
با احتمال زیادی شما را مایل به مصرف یک اسنک ناسالم در انتهای شب و یا هنگام خواب می کند.

در این مطلب از توصیه های سه متخصص تغذیه در مورد انتخاب غذای مناسب برای وعده شام خواهیم گفت:

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول
به موجب اجراییه صادره از شعبه ۳ دادگاه عمومی، حقوقی شهرستان قم که در شعبه ۹ اجرای احکام مدنی به شماره ۹/۹۷ج/55۳- ثبت گردیده له آقای امیر علی بیگی علیه 
آقای ورزسکار و شرکت آریامهر گیاه محکوم علیه محکوم است به پرداخت مبلغ /6/۱۷4/8۹۰/554 ریال در حق محکوم له و مبلغ /۳۰8/۷44/5۲۷ ریال به عنوان نیم عشر دولتی 

در حق صندوق دولت، محکوم له در قبال بدهی علیه مال منقول معرفی کرده که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است.
محمدحسین عظیمی )محکوم له( به آدرس شهرک صنعتی شکوهیه ، فاز ۲، بلوار شهید دیالمه ، خیابان 4، پلاک ۹46، شرکت مهرگیاه مراجعه و با هماهنگی نگهبان وارد کارخانه 

شده و نسبت به ارزیابی اموال توقیفی مطابق صورتجلسه مورخ ۹5/۱۲/۲۱ اقدام کرده که نتیجه به شرح زیر است:
قیمت)ریال(تعدادمشخصاتردیف

خطوط شستشوی سبزیجات )مستعمل( شامل ۱
- نوار نقاله به عرض 6۰سانتیمتر و طول ۲/۲۰ سانتیمتر دارای دینام ۱ اسب بخار ) Topper( و گیربکس

- ۲ عدد وان شستشود به طول ۲/۲۰ متر و عرض ۱ متر ایستاده مقابل نوار نقاله
- 4 عدد وان شستشو به طول ۳/۱۰ متر  عرض ۱ متر ایستاده کنار نوار نقاله

- 4 عدد وان شستشو به طول ۳/۱۰ متر  عرض ۱ متر با بالابر سوار روی خط با دینام ۰/5 اسب )ROSI ( و گیربکس
- ۲ عدد وان شستشو به طول ۳/۱۰ متر  عرض ۱ متر یکی کنار خط و دیگری بازشده کنار خط

- 5 عدد بالابر به طول ۲/۲۰ متر کنار خط ) یک عدد دینام ۰/5 اسب  )ROSI ( دارد و بقیه باز شده(
- استوانه شسشو با پمپ سانتریفیوژ KW ۱/۱ و دینام ۰/5  اسب )ROSI ( و گیربکس

۲۲۰/۰۰۰/۰۰۰مجموعه

قسمت اداری:۲
- دستگاه ۳کاره )فکس ، پرینتر و کپی( canon مدل MF۳۲۲۰ ساخت چین

- میز مدیریت )قهوه ای مشکی( به ابعاد ۰/8۰ × ۲/۲۰ متر
- میز اداری )کرم( به ابعاد ۰/۷۰ × ۱/4۰ متر
- میز اداری )کرم( به ابعاد ۰/۹۰ × ۱/8۰ متر

- میز کنفرانس به ابعاد  ۱/۱۰ × ۲/6۰ متر
- صندلی گردان ۷ عدد و ثابت ۳ عدد)صنعت رایانه امیر(

۳۰/۰۰۰/۰۰۰مجموعه

اتاق برق شامل :۳
-تابلو برق اصلی دیواری به ابعاد ۰/۳ × ۱ × ۱/۲۰ متر دارای 

-  ورودی کلید اتوماتیک LS ، ۲5۰ آمپر
-   خروجی کلید اتوماتیک LS ، ۱6۰ × ۱ آمپر و۱۰۰ × ۳ آمپر

- کلید مینیاتوری  LS ، 6۳ × 4 آمپر و 4۰ × ۲ آمپر 
- لوازم اندازه گیری

- تابلو اتوماسیون ایستاده به ابعاد ۰/6۰ × ۲/۱۰ × ۲/۳۰ 
دارای 4 عدد PLC برند FATEK، منبع تغذیه، مودم و ...

تابلو ناقص می باشد

۲۲۰۰/۰۰۰/۰۰۰ دستگاه

45۰/۰۰۰/۰۰۰مجموع
و مقرر گردیده موارد فوق الذکر در تاریخ ۱۳۹۷/۱۲/۲6 ساعت ۰8:۰۰ الی ۰8:۳۰ صبح به آدرس قم، خیابان ساحلی، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای 
احکام مدنی اتاق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده 
بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند. قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. برنده مزایده باید ده 
درصد از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس نقدا و مابقی آن را ظرف یکماه از تاریخ مزایده بپردازد. این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد.جهت اطلاع بیشتر 

به واحد مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم- رضا زارعی

هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیت
ثبتیاراضیساختمانهایفاقدسندرسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره ۱۳۹66۰۳۳۱۰۱۱۰۰۱۱۱۲مورخ ۱۳۹6/۰5/۲4 هیات موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبتی ناحیه سه کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم کبری 
خراسانی گرده کوهی بشناسنامه شماره 65۱ صادره از کرج فرزند جعفر در یک سهم 
مشاع از 5 سهم ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن باستثناء بهای ثمن 
عرصه و اعیان به مساحت 4۷۹۲/۰۳ مترمربع مفروز از پلاک شماره 585 فرعی از ۱۷۰ 
اصلی واقع در البرز و با مالکیت مالک اولیه خود متقاضی احدی از ورثه مرحوم آقای 
جعفر خراسانی گرده کوهی تایید مینماید. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله ۱5 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشد می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد 

شد. )۹۷/۳۰۹۱۲/ف(
تاریخ انتشار نوبت اول : 1397/11/15
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1397/12/01
سیروس قنبرپور- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج



چهار شنبه -یکم اسفند ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 64754
اجتماعی

راهکارهای  از  یکی  جوانان  فراغت  اوقات  به  توجه 
موثر در افزایش نشاط اجتماعی و ایجاد سلامت روانی 
جوانان است که در صورت مدیریت بهینه آن می تواند 
به بروز خلاقیت ها و استعدادهای آینده سازان کشور 
منجر شود اما غفلت از این امر پیامدهای ناگوار و آسیب 

های اجتماعی بی شماری را به همراه خواهد داشت.
چگونگی غنی سازی اوقات فراغت و مدیریت تفریح 
به عنوان یکی از مهم ترین مسایل پیش روی جوانان به 
شمار می رود. اوقات فراغت نقشی بسزا در اجتماعی 
زندگی  کیفیت  بالابردن  جوانان،  و  نوجوانان  کردن 
افراد، بهبود روابط میان گروهی و میان نسلی، ترغیب 
و تشویق افراد برای مشارکت در طرح های عمومی و 
ارتقای روحیه شهروندی می شود و نیز مانعی برای بروز 

انواع کج روی ها و بزهکاری ها خواهد بود.
در سال های نه چندان دور جوانان و نوجوانان اوقات 
فراغت خود را بیشتر با تماشای تلویزیون و ورزش هایی 
چون فوتبال پر می کردند و همین دورهمی ها و تخلیه 
انرژی های کاذب کمک زیادی به نشاط و شادابی آنها 
می کرد اما در سال های گذشته رواج برخی تفریحات 
برای خانواده  نگرانی هایی  به  و خطرناک  نامتعارف 
انحراف جدی جوانان و همچنین  به  و  انجامیده  ها 
تهدیدی خطرناک برای سلامتی آنها بدل شده است. 
توجه ویژه خانواده ها، رسانه و دولت به موضوع اوقات 
فراغت از مهم ترین اولویت های سخت افزاری جامعه 
ایرانی به شمار می رود که اهمال بیش تر در این ارتباط 
باعث صدمات غیر قابل جبرانی به نسل جوان خواهد 

شد. 
به منظور واکاوی بیشتر موضوع تفریح و اوقات فراغت 
و ارتباط آن با جامعه شناسی و همچنین آسیب شناسی 
تفریح در جامعه ایران در سال های گذشته  خبرنگار 
ایرنا با »سید جواد میری« جامعه شناس و عضو هیات 
علمی پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات فرهنگی به 

گفت وگو پرداخته است که در ادامه می خوانید.
 * اهمیت و جایگاه تفریح و اوقات فراغت را در 
فرمایید؟  تبیین  جامعه  کلان  گذاری  سیاست 
متعارف و نامتعارف بودن این نوع تفریحات با چه 

معیارهایی تمیز داده می شود؟ 
به  خورشیدی   1357 در  اسلامی  انقلاب  وقتی 
پیروزی رسید، آیت الله بهشتی کتابی مشتمل بر 30 
را  تفریح«  به  اسلام  »نگاه  عنوان  با  ای  تا40 صفحه 
به رشته تحریر درآورد و در آن به تبیین مفهوم تفریح 
و جایگاه آن در اسلام پرداخت. از آن به بعد در طول 
این چهل سال در زمینه تفریح هیچ اجتهاد و کوشش 
چشمگیری مشاهده نشده است. این موضوع باعث 
می شود تا سیاستگذاران و مدیران جامعه فهم دقیقی 
ایرانی  انسان  یک  که  باشند  نداشته  موضوع  این  از 

معاصر در فضای جهانی چه تصوری از تفریح دارد. 
با نگاه دوگانه حلال و حرام نمی توان پدیده جدید و 
پیچیده ای چون اوقات فراغت را مدیریت کرد در حالی 
که اوقات فراغت مفهومی با ابعاد متنوع و گسترده ای 
به شمار می رود. چون در ایران سیاستگذاران به این 
موضوع نپرداخته اند این باعث شده است که مفهوم 
اوقات فراغت خود به عنوان یک مفهوم لاکچری تصور 
شود و این دیدگاه وجود داشته باشد که تنها افراد بی 

درد به دنبال تفریح می روند. 
بحث  معاصر،  جوامع  مهم  های  شاخصه  از  یکی 
تعاملات و معادلات نظام سرمایه داری محسوب می 
شود که در بعضی جوامع حدود هشت تا 16 ساعت 
این میزان کار متفاوت است. این انسان به طور کامل 
از نظر ذهنی و جسمی تهی، خسته و رنجور می شود و 
کشورهای مختلف بر پایه ساختار اجتماعی، سیاسی و 
فرهنگی خود از اوقات فراغت، تعریف گوناگونی را ارایه 
می دهند و تلاش دارند تا فرد اسیر در نظام سرمایه 
داری، متلاشی نشود و از نظر روانی او را طوری مدیریت 
کنند که فردا نیز بتواند به کارخانه یا کارگاه برود و دوباره 
مشغول کار شود. بدین گونه دغدغه اوقات فراغت یکی 
از مفاهیم امر سیاستگذارانه به شمار می رود در حالی 
که در جامعه کنونی ما به هیچ وجه این موضوع دیده 

نمی شود. 
و بخش  نهادها  از سیاستگذاران چه  به غیر   *
هایی درباره تفریح و اوقات فراغت جوانان نقش 

دارند؟ 
نهادهایی چون خانواده و مدرسه، جامعه  افراد در 
اولویت  نیز در  البته رسانه ها  پذیری را فرامی گیرند 
بعدی و مهم قرار دارند. 2 نهاد خانواده و مدرسه در دهه 
های گذشته آسیب های بسیار زیاد و جدی را متحمل 
شده اند. نوسانات اقتصادی یکی از آسیب هایی به 
با آن درگیر است که  شمار می رود که نهاد خانواده 
سبب شد تا نهاد خانواده قداست، ارزش و محوریت 

خود را از دست بدهد یا حداقل کاهش یابد. 
قدرت  مدرسه  می بایست  خانواده،  نهاد  کنار  در 
به  را  امور  مدیریت  بتواند،  تا  می داشت  بیشتری 
دست گیرد اما در 2 دهه گذشته شاهد این بودیم که 
سیاست گذاری ها به سمتی پیش رفت که مدرسه ها و 
آموزش عالی به سمت تجاری شدن گرایش یافتند و به 
جای آنکه دولت برپایه دغدغه های کلان ملی، تمدنی و 
فرهنگی دورنمای 100 ساله کشور را ترسیم و به کمک 
نهاد مدرسه آن را اجرایی کند، اداره مدارس و آموزش 
عالی را به بخش غیردولتی واگذار کرد و بدین ترتیب به 
برون سپاری پناه برد. دولت به عنوان پدر جامعه باید 
نگاه های بلند مدت داشته باشد اما زمانی که فردی 
با نگاه بنگاه محورانه به سرمایه گذاری در مدارس می 
پردازد و قصد دارد هرچه زودتر به سود خود برسد به 
طور قطع نخواهد توانست با نگاهی بلند مدت به این 
موضوع بنگرد، بنابراین نباید از او انتظار فرهنگ سازی 
داشت که امری بلند مدت و تدریجی به شمار می رود. 
بنابراین وقتی جامعه پذیری در نهاد خانواده، مدرسه 
و بعد آموزش عالی صورت نمی گیرد در اینجا نوعی 
اختلال شکل می گیرد و در این صورت مکانی برای 
یادگیری جامعه پذیری و انسان بودن برای افراد وجود 

نخواهد داشت. 
*نقش رسانه را در این فرآیند چگونه ارزیابی می 

کنید؟ 
نهاد رسانه که نماینده اصلی آن تلویزیون ملی به شمار 
می رود، تنها دچار یک خوانش از دین و فرهنگ عامیانه 
است، نگاهی که هیچ تنوع و تکثری در آن وجود ندارد 
و قصد دارد مدل مورد علاقه خود را به مخاطب تحمیل 
می کند. در حالی که این نوع نگاه جوابگویی جامعه 
مدرن و متغیر معاصر نیست. تفسیرپذیری باعث شده 
قرائت های متعدد و متنوعی از متون مذهبی صورت 
بگیرد. فهم افراد مختلف از مساله ای مانند حج میان 
استاد دانشگاه، پزشک و فردی روستایی متفاوت است، 
بنابراین برنامه ها و اهداف برای تبیین و ارایه مباحث 

دینی و فرهنگی هم باید متنوع باشد. 
بنابراین در اینجا نیز رسانه به عنوان یکی از ابزارهای 
جامعه پذیری افراد به دلیل رویکرد اشتباه خود قادر 
نیست به جامعه پذیری افراد کمک کند. جوان ها در 
حال حاضر یکی از اقشار بسیار آسیب پذیر جامعه ما به 

شمار می روند که در اثر کم کاری ها و عدم مدیریت ها 
در بخش های مختلف دچار معضل های عدیده ای از 

جمله نحوه گذراندن اوقات فراغت خود شده اند. 
* با توجه به موارد ذکر شده چه پیشنهادات و 
راهکارهایی برای جوانان در زمینه تفریح و پرکردن 

مناسب اوقات فراغت وجود دارد؟ 
ورزش به عنوان یکی از عرصه هایی به شمار می رود 
که در این زمینه می تواند به جامعه کمک کند و باعث 
تخلیه انرژی مازاد جوان ها و شور نشاط در آنها  شود 
اما در کشور ما برای ورزش اهمیت کمی قایل شده 
و بیشتر به صورت ورزش قهرمانی رایج است و جنبه 

عمومی و همگانی ندارد. 
* با این اوصاف، چه مکان ها و محافلی تفریحی 

برای تفریح جوانان باقی می ماند؟ 
یکی از قابل دسترس ترین مکان ها در جامعه ایرانی 
رستوران ها و اغذیه فروشی ها به شمار می روند که 
تنها راه عمومی برای گذراندن اوقات فراغت محسوب 
می شود که جز تلف کردن وقت، فایده دیگری برای 
آنها ندارد که این خود به دلیل کمبود امکانات و راحت 
طلبی افراد است. موضوع »چشم و هم چشمی« در 
کشور ما خیلی رواج دارد و منشا بسیاری از کارهای 

نامتعارف و نامعقولی در جامعه می شود. 
* ارزیابی کلی شما درباره اقداماتی که در طول این 
سال ها برای تفریح و اوقات فراغت جوان ها انجام 

شده است، چیست؟ 
گذراندن  برای  جامعه  در  که  معیارهایی  و  امکانات 
فراغت جوانان گذاشته اند، مناسب جوان ها  اوقات 
نیست و بیشتر متناسب با میانسال ها است و بیشتر 
توصیه هایی برای خودسازی و درس خواندن جوان ها 
ارایه می شود در حالی که مطابق با آمارها و علایق این 
قشر از جامعه قرار نیست که تمام افراد درس بخوانند و 
به خودسازی و درجات متعالی انسانی برسند اما نظام 
فرهنگی و آموزشی کشور راهکاری برای این دست دوم 

ارایه نمی دهد. 
استراحت  با  فراغت  اوقات  کردن  فرض  یکسان 
یکی از بزرگترین مشکلات در این زمینه به شمار می 
جایی  ما  سیاست گذاری های  در  فراغت  اوقات  رود. 
ندارد و این باعث به وجود آمدن چالش های بسیار 
بنیادین در سطح جامعه و کشور شده است. با توجه 
به شرایطی که گفته شد، پدید آمدن تفریحات غیر 
متعارف، امری طبیعی به شمار می رود. به عبارتی 
وقتی زیرساخت های جامعه و سیاست گذاری های 
کلان توجهی به امور تفریحی و اوقات فراغت ندارند، 
نباید انتظار داشت که جوانان به تفریحات غیرمتعارف 
گرایش نیابند. همچنین نوع نگاه ما به پدیده ها نوعی 
نگاه سرکوب گرایانه است و همه چیز را به نوعی به 
این  از  خیلی  که  حالی  در  می دهیم  ربط  ها  غربی 
مسایل ارتباطی به غرب ندارد. همچنین در برخورد 
با پدیده های مختلف به واکاوی و آسیب شناسی آنها 

نمی پردازیم.

مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم  خبرداد

ورود73 دستگاه اتوبوس جدید به ناوگان 
حمل و نقل شهری  قم

مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم گفت: 50 دستگاه اتوبوس اسکانیای یورو 
4 و 23 دستگاه اتوبوس زرین خودرو خریداری شده و قصد خرید 200 دستگاه اتوبوس 

جدید دیگر تا پایان سال جاری داریم.
شهری  اتوبوس  دستگاه   24۸ حاضر  حال  در  اینکه  بیان  با  مومنی موحد  حسین 
بخش خصوصی و 50 اتوبوس ملکی فعال داریم، اظهار کرد: عمر ناوگان اتوبوس های 
بخش خصوصی به ۹ و 10 سال رسیده و به همین دلیل، از اسفندماه سال جاری این 
اتوبوس های از سیستم ناوگان حمل و نقل شهری خارج می شوند. وی ادامه داد: قرارداد 
10 ساله ما با بخش خصوصی در اسفندماه به پایان می رسد، باید سند اتوبوس ها را به نام 
آنها بزنیم و از سوی دیگر برای جایگزینی هم اتوبوس جدید خریداری کنیم. مدیرعامل 
سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم تصریح کرد: امسال 50 دستگاه اتوبوس اسکانیای یورو 
4 و 23 دستگاه اتوبوس زرین خودرو خریداری شده و برنامه داریم تا پایان سال جاری 200 
دستگاه اتوبوس جدید دیگر خریداری و به ناوگان حمل و نقل شهری اضافه کنیم تا به این 
شکل، اتوبوس های فرسوده بخش خصوصی به مرور زمان از سیستم خارج شوند. مومنی 
در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه اتوبوس های جدید نیز به بخش خصوصی تعلق می گیرد 
یا خیر، ابراز کرد: هنوز 100 درصد مشخص نیست ولی به احتمال فراوان این کار با 
همکاری بخش خصوصی و سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم انجام می شود. وی به افزایش 
چشمگیر قیمت اتوبوس های شهری اشاره کرد و افزود: زمان خرید اتوبوس ها در سال های 
۸6 و ۸7 ، دولت ۸2.5 درصد یارانه در نظر می گرفت و سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم 
تنها 17.5 درصد از این مبلغ را پرداخت می کرد. مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری 
قم یادآور شد: 10 سال قبل قیمت اتوبوس شهری 100 میلیون تومان بود که 16 الی 17 
میلیون تومان توسط ما پرداخت می شد، اما الان قیمت یک اتوبوس به یک میلیارد و 500 
میلیون تومان افزایش یافته که 100 درصد قیمت را باید شهرداری پرداخت کند. مومنی 
عنوان کرد: به دلیل افزایش قیمت اتوبوس ها، به بودجه شهرداری و سازمان اتوبوسرانی 
اضافه شده و امیدوار هستیم تا پایان سال جاری 200 دستگاه اتوبوس جدید خریداری 
کنیم تا 100 درصد ناوگان حمل و نقل شهری نوسازی شود. وی اضافه کرد: از سال 71 
تاکنون 576 دستگاه اتوبوس از سوی شهرداری قم خریداری و به سیستم حمل و نقل 

شهری اضافه شده است.

مدیر عامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم اعلام کرد

نجات ۲۴۴۰ نفر توسط سازمان آتش نشانی قم 
در سال ۹7

مدیر عامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت: از ابتدای سال ۹7 تا 
پانزدهم بهمن ماه، سازمان آتش نشانی شهرداری قم حدود 2 هزار و 440 نفر را در حوادث 

و حریق نجات داده است.
عباس جعفری با تاکید بر اهمیت بحث ایمنی شهروندان اظهار کرد: شهرداری قم 
توریست،  جذب  زیباسازی،  سبز،  فضای  ایجاد  مثل  ارزنده ای  و  زیاد  بسیار  خدمات 
جمع آوری پسماند، نظافت و … انجام می دهد که تمام آنها بسیار مهم هستند، اما اهمیت 
و جایگاه سازمان آتش نشانی واقعا ویژه است چراکه مستقیما به حوادث و نجات جان 
انسان ها مرتبط است. وی ادامه داد: اگر در هر مکانی کاری انجام دهیم، اما به مسائل 
ایمنی توجه نشود و سازمانی برای مقابله با حواث نباشد، آن اقدامات ممکن است خیلی 
زود از بین برود؛ مثل فضای سبز و پارک ها که ممکن است با یک کبریت به آتش کشیده 
شود. مدیر عامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم تصریح کرد: ممکن 
است سرانه فضای سبز را در طول 5 یا 10 سال به حد مطلوب برسانیم چراکه زمان و 
فرصت مناسب وجود دارد، اما نمی شود برای خدمات دهی به سازمان آتش نشانی 10 
یا 15 سال صبر کنیم تا از نظر تجهیزات و امکانات به حد استاندارد برسیم. جعفری با 
بیان اینکه وجود و فعالیت سازمان آتش نشانی از ضروریات است، عنوان کرد: اقدامات 
آتش نشانی با نجات جان و مال مردم مرتبط است و خدمات این سازمان باید در لحظه 
انجام شود. وی یادآور شد: خدایی ناکرده اگر در ساختمان 20-10 طبقه اتفاقی افتاد، 
باید سازمان آتش نشانی امکانات لازم را داشته باشد تا در لحظه، جان مردم را نجات دهد. 
مدیر عامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم اضافه کرد: از ابتدای سال 
۹7 تا پانزدهم بهمن ماه، سازمان آتش نشانی شهرداری قم حدود 2 هزار و 440 نفر را در 
حوادث و حریق نجات داده است که تعداد قابل توجهی محسوب می شود و از اهمیت 
بالایی برخوردار است. جعفری با اشاره به آسیب دیدگان و تلفات حوادث از ابتدای سال 
تا پانزدهم بهمن ماه، اظهار کرد: در حوادثی که سازمان آتش نشانی شهرداری قم عملیات 
انجام داده، 562 نفر از شهروندان مصدومیت داشتند و متاسفانه 4۸ نفر فوت شدند. وی 
تاکید کرد: مطمئنا اگر اقدامات به جا و موثر سازمان آتش نشانی شهرداری قم نبود، از 

تعداد مصدومان کم شده و آمار به فوتی ها افزوده می شد.

مدیر عامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم  خبرداد

اجرای عملیات انحراف ترافیک در پروژه 
تقاطع غیرهمسطح میدان ولی عصر)عج(

مدیر عامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم گفت: عملیات انحراف ترافیک مصوب 
واقع در محدوده پروژه تقاطع غیرهمسطح میدان ولی عصر آغاز شده است.

محمدتقی نادعلی با اشاره به آخرین وضعیت پیشرفت پروژه تقاطع غیر همسطح در 
میدان ولی عصر)عج( اظهار کرد: مراحل پایانی این پروژه در حال انجام است و به همین 
منظور برای اجرای عملیات انحراف ترافیک مصوب واقع در محدوده میدان ولی عصر از 
روز جمعه، بیست و ششم بهمن ماه آغاز شده است. وی ادامه داد: برای انجام امور نهایی 
برای بهره برداری از تقاطع غیرهمسطح در میدان ولی عصر مثل آسفالت کردن روگذر، این 
عملیات انحراف ترافیکی طی دو روز اخیر آغاز شده و تقریبا تا پایان سال جاری ادامه خواهد 
داشت. مدیر عامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم عنوان کرد: به دلیل احتمال بروز 
بار ترافیکی سنگین در محدوده میدان ولی عصر بخاطر اجرای عملیات انحراف ترافیک در 
این پروژه، از شهروندان تقاضا داریم برای استفاده از مسیرهای جایگزین، اقدامات لازم را 
مبذول فرمایند. نادعلی با ابراز امیدواری از بهره برداری پروژه تقاطع غیرهمسطح میدان 
ولی عصر در سال آینده گفت: قبل از اجرای عملیات انحراف ترافیک، از طریق نصب بنر 
در شوارع اطراف پروژه اطلاع رسانی به اهالی  جهت اطلاع و انتخاب مسیرهای جایگزین 

توسط سازمان اقدام صورت گرفته است.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم  خبرداد

برپایی اردوهای آموزشی فرهنگی ویژه دانش 
آموزان در بوستان بازیافت

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از برگزاری اردوهای آموزشی فرهنگی 
ویژه دانش آموزان در بوستان بازیافت خبر داد .

سید عبدالله میرابراهیمی با اشاره به اینکه کودکان دارای قابلیت های زیادی هستند 
و بازی ها، نقش مهمی در شکوفایی این قابلیت ها دارند، اظهار کرد: سازمان مدیریت 
پسماند شهرداری قم در نظر دارد با استفاده از بازی و روش های کاربردی مفاهیم مدیریت 
پسماند را به کودکان منتقل نماید. وی با بیان اینکه با استفاده از بازی نه تنها مفاهیم جدید 
بلکه ارزش های اساسی زندگی در ذهن کودکان نقش می بندد، گفت: سازمان مدیریت 
پسماند با توجه به رسالت خود جهت آگاه سازی و دانش افزایی نسبت به ارائه مفاهیم 
آموزشی به دانش آموزان توسط  اشکال مختلف در سنوات گذشته اقدام کرده است تا این 
قشر تاثیرگذار با مسائل مرتبط با مفاهیم مدیریت پسماند آشنا شوند و در زندگی خود جامه 
عمل بپوشانند. مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم تصریح کرد: اردوهای 
آموزشی فرهنگی سازمان مدیریت پسماند در بوستان فدک )بوستان بازیافت( با حضور 
دانش آموزان نواحی مختلف آموزشی برگزار می شود و دانش آموزان با استفاده از روش 
های کاربردی و بازی با مسائلی چون انواع پسماند خشک و تر و جز ویژه، کم حجم سازی، 
اهمیت تفکیک پسماندها و فعالیت غرفه ها و ناوگان جمع آوری پسماند خشک آشنا می 
شوند . میرابراهیمی با اشاره به اینکه آموختن باید برای کودکان تبدیل به یک سرگرمی شود 
نه یک وظیفه دشوار ، عنوان کرد: دانش آموزان در ساعات حضور در بوستان، در کنار بازی 

از آموزش های مفهومی بهره مند می شوند.
 

آیت الله اعرافی: 
فعالیت های فرهنگی شهرداری قم قابل تقدیر است

مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور گفت: فعالیت های فرهنگی شهرداری قم قابل تقدیر 
است و به طور خاص از رویکرد خوب و انقلابی شهرداری در حوزه فرهنگی باید تشکر کنم.

آیت الله علیرضا اعرافی با بیان اینکه فعالیت های فرهنگی شهرداری قم قابل تقدیر 
است و به  طور خاص از رویکرد خوب و انقلابی شهرداری قم در حوزه فرهنگی باید تشکر 
کنم، اظهار کرد: شهرداری همت خوبی در حوزه فرهنگی کرده که با جشنواره چله سرو 
برنامه های متنوعی را به صورت مستقل و مشارکتی در بخش های مختلف برگزار کرده است.
مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور با تقدیر از تلاش سازمان فرهنگی هنری ورزشی 
شهرداری قم در معرفی چهره های شاخص روحانیت و مساجد شاخص تصریح کرد: 

حضور مدیریت جدید در این سازمان مغتنم است برای اینکه قدم های بزرگ تری برداریم.
امام  جمعه قم با تأکید بر اینکه قم از این نظر ابعاد علمی و انقلابی و شخصیت ها و 
اندیشه ای نظیری ندارد، افزود: جایگاه ویژه قم، مسئولیت حوزه و مدیران شهر قم را بیشتر 
می کند و اقتضائات این جایگاه بسیار مهم است. مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور با 
توجه به چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی و نقش مهم شهرداری ها در حرکت های 
هنری و فرهنگی، خاطرنشان کرد: باید به ایجاد نشاط اجتماعی در ابعاد مختلف در 

چارچوب محدوده های شرعی و اخلاقی توجه داشت.

مدیر کل بهزیستی استان قم:

جمعیت سالمندان قم ۲ برابر می شود
مدیرکل بهزیستی استان قم گفت: هم اکنون 6 درصد جمعیت استان شامل ۹0 هزار 
سالمند بالای 60 سال است که پیش بینی می شود این آمار تا یک دهه آینده با رشد حدود 

2 برابری به 15 درصد افزایش یابد.
رضا سلیقه روز سه شنبه در جلسه »ستاد صیانت از حقوق شهروندی، سلامت اداری و 
عفاف و حجاب« در تالار معصومیه فرمانداری قم افزود: قبل از انقلاب امید به زندگی در 
کشور 54 سال بود که این آمار به 75 سال افزایش یافته است و این موجب شده تا میزان 
جمعیت سالمند در کشور روند افزایشی داشته باشد. وی با بیان این که مناسب سازی معابر 
عمومی از جمله مولفه های حقوق شهروندی است، گفت: حضور در اجتماع و دریافت 
خدمات از جمله حقوق تمام شهروندان است که باید با مناسب سازی امکان، دریافت 
خدمات برای تمام قشرهای جامعه از جمله سالمندان و معلولان فراهم شود. وی ادامه 
داد: نرخ موالید معلول از 5 درصد در پیش از انقلاب با اقدام های پیشگیرانه و مراقبت های 
بهداشتی به 2 تا 3 درصد کاهش یافته است. مدیرکل بهزیستی قم با تاکید بر اینکه مناسب 
سازی معابر عمومی برای حضور معلولان و سالمندان باید بیش از گذشته مورد توجه قرار 
گیرد ادامه داد: نسبت به گذشته خدمات خوبی در استان ارائه شده است و امکان حضور 
معلولان در جامعه و ارئه خدمات به آنها ارتقا یافته است ولی این موضوع کافی نیست و 
باید بیش از گذشته در دستور کار اداره های مختلف قرار گیرد. سلیقه با تاکید بر اینکه 1۸ 
دستگاه اجرایی از 53 دستگاه ارزیابی شده، تمام اقدام های محوله را برای مناسب سازی 
انجام داده اند گفت: برای دستگاه هایی که در ارزیابی ها نمره پایین کسب کرده اند، دوره 

های آموزشی برگزار شده است.
وی گفت: علاوه برسیستم میز خدمت حضوری، سیستم میز خدمت الکترونیکی نیز در 
این اداره ایجاد شده است که با این سامانه، تمام معلولان بدون نیازحضوری می توانند از 

طریق شبکه اینرنت درخواست خود را ارائه و پیگیری کنند.
  

مدیرکل فرهنگی و اجتماعی استانداری قم :

قم رتبه نخست کشور در سلامت اداری است
مدیرکل فرهنگی و اجتماعی استانداری قم گفت: این استان در مساله صیانت از حقوق 
مردم رتبه سوم کشوری را دارد، در زمینه سلامت اداری موفق به کسب رتبه اول شده 
و در زمینه میز خدمت رتبه چهارم را کسب کرده است. عطاء الله قاسمی روز سه شنبه 
در جلسه »ستاد صیانت از حقوق شهروندی، سلامت اداری و عفاف و حجاب« در تالار 
معصومیه فرمانداری قم با تاکید بر اینکه دستگاه های اجرایی قم در زمینه عفاف و حجاب، 
رتبه نخست کشوری را دارند، افزود: در حوزه حقوق شهروندی نیز استانداری قم در میان 
استانداری های کشور و فرمانداری قم در میان فرمانداری ها موفق به کسب رتبه اول 
شدند. وی اظهار داشت: نظام جمهوری اسلامی بر حقوق شهروندی مردم توجه ویژه دارد 
که این موضوع مهم در قانون اساسی، بیانات و منویات امام راحل و رهبر معظم انقلاب به 
خوبی مشهود است. وی یکی از دغدغه های مهم دولت تدبیر و امید را حقوق شهروندی 
دانست و گفت: در این دولت، شاهد تحول در حقوق شهروندی هستیم که در این زمینه 
منشور حقوق شهروندی، تدوین، تصویب و اجرایی شد. وی ایجاد میز خدمت اداری را از 
دیگر اقدام های صورت گرفته برای تسهیل خدمات رسانی و حفظ حرمت مردم دانست و 
گفت: بر اساس دستورالعمل دولت، تمام دستگاه های اداری کشور مکلف به ایجاد میز 
خدمت برای تسهیل خدمات و حفظ کرامت مردم شده اند. قاسمی با بیان اینکه ستاد 
صیانت از حقوق شهروندی، عفاف و حجاب، سلامت اداری و میز خدمت در استانداری 
ها ایجاد شده است، افزود: برای جلوگیری از موازی کاری و همچنین جلوگیری از مختل 
کردن کار اداره ها، 11 تیم سه نفره برای ارزیابی از دستگاه ها ایجاد شده است که این تیم 
ها بر اساس شاخص های تعیین شده وزارت کشور، اقدام به ارزیابی نموده اند. وی ادامه 
داد: استفاده از ابتکار، خلاقیت و تجربیات دستگاه های برتر استان و همچنین تلاش 
برای بهبود عملکرد اداره ها از جمله اهداف بازرسی ها و ارزیابی های صورت گرفته است.

با تجلیل از نفرات برگزیده :

دوره دوم مسابقات کشوری قرآن ویژه 
دختران شاهد وایثارگر در قم پایان یافت 

دوره دوم مسابقات کشوری قرآن کریم ویژه فرزندان دختر شاهد وایثارگر به میزبانی استان 
قم با تجلیل از نفرات برگزیده به پایان رسید. معاون تهذیب حوزه علمیه قم در این مراسم ضمن 
گرامی داشت سالروز وفات حضرت ام البنین )س( و سالروز تکریم مادران و همسران شهدا 
گفت: حضرت ام البنین)س( الگوی ایثار، ادب، ولایت مداری است و مادران و همسران 
شهدا به تاسی از این بانوی بزرگوار در مسیر دفاع از اسلام و صبر و ایثارگری گام برداشتند. 
حجت الاسلام والمسلمین همتیان افزود: شما بانوان ایثارگر و قرآنی با سبک زندگی قرآنی 
مروجان فرهنگ قرآن در جامعه هستید. وی تاکید کرد: برای اینکه بتوان جایگاه شهدا را پیدا 
کرد باید از زندگی،اخلاق و رفتار و عبادت شهدا درس گرفت. وی همچنین به جایگاه و مقام 
شامخ حضرت فاطمه معصومه )س( و حضور ایشان در شهر مقدس قم اشاره کرد و افزود: 
اهل بیت )ع( در مقامات و شئونات ایشان بسیار تاکید داشته اند و زیارت این بانوی بزرگوار را 

به شرط کسب معرفت جایگاه ایشان، با مزد بهشت همراه دانست.
*قرآن کتاب جامع بشری است

مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم در این مراسم گفت:  قرآن کتاب جامع 
بشری است برای رسیدن به سعادت در دنیا و عقبی باید به آن تمسک جست. سردار سید 
جواد هاشمی افزود: معرفت و شناخت این کتاب آسمانی وظیفه همه مسلمانان است 
وهرکس بر اساس تلاش و فهم خود از این کتاب آسمانی بهره مند می شود. وی با گرامی 
داشت روز تکریم مادران و همسران شهدا ادامه داد: از دامن زنان پاکدامن مردان بزرگ به 
معراج می روند، شمایادگاران شهدا و ایثارگران و ادامه دهندگان راه پدرانتان  هستید و در 

مکتب قرآن درس زندگی می آموزید.
*فعالیت ۵۰۰۰ نفر از جامعه ایثارگری در حوزه قرآنی

مدیرکل هنری بنیاد شهید وامور ایثارگران در حاشیه این مراسم گفت: در این دوره از 
مسابقات 14۸ نفر از فرزندان دختر شاهد وایثارگر حضور داشتند که در رشته های حفظ، 
قرائت، تفسیر و مفاهیم حضور یافتند. سید مرتضی حسینی افزود: این مراسم درآستانه 
روز شهید و چهلمین فجر انقلاب اسلامی با حضور 600نفر از ایثارگران در سه مرحله 
همسران شهدا و ایثارگران، فرزندان دختر شهید و ایثارگر و ایثارگران و فرزندان پسر شاهد 
برگزار می شود. وی  ادامه داد: تعداد 5000نفر از ایثارگران در کل کشور در زمینه قرآنی 
فعالیت دارند و برگزیدگان مرحله کشوری جهت شرکت در مسابقات اوقاف و امور خیریه 
معرفی می شوند. وی اضافه کرد: از دیگر فعالیت های قرآنی می توان به برگزاری پژوهش 
های قرآنی، ایثار اجتماعی در آموزه های قرآن کریم اشاره کرد که برنده های این پژوهش 
در 22 اسفند مورد تشویق قرار می گیرند. در پایان این مراسم با حضورمدیرکل اداره هنری 
بنیاد شهید وامور ایثارگران  و معاون فرهنگی بنیادشهید وامور ایثارگران استان قم  از نفرات 

برگزیده تجلیل بعمل آمد.

با حضور تیم ممیزی شرکت ارزیاب مدیریت همام ؛

عملکرد شرکت توزیع برق استان قم ممیزی شد
با حضور تیم ممیزی شرکت ارزیاب مدیریت همام عملکرد شرکت توزیع برق استان قم بر 
اساس سه مدل استاندارد ممیزی شد. در ابتدای این ممیزی مهندس مهدی آهنین پنجه 
رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم به ارایه گزارش عملکرد 
 OHSAS 14001:2015  و ISO،۹001:2015 ISOشرکت در راستای استانداردهای
1۸001:2007 پرداخت. وی در ادامه ارتقاء افزایش سطح رضایتمندی مشترکین، کاهش 
تلفات برق، کاهش مدت زمان خاموشی، راه اندازی میز خدمت و ارائه خدمات به صورت 
الکترونیکی، مدیریت دارایی های فیزیکی را از جمله اقدامات موثر شرکت توزیع برق استان 
قم در جهت اهداف ممیزی مراقبتی مرحله اول استانداردهای یادشده برشمرد. در ادامه 
این جلسه نظری سر ممیز شرکت ارزیاب مدیریت همام  ضمن تقدیر و تشکر از اقدامات 
انجام شده توسط شرکت توزیع برق استان قم گزارش خود را در 4 سرفصل ارائه کرد. 
وی در ادامه اشراف مدیریت بر مسائل جاری شرکت، استراتژی و برنامه های عملیاتی، 
سند استراتژیک و افق تعیین شده آن برای سال 1404، افزایش درصد وصول مطالبات 
و سیستم پیامکی کنترل کننده، ایجاد کمیته های تحلیلی مناسب، نظارت ،خلاقیت ونو 
آوری، شناسایی شاخص های فرآیندی، نرم افزار سیستم برنامه ریزی یکپارچه را از جمله 

نقاط قوت و قابل تقدیر شرکت توزیع برق استان قم بیان نمود.
 

مدیرکل امور مالیاتی استان قم  خبرداد

وصول هزار میلیارد ریال فرار مالیاتی در قم 
مدیرکل امور مالیاتی استان قم گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان بهمن ماه، بیش از یک 
هزار و 400 فرار مالیاتی در استان کشف و بیش از یک هزار میلیارد ریال وصول شده است. 
سهراب امدادی فرد روز سه شنبه در جلسه »ستاد صیانت از حقوق شهروندی، سلامت 
اداری و عفاف و حجاب« افزود: شفاف سازی و به کارگیری سامانه های الکترونیکی از 
جمله اقدام های انجام شده برای ارتقای سلامت اداری و صیانت از حقوق شهروندی در 
این اداره می باشد که موجب شد پرونده های فرار مالیاتی متعددی در استان کشف شود.

وی ادامه داد: تهیه و تدوین حقوق مودیان، برگزاری دوره آموزشی حقوق شهروندی برای 
کارکنان، فرهنگ سازی، ایجاد امکانات مناسب رفاهی برای مراجعه کنندگان و تهیه تابلوی 
راهنمای طبقات از دیگر اقدام های صورت گرفته در این اداره کل برای ارتقای حقوق 
شهروندی بوده است. مدیرکل دفتر فناوری اطلاعات، ارتباطات و امنیت استانداری قم 
نیز در این جلسه با بیان اینکه قم، سمنان و خوزستان به عنوان استان های نمونه در اجرای 
طرح استعلام احراز هویت تعیین شده اند گفت: با اجرای این طرح، کپی اسناد هویتی در 

دستگاه های اجرایی حذف می شود.
اکرم روح پرور تاکید کرد: با اجرای طرح استعلام احراز هویت، هم اکنون 100 دستگاه 
اجرایی استان از این سامانه استفاده می کنند و این به معنای حذف کپی اسناد هویتی در 

این دستگاه هاست.

غفلتی که آسیب های اجتماعی بی شماری به همراه  خواهد داشت

اوقات فراغت؛ دغدغه ای مغفول و پنهان در عصر جوانی

طلاق صوری از سر فرصت طلبی باشد یا ناچاری، پدیده ای به معنای دور زدن قوانین است 
و بر سنگینی بار طلاق در جامعه می افزاید.

خانواده یکی از نهادهای اجتماعی است و در جامعه ایرانی از تقدس ویژه ای برخوردار است 
اما در سال های اخیر امواج افزایش طلاق، نگرانی هایی را به وجود آورده است. برخی از 
آسیب های طلاق برای نهاد خانواده ابراز نگرانی می کنند. در این میان، برخی از درآمیختگی 
آمار طلاق های واقعی و صوری سخن می گویند. آخرین آمار ارائه شده از تعداد طلاق، حاکی 
از آن است که امسال آمار طلاق نسبت به سال های گذشته با کاهش مواجه بوده است.  در 
همین ارتباط، »علی مظفری« رییس کانون سردفتران ازدواج و طلاق در هفته گذشته آمار 
طلاق را از سال ۹1 تا ۹7 چنین بیان کرد که سال ۹1 ساعتی 16 طلاق در کشور به وقوع 
می پیوست. در سال ۹6 میزان طلاق به ساعتی 21 طلاق در کشور رسید. از ابتدای سال 
۹7 روند طلاق با وجود 20 سال روند صعودی، روند نزولی پیدا کرد؛ چنانکه 3 ماهه اول 
سال ۹7 به نسبت 3 ماهه سال ۹6 ،6 درصد روند نزولی و 6 ماهه اول سال ۹7 به نسبت 
6 ماهه سال قبل 12 درصد روند نزولی داشته است.  وی در تشریح آمار دقیق اعلام کرد: 
در سه ماه اول سال ۹7، 42 هزار طلاق به ثبت رسیده است و در 6 ماهه سال ۹7، ۸0 هزار 
طلاق و 307 هزار ازدواج به ثبت رسیده است.  روانشناسان و جامعه شناسان برای تبیین 
چرایی وقوع طلاق تحلیل های متفاوتی ارائه می دهند از جمله تحلیل های ساختاری که به 
اوضاع اجتماعی و اقتصادی جامعه مرتبط می شود. به طور مثال فشارهای اقتصادی یا رکود 
اقتصادی و بیکاری فزاینده عاملی برای طلاق و جدایی است.  از سوی دیگر، کارشناسانی 
تحلیل هایی در سطح خرد ارائه می دهند و علل طلاق را عدم مسوولیت پذیری زوج ها، 
کمبود مهارت های ارتباطی، عدم رضایت از روابط جنسی و ... می دانند.  با وجود درستی 
نسبی این تحلیل ها، برخی از صاحب نظران و مسوولان به آمار موجود طلاق تشکیک وارد 
کرده اند و معتقدند که اگر چه آمار طلاق رسمی و قانونی بالا است اما عده ای طلاق رسمی 
می گیرند ولی بعد از آن به طور غیررسمی و صیغه ای زندگی خود را ادامه می دهند.  در 
همین خصوص، به تازگی »شهیندخت مولاوردی« معاون پیشین زنان و خانواده ریاست 
جمهوری دوباره موضوع طلاق های صوری و توافقی را مطرح کرد.  به گفته وی، طلاقی 
تحت عنوان طلاق تامین اجتماعی رایج شده است با هدف بهره مندی زوجه از امتیاز 
مستمری تامین اجتماعی والدین درگذشته خود که عملا زندگی زوجین در قالب رجوع 
شرعی غیررسمی استمرار می  یابد یا طلاق هایی که برای معاف کردن فرزند ذکور از خدمت 
سربازی و یا استفاده از طرح های حمایتی نهادهایی مانند کمیته امداد و سازمان بهزیستی.  
با توجه به چنین کارکردی که مولاوردی از طلاق صوری گفته است، می توان این پدیده را به 

طور خلاصه این طور تعریف کرد که طلاق با هدف غیر از جدایی زوجین صورت می گیرد. 
همچنان که اشاره شد یکی از اقلام طلاق های صوری طلاق برای دریافت مستمری 

والدین است. »علی رستمیان« عضو کمیسیون اجتماعی مجلس در مردادماه سال جاری به 
خبرگزاری  ها در این باره گفت: برخی از بند 3 ماده 4۸ قانون حمایت از خانواده، سوء استفاده 

کرده و با طلاق صوری حرمت خانواده را از بین می  برند تا درآمدشان افزایش پیدا کند. 
در همین مورد، »خداقلی میرزایی« مدیرکل تامین اجتماعی شرق تهران در توضیح این 
پدیده، سال گذشته عنوان کرد: در برخی موارد شوهر، زن را طلاق می دهد برای اینکه زن 
بتواند از مستمری پدر خود استفاده کند و در قبال آن با خواندن صیغه ۹۹ ساله با یکدیگر 
زندگی می کنند و این گونه است که آمار طلاق در برخی شهرستان های کوچک تا حدودی 
افزایش پیدا کرده است. گروهی از طلاق های صوری هم با هدف دریافت سکه از ستاد دیه 
کشور صورت می گیرد. در این روش زوجین از هم جدا می شوند و زوج به دلیل پرداخت 
نکردن مهریه به زندان می  رود و بعد از مدتی تحت حمایت ستاد دیه کشور قرار می  گیرد. وی 
بعد از دریافت تعدادی سکه مجددا به همسر سابق خود رجوع کرده و به ادامه زندگی خود 
می  پردازند.  دیگر نیت برای طلاق صوری، معافیت فرزند پسر از سربازی است. در این مورد، 
پسر کفالت مادر مطلقه خود را بر عهده می گیرد تا از قانون کفالت استفاده کند و از سربازی 
معاف شود.  به دلیل سوءاستفاده از این قانون، شرایط قانون کفالت سخت تر شده است تا 
جلوی این دور زدن قانون و افزایش طلاق صوری گرفته شود. براین اساس، شرط اصلی برای 
معافیت دائم، گذشت 30 ماه از زمان ثبت طلاق است. این درحالی است که در گذشته از 
زمان ثبت طلاق، معافیت قابل اجرا بود.  شیوع چنین اقداماتی منجر به این شده است که 

مسوولان کشور نسبت به آن موضع گیری و این طلاق را رفتار مجرمانه تلقی کنند. 
در همین ارتباط »الهیار ملکشاهی« نماینده مجلس شورای اسلامی بیان کرده است: 
کسانی که از این طلاق های صوری استفاده می کنند، هم محکومیت حبس دارند و هم 
جزای نقدی دارند.  در هر صورت می توان گفت که بخشی از آمار طلاق های رسمی، طلاق 
صوری است و به نظر می رسد کسانی که تن به این نوع طلاق می دهند، تنها افراد قانون گریز 
و هنجارشکن نیستند بلکه آنها از روی ناچاری و برای برون رفت از مشکلاتی بزرگتر، به پذیرش 
و تحمل یک مشکل کوچک مثل طلاق تن می دهند. گاه زوجه راه برونرفت از مشکلات وام 
و قرض را طلاق صوری می داند زیرا که حقوق مستمری پدرش از دستمزد خودش بسیار 

بیشتر است و لاجرم تن به طلاق صوری می دهد. 
مسوولان هرچند از رفتارهایی اینچنین گلایه دارند اما بهتر است در قوانین یا فشار اقتصادی 
موجود بر خانواده ها تاملی کنند و به طور یک طرفه به خانواده ها برچسب خاطی و قانون 
شکن نزنند بلکه به این فکر کنند که چه عاملی سبب این تصمیم برای طلاق صوری شده 
است. اگر ترس پسران از سربازی رفتن باعث می شود، والدین شان طعم جدایی را بچشند 
تا پسر معاف شود، این ترس و واهمه پسران را باید جدی گرفت. اگر بخاطر دریافت مستمری 
پدر است، شاید باید بیشتر به نابرابری حقوق و دستمزدها و اوضاع بیکاری جوانان توجه کرد. 

پدیده ای که بر سنگینی بار طلاق در جامعه می افزاید

طلاق صوری از سر استیصال است یا زرنگی؟
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هجمه های داخلی به دستگاه دیپلماسی با اهداف جناحی است 

منافع ملی قربانی اغراض سیاسی
دستگاه دیپلماسی کشورمان و در راس آن محمدجواد ظریف که سرگرم نبرد دیپلماتیک 
دشواری درعرصه بین المللی درموضوع برجام به طورخاص و سیاست خارجی به طورعام 
است این روزها در داخل نیز هدف حمله افراطیون قرار دارد. بازیگران عرصه روابط بین الملل 
ایران که در سال 1394 در برابر صف آرایی جهانی ایستادند با خروج آمریکا از برجام هدف 

حملات بسیاری هستند. 
پس از خروج یکجانبه آمریکا از برجام دلواپسان و منتقدانی که مدت ها این قرارداد بین 
المللی را نقد می کردند حملات خود را چندین برابر کردند روزنامه کیهان با تیتر» ترامپ 
برجام را پاره کرد نوبت به آتش زدن است« نوشت: یادآوری این ماجرا به یقین برای برخی از 
دوستان تلخ و ناگوار است. دوستانی که برغم هشدار های پی  در  پی دلسوزان، به آمریکا اعتماد 
کرده و امتیازات فراوانی را بر سر این اعتماد بی جا، به دشمن تابلو دار مردم این مرز و بوم واگذار 
کرده بودند، اما یادآوری این نکته از آن جهت ضروری است که شاید- فقط شاید- برای این 

دوستان عبرت انگیز و درس آموز باشد.
روزنامه وطن دیروز نیز با تیتر»عاقبت هیچ« نوشت: و تمام! آمریکا از برجام خارج شد. 
دونالد ترامپ چهار روز زودتر از آنچه وعده داده بود سه شنبه شب به وقت تهران، با ترتیب 

دادن یک سخنرانی تلویزیونی، خروج آمریکا از برجام را رسما اعلام کرد. 
این دو روزنامه و بسیاری از دلواپسان از همان ابتدا نیز با تصویب برجام مخالف بودند و 

بارها به انتقاد از آن پرداختند.
این در حالی است که علی صوفی کارشناس مسائل سیاسی معتقد است: برجام همچنان 
دستاورد مثبت و نقطه قوت بسیار بزرگ برای دولت روحانی است که ما از آن مذاکرات سود 
بردیم؛ خروج یکجانبه آمریکا از برجام از ارزش تلاش های دستگاه دیپلماسی کم نمی کند. 

هنگامی که دولت روحانی بر سر کار آمد سوء سیاست های دولت احمدی نژاد در طول 
هشت سال برای کشور عواقبی خطرناک رقم زده بود، تحریم ها و قطعنامه های سازمان ملل، 
بهانه هایی به دست آمریکا برای تهدید به حمله نظامی داده بود. در چنین شرایطی دولت 
تدبیر و امید بر سر کار آمد و توانست ظرفیت ویژه ای را در عرصه دیپلماسی خارجی از خود 
نشان دهد و تیم مذاکره  کننده  هسته ای دستاورد بزرگ برجام را برای مردم ایران رقم زد. 

تیم دیپلماسی در دولت روحانی با پیگیری سیاست های کلان جمهوری اسلامی در 
قالب تعامل و رفع تنش ها و حل و فصل مسالمت آمیز اختلافات با جهان از همه ابزارها و 

ظرفیت های داخلی و بین المللی خصوصا از قدرت نرم استفاده کرده است. 
از اردیبهشت ماه امسال و پس از بدعهدی ترامپ در مورد برجام و نهایتا خروج یک جانبه 
آمریکا از برجام فشارها روز به روز افزایش یافته است. دولت ترامپ کارزار فشار حداکثری برای 
اعمال شدیدترین و کم سابقه ترین تحریم ها بر ایران به راه انداخته است. کارزاری که تیم 

دیپلماسی ایران تا به امروز در مقابل آن ایستاده است. 
حمیدرضا آصفی از دیپلمات های سابق می گوید: بداخلاقی ها و رفتار غیرمتعارف دونالد 
ترامپ، اگرچه برای ایران ایجاد زحمت کرد و مشکل ساز شد، اما در دراز مدت، هرچه رفتار 
زشت او ادامه یافت، باعث انزوای بیشتر آمریکا در جهان شد. شرایط ترامپ به هیچ وجه 
به شکلی نیست که حتی خودش را هم خشنود کند. اظهاراتی که دارد، از سر استیصال، 

عصبانیت و انفعال است. 
دونالد ترامپ آنگونه که در مصاحبه با بلومبرگ می گوید امیدوار است که فشارهایی که او 
بر ایران وارد می آورد به فروپاشی ایران بیانجامد. ترامپ در کنار تندروهایی چون جان بولتون 
مشاور امنیت ملی کاخ سفید، مایک پنس معاون رئیس جمهور، جیمز ماتیس وزیر دفاع و 
مایک پمپئو وزیر امور خارجه آمریکا تمام تلاش خود را می کند که ایران را در تنگنا قرار دهد. 
از سخنرانی در مجمع عمومی سازمان ملل و تشکیل جلسه شورای امنیت با موضوع ایران 
گرفته تا برگزاری نشست ورشو و عمده کردن نام ایران در کنفرانس امنیتی مونیخ و حتی 

تلاش برای همراه کردن کشورهای اروپایی در تحریم ها علیه ایران. 
اما تیم دیپلماسی ایران که در مقابل تمام این حملات به تنهایی ایستاده در داخل کشور 
نیز با حملاتی مواجه می شود. شدت این هجمه ها به گونه ای است که ظریف مرد نخست 
دستگاه دیپلماسی کشورمان لب به گلایه می گشاید و با انتقاد از اینکه در این مساله مهم 
یعنی مذاکرات هسته ای و برجام هیچ وقت هم افزایی داخلی مشاهده نشده است، می گوید: 

'در دوران مذاکره نگرانی ما بیشتر از خنجرهایی بود که از پشت می خوردیم تا به مذاکره.'
وی می افزاید: 'هیچ  وقت از دست طرف مقابل به ستوه نیامدیم اما در طول مذاکره و بعد 
از آن در برابر فشارهای داخل واقعاً  به ستوه آمدیم. معتقدیم اگر اینها نبود، برجام می توانست 
در همان دو سال اول اجرا و علی رغم همه بدعهدی های آمریکا و همه کاستی ها و ضعف 
اروپا و دیگر کشورها، شرایطی را ایجاد کند که خروج از برجام برای ترامپ پرهزینه  تر باشد. 
می توانستیم در دو سال بعد از برجام، کشور را بسیار غیرقابل تحریم  تر از شرایطی کنیم که 
اکنون هستیم. راه داشت، البته راهش نگاه به غرب نبود. راه آن یک نگاه جامع به دنیا بود و نیاز 
اولیه اش این بود که اعلام نکنیم کدام آدم عاقلی می آید در این سرزمین سرمایه گذاری کند؟'

سیاست خارجی جمهوری اسلامی همواره با دو جریان فکری متفاوت روبرو بوده است. 
عده ای که اهل تعامل و معتقد به قدرت نرم و در سیاست خارجی به دنبال همزیستی 
مسالمت آمیز با کشورهای منطقه و بقیه دولت ها هستند و جریان دوم تندروهایی که عمق 
استراتژیک و قدرت ایران را تنها در جبهه های جنگ جستجو می کنند و در مقابل دولت 

های غربی به دنبال تعارض و رویارویی هستند. 
با وجود اینکه رای اکثریت مردم ایران در سال های 92 و 96 به حسن روحانی، به معنای 
رای به صلح، نفی تخاصم و گریز از جنگ بود. اما تندروها و دلواپسان از همان ابتدا منتقد 
دستگاه دیپلماسی بودند و اکنون نیز با خروج آمریکا از توافق هسته ای هر روز از تریبونی 
خواستار خروج ایران از برجام می شوند. فشارهای این گروه باعث شده که با وجود تاکید 
و اصرار وزارت خارجه مبنی بر تصویب لوایح اف ای تی اف هنوز این لوایح به طور کامل 

تصویب نشده است. 
حجت الاسلام والمسلمین محمدتقی فاضل میبدی عضو مجمع محققین و مدرسین 
حوزه علمیه قم در خصوص دلواپسان می گوید: یک عده چهره های افراطی که مرتب ایجاد 
مزاحمت برای هر دولت می کردند از طریق مردم حذف شدند و عده معدودی ماندند و 
همان مزاحمت ها را تکرار می کنند. این نوع افراد دغدغه جمهوری اسلامی و منافع ملی 
ندارند و فقط دغدغه این را دارند که چرا قدرت دست اینها نمی افتد، آنها می خواهند قدرت 

را به هر قیمتی از طریق هر چیزی در انتخابات بعدی کسب کنند. 
این درحالی است که به گفته بسیاری از تحلیلگران و فعالان سیاسی برجام همچنان 
دستاورد مثبت و نقطه قوت بسیار بزرگی برای دولت روحانی است که ایران از آن سود برد و 

خروج یکجانبه آمریکا از برجام از ارزش تلاش های دستگاه دیپلماسی کم نمی کند. 
برجام توانست وفاق بین المللی علیه ایران را بشکند شش قطعنامه  ای که ذیل فصل هفتم 
منشور سازمان ملل علیه ایران تصویب شده بود نیز لغو شد. در حال حاضر آمریکا به دنبال 
ایجاد مجدد آن وفاق است و با همه تلاشی که پس از خروج از برجام کرده هنوز نتوانسته 
دنیا را با خود همراه کند. ترامپ با تمام تلاش هایی که در این مدت کرد نتوانسته اروپا و چین 

و روسیه را با خود همراه کند. 
حمیدرضا آصفی در خصوص تلاش های تیم وزارت خارجه ایران می گوید: تیم 
دیپلماسی ایران در»خط مقدم« برای مقابله با توطئه های آمریکا و هم پیمانانش قرار دارد 
بنابراین این تیم باید بیش از گذشته مورد حمایت قرار گرفته و تقویت شود. این افراد هم 
انسان هستند و امکان خطا و اشتباه هم از سوی هر فردی وجود دارد. اما دستگاه دیپلماسی 
کشور طی این مدت کارنامه قابل قبولی از خود به جا گذاشته است و می توان از این کارنامه 

دفاع کرد. 
دستگاه دیپلماسی ایران اکنون برای مقابله با توطئه های آمریکا و هم پیمانانش اسرائیل و 
عربستان ایستاده است واضح است که هر چه فشار و هجمه به این تیم وزارت خارجه بیشتر 
باشد ضربه پذیرتر می شود. اینکه وزارت امور خارجه مجبور باشد که انرژی خود را صرف 
پاسخگویی به مسائل حاشیه ای داخلی کند، باعث می شود از مسائل مهم بین المللی و اصلی 
خود باز بمانند. در حالی که نه منطق می پذیرد و نه شرایط بین المللی اجازه می دهد که 
دیپلمات های ما تحت فشار باشند. قطعا هجمه های داخلی به دستگاه دیپلماسی و سکاندار 
آن یعنی دکتر ظریف که عموما با اهداف جناحی همراه است ، همسو با مصالح نظام نخواهد 

بود و نباید اجازه داد تا منافع ملی قربانی اغراض سیاسی شود. 

سیدرضا  اکرمی: 

حوزه رادیو و تلویزیون باید از انحصار خارج شود 
یک عضو جامعه روحانیت مبارز می گوید: در چهل سالگی انقلاب، به استقلال سیاسی 

رسیده ایم، اما هنوز به استقلال اقتصادی، فرهنگی و اخلاقی نرسیده ایم. 
حجت الاسلام والمسلمین سیدرضا اکرمی، نماینده اسبق مجلس شورای اسلامی و 
عضو جامعه روحانیت مبارز درباره اشاره رهبری به اصلاح پذیری و تصحیح خطاهای گذشته 
به ایرناپلاس می گوید: ما در قرآن مجید دو واژه »محکمات« و »متشابهات« داریم که 
محکمات یعنی اصول ثابت و تغییرناپذیر؛ مانند وقتی که ما در انقلاب از استقلال، آزادی، 
جمهوری اسلامی، »نه شرقی و نه غربی« و... صحبت می کنیم. این ها اصول ثابت هستند و 

مانند اصول دین تغییر نمی کنند. اما بعضی از مسائل هستند که قابل تغییرند.
اکرمی در ادامه می گوید: در حال حاضر ما در چهل سالگی انقلاب، به استقلال سیاسی 
رسیده ایم اما به استقلال اقتصادی، فرهنگی و اخلاقی نرسیده ایم. باید بگوییم تصمیم گیری 

در بعضی حوزه ها تغییرپذیر هستند.
این عضو جامعه روحانیت مبارز بیان می کند که اصل 43 و 44 قانون اساسی در رابطه با 
اقتصاد است. در این اصول اول بخش دولتی و به ترتیب بخش های تعاونی و خصوصی آمده  
است اما تجربه چهل ساله انقلاب به ما آموخته است که اول باید بگوییم بخش خصوصی، 

سپس تعاونی و در آخر هم بخش دولتی فعال باشند.
او همچنین معتقد است ما تا به امروز فکر می کردیم صداوسیما باید یک واحدی باشد، اما 
همان طور که علاوه بر دانشگاه های دولتی، دانشگاه آزاد نیز وجود دارد، در بخش صداوسیما 

هم می توانیم چند صدایی باشیم و این عرصه از انحصار خارج شود.

نکتـه

ابراهیم اصغرزاده فعال سیاسی اصلاح طلب و از جمله جوانان 
انقلابی که در روز های ابتدایی انقلاب در جریان تسخیر سفارت 
آمریکا در تهران نقش داشته اند، حالا در تحلیل چهل سال 
گذشته انقلاب اسلامی می گوید، اشتباه کردیم که خوانش های 

دموکراتیک از انقلاب را به نفع عدالت محوری، کنار گذاشتیم. 
او همچنین تأکید دارد که انقلاب محصول مشترک مطالباتی 
است که روی هم انباشته شده است. گفت وگوی ما با او را بخوانید.

نفسانقلابانرژیآزادمیکند
* شما از کسانی بودید که حداقل از روز 13 آبان 58 در 
بطن و متن تحولات سیاسی ایران نقش ایفاد کردید. یکی 
از کسانی هم هستید که نسبت به گذشته انتقادی برخورد 
می کنید. با جمع بندی انتقادهای خود نسبت به گذشته، 
برای آینده باید چه کار کنیم؟ چه چیزهایی لازم است 
و چه چیزهایی اساسا غیر قابل کتمان است و نمی شود 

تعارف کرد؟
بدون تعارف می گویم، با این که می گویند انقلاب چیزی بد 
و به درد نخور است، قرن بیستم، قرن انقلاب هاست. قرن نوزدهم 
قرن انقلاب هاست. بسیاری از دموکراسی ها، بسیاری از کشورهایی 
که به استقلال رسیدند، بسیاری از نظام های سیاسی که ما الان 
آنها لیبرال دموکراسی می دانیم، اینها با پشتوانه یک انقلاب به 
این نتیجه رسیدند. اگر انقلاب نبود، لیبرالیسم موفق نمی شد. اگر 
انقلاب نبود، دموکراسی به نتیجه نمی رسید. این که بگوییم انقلاب 
چیز بدی است، می توانیم بگوییم انقلاب اسلامی چیز بدی است 
یا نیست. ولی نفس انقلاب و انرژی که انقلاب آزاد می کند، باعث 
می شود فرصت های زیادی برای یک ملت فراهم شود. انقلاب 
ما هم همین خاصیت را داشت. انرژی زیادی را آزاد کرد و 40 
سال برای یک انقلاب، به نظر من خیلی زیاد نیست. کما این که 
انقلاب کبیر فرانسه، به رغم این که مشکلات زیادی داشت ولی 
الان به آن احترام می گذارند.انقلاب ها در ذات خودشان، حکایت 
از این دارند که خودشان می آیند و خودشان متولد می شوند. 
با جنگ فرق دارد. در جنگ، آدم ها نقشه می کشند. در انقلاب 
کسی نمی گوید من باید انقلاب کنم. انقلاب، از لحظه ای انقلاب 
می شود که پیروز می شود. اگر آن لحظه ای که باید پیروز شود، 
شکست بخورد، می شود شورش. نام هیچ انقلابی را نمی توانیم 
انقلاب بگذاریم وقتی شکست خورده باشد. انقلاب ها این طور 
نیست که فرماندهی داشته باشند. ایران هم به نظرم انقلابی بود 
که اینطور نبود که اگر امام خمینی، روحانیت یا روشنفکران دینی 
یا نیروهای انقلابی می خواستند جلوی آن را بگیرند، می توانستند 
بگیرند. بهمنی بود که می آمد. مهم این بود که چه کسی می تواند 
این انقلاب را هدایت کند و سوارش شود. امام خمینی این کار 
را کرد. انقلاب محصول مشترک مطالباتی است که روی هم 
انباشته شده است. انقلاب ایران، انقلابی نیست که بتوانیم به 
صراحت بگوییم دارای یک ایدئولوژی مشخص است. می توانیم 
بگوییم دارایی رهبری است و این یک رهبری کاریزماست. ولی 
نمی توانیم بگوییم دارای یک ایدئولوژی مشخص است و قرار بوده 

این کارها انجام شود.
علتانقلاب،ساختاریوتاریخیاست

انقلاب ها محصول عوامل کوتاه مدت و دراز مدت هستند. مثل 
زلزله می مانند. بعضی موقع ها حوادث کوچک، حوادث فوری، 
رخدادهای ساده باعث می شود یک انقلاب جلو می افتد. بعضی 
موقع ها هم باعث می شود که عقب بیافتد. یعنی اگر بوعزیزی در 
تونس، خودش را آتش نمی زد نمی توانیم بگوییم بهار عربی شکل 
نمی گرفت. ولی وقتی خودش را آتش زد اصلا فکر نمی کرد باعث 
شود بن علی سقوط کند، مبارک سقوط کند، رژیم های عربی 
به تزلزل بیافتند.اگر کارتر نبود و جایش نیکسون بود. نیکسون 
و کیسینجر، قطعا اجازه نمی دادند بحث حقوق بشر، شرایطی 
ایجاد کند که مثلا امام خمینی از عراق به فرانسه برود و از این 
فرصت استفاده کند. اما این تزلزل شاه و ناتوانی او در این که 
انقلاب را سرکوب کند، باعث شد انقلاب جلو برود. این که بگوییم 
حوادث کوتاه، مثلا این تزلزل شاه یا آمدن کارتر یا بحث حقوق 
بشر یا این که امام خمینی از عراق به فرانسه رفت، یا حوادث 
دیگر مانند زلزله طبس، مانند آتش سوزی سینما رکس، آیا 
اینها علت انقلاب هستند؟ اینها هیچ کدام علت انقلاب نیستند. 
علت انقلاب، ساختاری و تاریخی است. ضرورتی است که باعث 
می شود این حوادث کوچک روی هم انباشته شوند. آن ساختار 
که شکل می دهد، از چیزهایی درازمدت می آید. شاه و رضاشاه، 
پدر و پسر، نه آنقدر که خودشان فکر می کردند مستقل بودند، نه 
آنقدر که ما فکر می کردیم وابسته بودند. رضا شاه، درست است 
که با کمک انگلیسی ها روی کار آمد، ولی دولت ملی تشکیل داد، 
امنیت ایجاد کرد، وحدت ارضی ایجاد کرد. ولی چون از آلمانی ها 
حمایت می کرد، بعدا توسط مثلا نیروهای متفقین کنار گذاشته 
شد. شاه هم به رغم این که شاه جوان، شاه دموکرات مسلکی بود 

اما با کودتای 28 مرداد در سال 32 و نزدیک شدن به آمریکا و 
شائبه این که امریکا از او حمایت می کند، مشروعیت استقلالی 
خود را از دست دادند. حکومت پهلوی به گونه ای ساختارمند، 
مشروعیت زدایی شد. غیر از فسادی که در دربار بود، غیر از نوچه 
پروری، آقازاده پروری، این چاکر مسلکی و نوکر صفتی که دوست 
داشتند سران صنایع، ارتشبدها، فرماندهان نظامی داشته باشند، 
اینها باعث شد که در روز بزنگاه، پشت شاه خالی شود و نتواند 
یک طبقه قدرتمندی به عنوان پایگاه اصلی شاه استفاده شود. هم 
نمایندگی آمریکا و هم از بین بردن جامعه مدنی، شاه را به یک 
دیکتاتور تبدیل کرد. اصلا مشروعیت لازم برای نمایندگی یک 

ملت از کف داده بود. بنابراین همه چیز روی هم جمع می شد.
نمی توانستیم بگوییم کسی نقشه می کشد که من از بنیه 
شایعه سازی و دروغ پردازی استفاده کنم برای این که شاه را 
خراب کنم. این ساختار روانی جامعه که مشروعیت زدایی از 
شاه کرده بود، شرایطی ایجاد می کرد که تمام اشتباهات شاه 
روی هم جمع شود. جشن های 2500 ساله، مگر شاه چقدر 
خرج کرد؟ ولی مردم می گفتند میلیاردها دلار خرج شد. در 
هر موردی این بود. در جبهه مقابلش، دنبال رهبری می گشتند 
که کاریزماتیک فقط و فقط بگوید شاه باید برود. هر کس دیگر، 
بهترین روشنفکران و تئوری پردازی ها وقتی می گفتند مصالحه 
کنید جامعه آن را پس می زد. مهندس بازرگان، یدلله سحابی، 
آیت الله طالقانی، ولی به محض این که می گفتند می شود وارد 
مصالحه شد، آیت الله شریعتمداری، آیت الله گلپایگانی، می گفتند 
می شود به قانون اساسی برگشت. حتا بعضی از ملیون می گفتند 
حالا می توانیم به شرایط 28 مرداد برگردیم، وقتی این حرف ها را 
می زدند، جامعه پس می زد. توده های مردم دنبال کسی می رفتند 
که می گفتند عکسش در ماه دیده شده ولی راز قضیه این بود، 
که کسی را می خواستند که بتواند آنها را از آتش عبور دهد. کسی 
که سازش ناپذیر باشد. امام خمینی این خصلت را داشت. بنابراین 
امام خمینی به یک رهبر کاریزماتیک تبدیل شد. اگر امام خمینی 
قبلا می توانست این کار را کند، 15 خرداد 42 این کار را کرده 
بود. این کار وقتی صورت می گیرد که توده مردم در ساختاری که 

مشروعیت زدایی شده است، آماده یک انقلاب می شوند.
یکجادچاراشتباهشدیم

*  الان برای آینده باید چه کار کنیم؟ شما هم تبیین 
خوبی از انقلاب کردید، هم از آن چه بعد از انقلاب افتاده 

است. بعد از 40 سال ما باید چه کار کنیم؟
ما باید ببینیم دچار چه مشکلی شدیم که انقلابی که دارای 
اهداف عالیه بوده، محصول مشترک بوده، در آن سنی و کرد و 
عرب و شیعه و همه زبان ها و فرهنگی که در این کشور و این 
سرزمین زندگی می کنند از آن دفاع کردند، چرا الان احساس 
غریبی می کنند و فکر می کنند آن انقلاب صرف شیعی است که 
دنبال تبدیل جمهوری اسلامی به حکومت اسلامی است؟ چرا 
باید تصور کنند که آینده کشور متعلق به بنیادگرایی است که این 
بنیادگرایی، غرب ستیز است، در مقابل غرب می ایستد، در مقابل 
مدرنیته می ایستد. طبیعی است که این قابل قبول نیست. 8-7 
میلیون ایرانی بیرون از مرزها هستند. تا گشایشی ایجاد می شود، 
مردم سرمایه های خود را بیرون می برند. این خوب نیست. اگر قرار 
بود اینجا بهشت بسازیم، چرا برعکس نبوده است؟ چرا ایرانیان 
مقیم خارج به داخل برنمی گردند؟ چرا بقیه کشورها علاقه ای 
ندارند که سرمایه خود را به ایران بیاورند؟ یک جای کار گیر کرده، 
یک جا دچار اشتباه شدیم.نمی گویم ما باید انقلاب کنیم. یک 

حادثه نادر است. ولی معتقد هستم که باید اصلاحات اساسی و 
ساختاری انجام دهیم. بدون اصلاحات ساختاری، هر گونه رفرم، 
هرگونه بزک کردن، هر گونه اصلاحات با برد کوتاه، شرایطی را 
ایجاد می کند که اصل نمایندگی برای حکومت در ذهن مردم 
ضعیف جلوه می کند. وقتی ضعیف جلوه می کند، مردم سخنگوی 
خود را در حکومت نمی بینند. بنابراین راه می افتند در خیابان تا 
حق خود را بگیرند. کشاورز می گوید پشت به دشمن رو به میهن. 
از کارگر می شود این را انتظار داشت، از طبقه متوسط می شود 
این را انتظار داشت ولی کشاورزی که دارای یک فولکلوری است، 
دارای فرهنگی است که آب من اگر داده شده به بغل دستی، او 
نجات پیدا کند، این را صرف خیراتم می کنم، او می گوید چرا 
آب من باید به روستای دیگری که بی آب است داده شود؟ این 
بحث هایی که مطرح می شود، کارگرهایی که از خصوصی سازی 
ناراحت هستند، از حقوق شان، مالباخته ها، معلمان، گروه های 
مختلف اجتماعی که اعتراض می کنند، به خصوص از دی ماه 
پارسال، تحولات اجتماعی انضمامی شده است.حرف اصلی مردم 
این است که چرا منابع ما را صرف جای دیگر می کنید؟ اینها نشان 
می دهد که جامعه خیلی سئوال دارد که به آن پاسخ داده نشده 
است و خیلی از سیاست هایی که آن بالا تصمیم گرفته می شود، 
به نمایندگی از منافع مردم نیست. حداقل این تفاهم بین مردم 
وجود ندارد. شاید بگویید که بسیار خب، اعتراض های پارسال، 
اعتراض های سال 96، بخش کوچکی از جامعه را شامل می شد، 
چون خیلی از مردم تماشاچی بودند، کنارخیابان ایستادند و وارد 
تظاهرات نشدند. بله، ولی خیلی از مردم هم جلوی اینها را نگرفتند 

و می گفتند حق با اینهاست.
مشروعیتحکومتبایدترمیمشود

این نشان می دهد که جامعه آبستن حوادثی است. بخشی 
از این برمی گردد به این که مشروعیت حکومت باید ترمیم 
شود. ترمیم شدن مشروعیت حکومت این است که نهادهایی 
که شرایطی ایجاد می کنند که حکومت، سخنگوی ملت باشد، 
نماینده ملت باشد، ملت راضی باشند که وقتی یک موشک به 
سوریه زده می شود. مردم که می گویم، نه همه مردم. بخشی 
از مردم هم هستند که اعتقاد دارند این حکومت. بنابراین هر 
تصمیمی که گرفت، مطاع است. اتفاقی که می افتد، این اختلافات 
و تضاد منافع داخل جامعه باعث می شود هزینه حکومت داری بالا 
رود.جامعه فکر می کند اصلاح طلبان و اصولگراها دست شان در 
دست هم است. فکر می کنند این وضعیت فساد آمیز، فسادی که 
حاکم شده، همه مناسبات را مخدوش کرده، این محصول دزدی 
مشترک اصلاح طلبان و اصولگراهاست. من معتقد هستم هنوز 
اصلاح طلبان و اصولگراها و هنوز بخش مهمی از حاکمیت، قادر به 
بازسازی است. قادر است که شرایطی ایجاد کند که جامعه به او 
اعتماد کند. راه حل های بسیار ساده، گاهی اوقات جواب می دهد. 
کما این که 20 سال پیش اصلاح طلبان توانستند راه حلی بدهند 
و در مقابل شرایط بن بستی که احساس می شد، بالاخره شخصی 
مانند آقای خاتمی آمد. بعد که دوباره شرایط دچار بن بست شد، 
باز دیدیم میلیون ها نفر پای صندوق های رأی آمدند و به شخصی 
مانند حسن روحانی رأی دادند. بعد از 4 سال که باز مشکلات 
اقتصادی بود ولی به خاطر این که برجام به نتیجه رسیده بود، 
مردم آمدند و به شعارهای او اعتماد کردند. در سال 96 یعنی یک 
سال و نیم پیش، 24 میلیون نفر به او رأی دادند. هنوز هم امکان 
بازسازی، امکان ایجاد شرایطی که مردم به بالایی ها اعتماد کنند 
فراهم است.آن انقلابی که ما از آن می آییم، به این معنا دارای 

انرژی ای است که آن انرژی آزاد شده، هنوز به این مردم امید 
می دهد که به سیستم های دیگر برنگردند.

* شما بر این باور هستید که یک سری چیزها خراب 
شده، یک سری اتفاق های ناگوار افتاده است. محصول 
توطئه هم نیست، محصول ناآگاهی است. عوارض انقلاب 
هم هست. سیستمی که تجربه حکومت داری نداشته 
است. اما الان نمی توان حق انقلاب خواهی را انکار کرد. 
هر کس دلش می خواهد انقلاب کند و اگر می تواند بکند. 
اما از آن طرف، هنوز انقلاب اسلامی سال 57 که جمهوری 
نیرو  انرژی و  براساس آن شکل گرفته، آنقدر  اسلامی 
دارد که بتواند برای آینده اگر اراده ای وجود داشته باشد، 

زندگی خوشایندی برای ایرانی ها ترسیم کند.
بلوا، شورش، جنگ، کودتا، جنبش، اینها برنامه می خواهد. 
آدم باید با عده ای بنشیند و نقشه بکشد. انقلاب، اینها نیست. 
انقلاب یک تحول است. انقلاب مشروطه هنوز انرژی دارد.چرا 
صدا و سیما این قدر مشروعیت خودش را از دست داده است؟ به 
خاطر این که بخشی از سرمایه خودش را صرف تخریب انقلاب 
می کند. یعنی می خواهد خوانش و روایتی از انقلاب بدهد که خود 
گردانندگان صدا و سیما معتقد هستند. بعد می خواهد این را به 
جامعه بخوراند و افکار عمومی را به آن سمت اداره کند که بله، 
آبا و اجداد ما برای این انقلاب کردند که شما امروز اینطور چادر 
چاقچور بپوشید، مردان اینطور ریش داشته باشند، قیافه آنها شکل 
احمدی نژاد باشد. زنان شان این شکلی باشند. اعتقادات شان این 
شکلی باشد.در این شرایط، با این خوانشی که به صورت کلیشه ای 
و رسمی از انقلاب است، جوان ها می گویند گور بابای انقلاب. 
انقلاب بد است. به نئولیبرالیسم پناه می برند. به فلسفه هایی که 
اساسا اینها را چرخ دنده های سرمایه داری می کند. ببینید در 
فرانسه چه اتفاقی می افتد. من از اقتصاد دولتی دفاع نمی کنم. 
من از هیچ سوسیالیسم دولتی ای دفاع نمی کنم. ولی وقتی شما 
منابع نفتی و چاه های نفتی را به عنوان انفال در نظر می گیرید و 
در اختیار حکومت می گذارید، او هرطور می خواهد می فروشد، 
هرطور می خواهد نفت را صادر می کند، وارد می کند و از بالا، دلار 
را در جامعه پمپاژ می کند. چطور انتظار دارید که این مردم فکر 
کنند این حکومت نوکرشان است، این حکومت، نماینده آنهاست؟ 
حکومت باید از طرف مردم وکالت داشته باشد. تا مالکیت نفت 
به توده های مردم برنگردد، صاحب سهام نشوند، نفت برای آنها 
باشد و پول نفت را خودشان کار کنند و از آن مالیات درآورند و 
مالیات را به دولت بدهند و دولت، از آن مالیات، موشک بسازد. تا 
زمانی که این چرخه برنگردد، ما نمی توانیم از نیروهای نظامی مان 
سئوال کنیم. چرا باید یک نفر بتواند در ده وزارتخانه جابه جا شود؟

جامعهالانایران،بسیارثروتمنداست
شما تحت هیچ عنوان، تحت هیچ ایدئولوژی حق ندارید به 
حریم شخصی افراد، حریم شخصی خانواده ها، گروه ها، احزاب، 
به اندیشه و فکر او نفوذ کنید و او را بازخوانی و محاکمه 
کنید. اینها ارزش هایی بود که برای آن انقلاب کرده بودیم. 
اینها قابل بازگشت است، قابل دفاع است. همانطور که انقلاب 
کبیر فرانسه با گیوتین شناخته نشد، با خشونت شناخته نشد، 
درست است، پادشاه را برگرداندند و اعدامش کردند. درست 
است، در درونش بناپارتیسم درآمد، ولی بالاخره فرانسه قوام 
است،  شده  ایجاد  کشور  در  که  امنیتی  این  گرفت.بالاخره 
شرایطی که بعد از انقلاب ایجاد شده است، دگرگونی اقتصادی، 
نوع نگرش. جامعه الان ایران، جامعه بسیار ثروتمندی است به 
لحاظ داشتن دانشمندان، تئوریسین ها، روشنفکران، ادبیات، 
فرهنگ، هنر، سینما، موسیقی، مشروطه و انقلاب اسلامی، 
اینها سرمایه های ماست. خیلی از کشورهای منطقه دارای 
در  نمی توانیم  که  را  سرمایه ها  این  نیستند.  سرمایه  این 
بیابان بریزیم و از صفر شروع می کنیم. هیچ ملتی این کار 
را نمی کند. مگر می شود مشروطه را دفن کرد؟ مگر می شود 
انقلاب اسلامی را دفن کرد؟ همین انقلابی که 40 سالگی آن 
را جشن می گیریم، مگر می شود دفنش کرد؟ الان بخشی از 
این مردم احساس می کنند دائما در یک نابرابری ساختاری 
حضور دارند. فقر باعث شورش نمی شود. اگر قرار بود بشود، 
بنگلادش تا الان ده ها بار انقلاب شده بود. حس فقر است که 
مردم را به شورش وامی دارد. بی عدالتی است که مردم را به 
شورش و اعتراض وامی دارد. بنابراین، شرایط را باید به گونه ای 
طراحی کنیم که از آن انقلابی که عدالت محور بود، آزادی 
ایجاد شود. بدون آزادی  محور بود، آزادی و عدالت توامان 
نمی توان به عدالت رسید. بدون عدالت هم نمی شود به آزادی 
رسید. ولی قبول دارم که اشتباه کردیم. آن اشتباه این بود 
که بخش هایی که انقلاب را دموکراتیک می کرد، خوانش های 
دموکراتیک از انقلاب را به نفع عدالت محوری، کنار گذاشتیم. 

این اشتباه بود. این باعث بزرگ شدن دولت شد.

ابراهیم اصغرزاده:

آزادیوعدالتبایدتوامانایجادشود

کنفرانس »صلح و امنیت در خاور میانه« در ورشـو لهسـتان در روزهای چهارشـنبه 
و پنجشـنبه )13 و 14 فوریـه( بـا محوریـت آمریـکا و متحـدان ضدایرانـی اش به پایان 
رسـید؛ کنفرانسی که بیش از شصت کشـور، از جمله کشورهای عربی خاورمیانه در آن 
حاضـر بودنـد. این در حالی بود که روسـیه، لبنان، نتانیاهو در آغـاز کنفرانس اعلام کرد 
قصـد دارد فعالیـت خود علیه ایران را با کشـورهای عربـی هماهنگ کند تا با همکاری 
یکدیگـر، بـا آنچـه »خطر مشـترک« می خواند، مقابله کننـد. هر چنـد روزنامه آلمانی 

»هندلزبـلات« اذعـان کـرد او در این هدف پیشـرفت زیادی نکرد.
* اتفاق اصلی

سـیاوش فـلاح پور، کارشـناس مسـائل خاور میانـه در خصـوص ماهیت کنفرانس 
ورشـو گفت: »اولین نکته در باب ورشـو این بود که این کنفرانس با تمام حواشـی اش، 
به همراه جلسـات حاشیه ای و پوشش رسانه ای خیلی گسـترده آن که از یک ماه پیش 
شـروع شـده بـود، معطـوف به ایـران بـود. اما در حقیقـت اتفاق اصلـی کـه در پی این 
نشسـت رخ داد، عادی سـازی روابط عربی - اسرائیلی بود. در حقیقت هسته اصلی و آن 
اتفـاق اصلـی که باید رخ مـی داد، همین بود. در حالی که این کنفرانس با عنـوان ایران و 

ضدیت بـا ایران نمایانده شـده بود.«
* خروج از منطقه، ویژگی آمریکای عصر ترامپ

وی گفـت: »در واقـع مـا امریکایی را می بینیم کـه در عمل، صرفا پیام ها، تصمیم ها 
و قوانیـن »خـروج از منطقـه« را صـادر می کنـد. خروج آمریـکا چه در سـوریه و چه در 
افغانستان پیامدهای زیادی در ساختار داخلی آمریکا داشت. مذاکرات غیرمنطقی امریکا 
با طالبان باعث شـده سـفیر سابق آمریکا در افغانسـتان، این مذاکرات را نوعی مذاکرات 
تسـلیم در برابر طالبان قلمداد کرده اسـت. چراکه ترامپ می خواهد تا قبل از پایان دوره 
ریاست جمهوری اول، پرونده این پروژه بسته شود و خروج 18 ماهه از افغانستان کلید 
بخـورد. ایـن وجهه اصلی آمریکای عصر ترامپ اسـت.«فلاح پور ادامـه داد: »با این وجود 
آمریـکا در ورشـو سـعی دارد وجهـه و تصویری از »منشـا اثر بودن« و عاملیـت خود در 
منطقه به رخ ایران و بیش از آن به رخ متحدانش در منطقه بکشـد. البته با این تفاوت 
کـه ایـن خـروج از خاورمیانـه روی زمیـن اتفاق می افتد و عملی اسـت، اما در ورشـو ما 

بیشـتر حرف شـنیدیم و فضای کنفرانس صرفا سیاسی بود.«
* ورشو، ادامه فرآیند عادی سازی اعراب و اسرائیل

فـلاح پـور در ادامه خاطر نشـان کرد: »در حقیقت همان طور که بیشـتر تحلیلگران 
و رسـانه های عرب پیش از آغاز کنفرانس ورشـو نسـبت به آن تاکید داشـتند، مسـاله 
کنفرانس ورشـو، مسـاله فلسـطین اسـت و ایران صرفا یک بهانه برای شکل گیری این 
کنفرانـس بود تا کشـورهای عرب با نتانیاهو دور یک میز بنشـینند. لـذا اتفاق تاریخی، 

همنشـینی کشورهای عربی با اسـرائیل بود، و اساسـا ایران موضوعیت نداشت.«
وی در تبییـن ایـن فراینـد اضافـه کـرد: » امـا اگـر بخواهیـم روی ایـن روند تمرکز 
کنیـم، در ایـن زمینـه در واقع مـا با یک روند تاریخی مواجه هسـتیم. در درجـه اول ما 
بـا یـک مسـیر تاریخی روبـه رو هسـتیم و هیچ عامل شـگفت انگیزی این بیـن اتفاق 
نیفتاده اسـت. این یک مسـیری اسـت که از کنفرانس مادرید آغاز شـد و در مذاکرات 
کمـپ دیویـد و اسـلو تـا امروز تکامـل پیدا کرد. این یک مسـیری اسـت کـه در طول 
تاریـخ ظرفیتـش از بالقوه به بالفعل تبدیل شده اسـت.«وی گفت: »بنابراین هیچ اتفاقی 
عجیبـی نیفتـاده که بخواهیم ایـن کنفرانس را به انتخابات اسـرائیل، شـرایط نتانیاهو 

و وضعیـت ترامـپ یـا حتـی نقـش بن سـلمان و بن زایـد ارتبـاط دهیـم. این ها نقش 
محـدودی دارنـد. ایـن اتفاق یـک روند تاریخی اسـت که دیـر یا زود باید طی می شـد. 
حتی عده ای تعجب می کنند که چرا عمان در این نشسـت شـرکت کرده. این ها هیچ 

اتفاق عجیبی نیسـت.«
* چرا اعراب و اسرائیل کنار هم می نشینند؟

فـلاح پـور در خصـوص علت نزدیکـی اعراب و اسـرائیل گفت: » ایـن نظام هایی که 
مشـروعیت خـود را از جایـی غیر از صنـدوق رای به دسـت می آورند، مشروعیت شـان 
را مدیـون قـدرت هـای خارجی هسـتند. از آنجایی که این نظام ها ناکارآمد هسـتند و 
حتـی در مهار تهدیدهایی که متوجه امریکاسـت ناکارآمد بودند، کارکرد تاریخی شـان 
همیـن اسـت. حـال چه دوسـت ما باشـند و چه دشـمن ما. وقتـی مـا از نظامی حرف 
می زنیـم کـه مشـروعیتش را از جایی غیر از صنـدوق رای می گیرد، کارکـردش اجرای 
سیاسـت های منطقه ای امریکا در خاور میانه اسـت. بنابراین من معتقدم نفی صندوق 
رای در کشـورهای عربی خلیج فارس اصلی ترین علتش امنیت اسـرائیل اسـت. چون 
کارکـرد ایـن نظام ها این اسـت که در نقاط حسـاس، هسـته اصلی سیاسـت امریکا در 
منطقه که همان امنیت اسـرائیل اسـت را مراقبت کنند و در این راسـتا، سیاسـت های 
امریـکا را دنبـال کنند.« وی افزود: »فرقی نمی کند عربسـتان باشـد یا بحرین یا عمان. 
اصـل و اسـاس ایـن نظام هـا و اینکه این همه سـال بـا وجـود ناکارآمدی زیـاد روی کار 
هسـتند، حفظ روابط با اسـرائیل اسـت. مثال دیگر آن تشکیلات خودگردان فلسطین 
اسـت. تشـکیلاتی به غایـت ناکارآمد، خائـن و نظامی که اندک محبوبیتـی بین مردم 
ندارد. علت این موضوع هم حفظ امنیت اسـرائیل اسـت. بنابراین ورشو یک گام مهم در 
راسـتای عادی سـازی روابط اعراب و اسـرائیل اسـت. این روند تاریخی باید طی می شد 

و ربطـی بـه اشـخاص مختلف نـدارد. این روند با هر شـخصیتی طی می شـد.«
* نتیجه این روند تاریخی چیست؟

فلاح پور در خصوص نتایج روند عادی سـازی روابط اعراب و اسـرائیل گفت: » اولین 
نتیجـه ایـن اتفـاق، تقویت وضعیت ایـران و ترکیه در سـطح منطقه اسـت، مخصوصا 
ایـران. چون این سیاسـت تندی کـه الان رهبران جوان عرب خلیـج فارس با محوریت 
»شـورای همـکاری خلیـج فارس« اجرا می کننـد فاصله خیابان عربـی، افکار عمومی و 
بدنه مردم با حاکمیت ها را دو چندان می کند. اعتراضات اقتصادی در کشـورهای عربی 
بیـش از پیـش خواهد شـد. در سـال 2019 یک سـری کشـورها مثل سـودان و لبنان 
بـه مرز فروپاشـی نزدیـک می شـوند. در برخی کشـورهای دیگر، بحران هـای جدیدی 
در حـال وقـوع اسـت. مثل بحران سـرمایه گذاری خارجی در عربسـتان و امـارات که تا 

پیـش از این نبود.«
* شکاف گفتمانی در راستای تقویت شکاف اقتصادی

وی در ایـن بـاب افـزود: »می دانیـم که فاصلـه مردم بـا نظام های عربی بسـیار زیاد 
اسـت. امـا عمـلا نقطـه اتـکای ایـن فاصله ها بحـث اقتصـادی اسـت. الان بـا توجه به 
سیاسـتی که اکثر نظام های عربی در خصوص فلسـطین به شـکل علنی اتخاذ کردند، 
ایـن فاصلـه یـک بعد گفتمانـی هم پیـدا می کند و ایـن یک تهدیـد بزرگ بـرای این 
نظام ها خواهد بود. مخصوصا نظام هایی که پشـتوانه کمتر مالی نسـبت به کشـورهای 
نفـت خیـز دارند. مثل مصر و مراکـش. این ها از این منظر تهدید جدی خواهند شـد.«

* تقویت موضع گفتمانی ایران

ایـن کارشـناس مسـائل خاورمیانـه ادامـه داد: »از جهـت دیگر این وضعیت سـبب 
تقویت موضع گفتمانی ایران و ترکیه در منطقه خواهد شد. خصوصا این وضعیت برای 
ایـران مفیـد اسـت. چون جریان های اسـلامگرا که بخش مهمـی از آنهـا در پی بحران 
سـوریه از ایران فاصله گرفتند، یا حتی رو در روی ایران ایسـتادند، الان در حال بازگشت 
بـه ایران هسـتند. در گوشـه و کنـار اخباری می شـنویم که گفت وگوهـا و رایزنی هایی 
را برخـی از ایـن جریانـات بـا ایـران دارند. هر چنـد الان در مراحل مقدماتی اسـت. ولی 
همیـن اتفـاق نشـان می دهد کـه ضربه ای کـه در اثر ایـن چرخش ناگهانـی نظام های 
عربـی ایجـاد شـده خیلـی بزرگ اسـت و جریان هـای پیدا و پنهـان خاور میانـه که در 
پـی بحـران سـوریه از ایـران فاصلـه گرفته بودند، به سـمت تهـران باز می گردنـد.«وی 
گفـت: »عـادی سـازی روابط صرفا مختص به اسـرائیل نیسـت. کشـورهای عربی باید 
بسـیاری از سیاست های شـان را در خاورمیانـه تغییـر دهند. از جمله اینکه روابط شـان 
با خیلی از گروه ها و جریانات اسـلامگرا را به حداقل برسـانند. جریاناتی که کشـورهای 
عربـی خلیج فـارس با آنها ارتباط داشـتند. این جریانات اسـلامگرا اصلـی ترین نیروی 
خاورمیانه هسـتند. غیر از این نیروها صرفا با سـاختار مواجهیم. تفاوت نیرو و سـاختار 
ایـن اسـت کـه این نیروهـا میرا نیسـتند. یکی از ایـن نیروهای اسـلامگرا هـم جریان 
»اخوان المسـلمین« اسـت که هیچگاه از بین نمی رود که اسـرائیل و صهیونیسم خط 

آنهاست.« قرمز 
* نتایج عادی سازی روابط عربی - اسرائیلی

فلاح پور در خصوص نتایج روند عادی سـازی اعراب و اسـرائیل گفت: » اولین نتیجه 
ایـن رونـد، طبیعتا تاثیری اسـت که بر افکار عمومـی و جوامع عربـی دارد که ماحصل 
آن افزایـش فاصلـه مـردم بـا حاکمیت های عربـی خواهد بـود. نتیجه دیگر بازگشـت 
جریان هـای اسـلامگرا به تهـران اسـت. «وی ادامه داد: »اتفاق سـوم، نابودشـدن جریان 
میانه رو در پرونده نزاع فلسـطین و اسرائیل اسـت؛ جریانی که نمادش جریان خودگران 
فلسـطین و فتـح اسـت کـه هویت سیاسی شـان بـر اسـاس رابطه شـان با اسـرائیل و 
جریانات عربی - اسـرائیلی شـکل گرفته است. این ها سوپاپ اطمینانی بودند که کارکرد 
تاریخی شـان به نوعـی مهـار جریانـات داخلی و کمک به اسـرائیل بود. امـا در در تصویر 
رسـانه ای خـود را یـک جریان صلح طلـب می خواندنـد. در صورتی که ایـن جریانات به 

لحاظ مالی و امنیتی کاملا وابسـته به اسـرائیل هستند.«
وی در نهایت خاطر نشـان سـاخت: »این کنفرانس و اتفاقات بعدی نشـان می دهد 
که این ها تا چه حد اعتبار و وزن شـان قلیل اسـت. تا جایی که تشـکیلات خودگردان 
که این کنفرانس را تحریم کرده بود، اساسـا به کنفرانس دعوت نشـده بود. بنابراین این 
جریان میانه رو و کشـوری مثل اردن به حاشـیه کشیده می شوند و جریانات رادیکال از 

دو طـرف فضا را به دسـت می گیرند.«
* معامله قرن، خلع سلاح ایران یا تقویت ایران؟

بـا این اوصاف به نظر می رسـد راهبرد اصلـی امریکا در خصوص عادی سـازی روابط 
اسـرائیل و اعراب معطوف به خلع سـلاح گفتمانی ایران در منطقه بوده اسـت. هرچند 
بـه نظر نمی رسـد معـادلات امریکایی هـا به نقطه مطلوب نزدیک شـده باشـد. تقویت 
هسـته های اسـلامی - شیعی در منطقه و بازگشـت برخی گروه های اسلامی به سمت 
تهران، ظهور گروه های شـبه نظامی شـیعی منطقه در قامت سـاختار حزبی و ورود آنها 

به سیاسـت، از موانع بزرگ معامله قرن اسـت.

تحلیل کنفرانس ورشو در گفت وگو با سیاوش فلاح پور 

ورشووآدرسغلطیبهنامایران

خبــر
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بر حسين عليه السلام پنج سال گريسته شد. 
امُّ جعفر كِلابى )امّ البنين(، براى حسين عليه السلام مرثيه 

مى سراييد و مى گريست تا اين كه چشمانش نابينا شد. مروان، 
حاكم مدينه، به صورت ناشناس مى آمد و پشتِ در مى ايستاد و به 

گريه و مرثيه سرايى او گوش مى داد.

چهارشنبه - 1اسفند ماه 1397- سال بیست و یکم - شماره  4754

رئیس کل دادگستری استان قم گفت: دشمنان از 
سازمان های مردم نهاد خود بهترین استفاده را می کنند 

و متاسفانه ما کمترین بهره را از این مجموعه ها داریم.
حجت الاسلام والمسلمین حمزه خلیلی روز سه 
و  نظارت  مدیران  سالانه  نشست  درپنجمین  شنبه 
ارزشیابی کارکنان اداری دادگستری های سراسر کشور 
درقم ،افزود: از سوی دیگر آنها از فضای مجازی به ویژه 
بازی های یارانه ای بیشترین استفاده را می کنند و ما 
پایین ترین بهره را برای پیشبرد اهداف خودمان به 

دست می آوریم.
وی در بخش دیگری از سخنان خود به تلاش های 
دشمنان اسلام برای ضربه زدن به نظام اسلامی اشاره 
کرد و گفت: افرادی در خارج از مرزهای کشور درحال 
انجام اقداماتی هستند، این درحالیست که ما خواب 

هستیم و باید تحرک بیشتری را درمقابله هجمه های 
آنها داشته باشیم. 

وی ادامه داد: باید با تلاش و مجاهدت ، این نظامی 
که ودیعه ای است و خون بسیاری از شهیدان پای آن 

ریخته شده را حفظ و حراست کنیم.
خلیلی در بخش دیگری از سخنان خود توجه جدی 

به نظارت و ارزشیابی را با اهمیت دانست و گفت: نظارت 
و ارزشیابی با نگاه جدید باید مورد توجه قرار گیرد و این 
امر نیاز به آموزش دارد، ارزشیابی بدون علم و آگاهی 

گناه است.
وی اظهار داشت: فاصله ما با ارزشیابی مطلوب زیاد 
است و این امر نشان می دهد که باید کارها را با علم و 

آگاهی جلو ببریم.
وی گفت: درشرایط کنونی باید گستره نظارت را 
مشخص کرده و اقداماتی که در راستای بهبود آن نیاز 

است را مورد بررسی قرار دهیم.
در  کنندگان  شرکت  به  خطاب  درپایان  خلیلی 
نشست با بیان اینکه محیط معنوی قم برکت هایی در 
زندگی انسان ایجاد می نماید، افزود: حضور شما در این 
استان توفیق است ،سعی نمایید نهایت استفاده را ببرید.

رئیس کل دادگستری استان قم:

دشمنان از سازمان های مردم نهاد بهترین استفاده را می کنند

فرماندار قم گفت: مایحتاج مورد نیاز مردم قم و زائران در ایام نوروز 98 تدارک دیده 
شده است و مشکلی در زمینه تامین میوه و سایر مواد خوراکی وجود ندارد.

رضا سیار روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگاران در خانه مطبوعات قم بیان کرد: 
کمیته های یازده گانه ستاد تسهیلات زائرین در قم تشکیل و موارد مورد نیاز مردم و 
زائران در این ایام پیش بینی شده است.وی افزود: در حوزه تامین ارزاق عمومی برای ایام 
نوروز وضعیت خوبی داریم و ذخیره سازی سیب و پرتقال هرکدام به ترتیب به میزان 
480 و 700 تن برای کنترل بازار و عرضه با نرخ مناسب انجام شده است.وی ادامه داد: 
در بحث تامین محصولات پروتئینی نیز با واردات گوشت قرمز و گوشت مرغ، به دنبال 
تامین نیاز مردم و کنترل بازار در ایام نوروز هستیم.سیار گفت: همچنین شکر و آرد مورد 
نیاز شیرینی و سوهان پزی های قم نیز برای ایام نوروز تامین شده است تا روند فعالیت 
آنان در شب عید بدون هیچ مساله ای دنبال شود.وی در ادامه به موضوع ظرفیت اسکان 
مسافران نوروزی در قم اشاره کرد و افزود: اسکان یکی از مهمترین دغدغه های مسئولان 
استان در این ایام بوده و برای تامین آن راهکارهای مختلفی در دستور کار است.وی بیان 
کرد: همه ظرفیت واحدهای اقامتی استان در بهترین حالت حداکثر حدود 20 هزار تخت 
است در حالی که در برخی از ایام نوروز مانند شب عید، به طور میانگین بیش از 160 
هزار تن در قم حضور دارند و این تعداد به غیر از افرادی است که در خانه های اقوام و 
آشنایان خود مهمان می شوند.فرماندار قم گفت: آموزش و پرورش استان با همه ظرفیت 
برای کمک به تامین اسکان زائران نوروزی به میدان آمده است و در سال های گذشته تا 
ظرفیت اسکان برای 50 هزار تن را هم ایجاد کرده است.وی افزود: برای پاسخگویی به نیاز 
زائران در این بخش سایر اماکن مانند شبستان های حرم مطهر حضرت معصومه)س( و 
مسجد جمکران، سالن های ورزشی و همه امکانات استان را بسیج می کنیم.وی با اشاره 
به آمادگی شهرداری قم برای پذیرایی از زائران نوروزی، ادامه داد: همچنین در صورت 
مساعد بودن هوا، شرایط اسکان زائران در بوستان ها آماده است و انان می توانند به 
صلاحدید خود با نصب چادر ایام نوروز را در قم سپری کنند.سیار گفت: اولویت اسکان، 
هدایت زائران نورزی به سمت هتل ها و واحدهای اقامتی است و سپس ایشان می توانند 
از مراکز آموزش و پرورش و سایر امکانات درنظر گرفته شده استفاده کنند.وی بیان کرد: 
به منظور مقابله با سرقت های خرد در این ایام نیز مراکز غربالگری متکدیان و کمپ های 
ترک اعتیاد معتادان در قم فعالیت خود را گسترش داده اند و مراکز جدیدی نیز در این 
رابطه ایجاد خواهد شد، همچنین نیروی انتظامی برای این ایام طرح ها و برنامه های ویژه 

ای را به اجرا درخواهد آورد.
*  بازنشسته نیستم

فرماندار قم در بخش دیگری از سخنان خود گفت: من بازنشسته نیستنم، اما 

می توانم بازنشسته شوم، اگر خودم بخواهم و یا دولت بخواهد.وی در بخش دیگری 
از سخنان خود افزود: به غیر از انتخابات که مسئولیت اجرای آن برعهده فرمانداری 
است، این نهاد در تمام امور مسئولیت هماهنگی و بخش پشتیبانی را برعهده دارد، 
همچنین بر اساس قانون شوراها، وظیفه تطبیق مصوبات شهر و روستاها با قوانین 
برعهده فرمانداری هاست.وی با بیان این که فرمانداری در بیش از 90 درصد کارگروه 
های استانی عضویت دارد، ادامه داد: در این کارگروه ها بخشی از کارها را برعهده ما 
می گذارند، در مواردی هم خودمان احساس می کنیم ضعف و نقصی است که اگر 
وارد شویم می توانیم آن را رفع کنیم و در این گونه موارد نیز به عنوان دستگاه اجرایی 
و حاکمیتی با استفاده از نظر کارشناسان وارد موضوع می شویم.وی با اشاره به این که 
برای کمک به مردم به دنبال تسهیل امور و حذف امور زائد اداری هستیم، بیان کرد: 
با توجه به این که استان قم دارای یک شهرستان است و فعلا هم خبری از این که 
شهرستان جدیدی به مجموعه استان الحاق شود نیست، برای هیچ سازمانی پیگیر 
تشکیل اداره های شهرستانی نبودیم و تنها به این که در هر دستگاهی یکی از معاونان 
مدیرکل به امور شهرستان قم رسیدگی کنند، اکتفا کردیم، چرا که نمی خواهیم مردم 

را در میان بخش های صف و ستادی دستگاه های اجرایی سرگرم کنیم.
* توسعه گردشگری در بخش های قم نیازمند ایجاد زیرساخت است

سیار همچنین گفت: برخی از بخش های قم دارای قابلیت های فراوان برای توسعه 
گردشگری است اما باید زیرساخت های مناسب در آن ها ایجاد شود.وی بیان کرد: 
گاهی گردشگران در مناطق روستایی وارد باغ و زمین مردم می شوند و به آن ها 
خسارت می زنند که این مساله موجب بروز برخی مشکلات شده است، بنابراین برای 
توسعه گردشگری در بخش های قم باید مکان های مشخصی برای حضور گردشگران 

فراهم شود.
وی ادامه داد: اطراف بقاع متبرک امامزادگان مکان های مناسبی برای توسعه فضاهای 
گردشگری در بخش های قم است که می تواند مورد توجه قرار گیرد.فرماندار در خصوص 
مسدودشدن راه دسترسی به روستای فردو به دلیل استقبال پرحجم گردشگران نیز 
گفت: برای ایجاد راه دسترسی جدید به این منطقه با لحاظ حفظ طبیعت آن، باید از جاده 

های غیر همسطح استفاده کرد که این مساله نیازمند اعتبارات کلان است.
وی بیان کرد: در مسیر روستای ویریچ تا روستای فردو، گاهی آنقدر تعداد وسایل نقلیه 
زیاد است که کل جاده مسدود می شود، و امکان یک طرفه کردن مسیر هم وجود ندارد.

وی ادامه داد: حضور پرتعداد گردشگران در این منطقه علاوه بر مشکلات ترافیکی 
موجب بروز برخی از آسیب های اجتماعی ناشی از عدم رعایت ارزش های اسلامی نیز 

می شود که نیازمند اقدام های کارشناسی برای پیشگیری است

فرماندارقم:

مایحتاج مورد نیاز مردم قم در ایام نوروز تامین شده است

نیم نگاه

نامحـرمانه

خبــر

»پزشکان« ۶۷۰۰ میلیارد تومان فرار مالیاتی دارند 
 نماینده مردم مشهد در مجلس گفت: طبق مستندات مرکز پژوهش های مجلس پزشکان 6700 
میلیارد تومان فرار مالیاتی دارند.نصرالله پژمانفر در جلسه علنی بعدازظهر دیروزمجلس در جریان بررسی 
جزئیات لایحه بودجه سال 98، در تذکری گفت: در جلسه نوبت صبح امروز گزارشی درباره فرار مالیاتی 
پزشکان ارائه کردم، در این راستا نمایندگان، مرجعِ فرار مالیاتی 6700 میلیارد تومانی پزشکان را جویا 
شدند و بنده نیز مرکز پژوهش ها را به عنوان مرجع معرفی کردم.وی خطاب به مطهری که ریاست 
جلسه علنی را برعهده داشت، گفت: شما صحت عدد را از نماینده مرکز پژوهش ها جویا شدید و ایشان 
بیان کردند ما گزارشی ندادیم.پژمان فر ادامه داد: من عین گزارش را برای شما قرائت می کنم، در صفحه 
۳2 این گزارش آمده است مقدار واقعی مالیات پزشکان حداقل 6700 میلیارد تومان در سال تخمین 

زده شده است؛ در حال حاضر بسیاری از پزشکان به فرار مالیاتی متهم هستند.

افشای جزئیاتی از نحوه ترور »یاسر عرفات« 
مشاور سابق یاسر عرفات، رئیس فقید تشکیلات خودگردان فلسطین از ترور وی با "خمیر دندان 
آغشته به سم" خبر داد.به گزارش ایسنا، به نقل از شبکه روسیا الیوم، بسام ابوشریف، مشاور یاسر عرفات 
در مصاحبه با یک شبکه ماهواره ای اردنی گفت: یاسر عرفات به دلیل وجود سم در خمیردندانی که 
استفاده می کرد ترور شد. زمانی که او دندان هایش را مسواک می زد مقداری از این سم وارد لثه و بعد 
وارد خون او شد.ابوشریف گفت که مدت ها قبل از ترور عرفات به او نسبت به وجود نقشه هایی برای 
ترورش هشدار داده بود اما کسی به هشدارهایش توجه نکرد.وی افزود: من به یاسر عرفات توصیه کردم 
بهتر است غذاهایی که در آشپزخانه اش درست می شود نخورد و از افراد غیرمعتمد دارو نگیرد اما او از 
قبول توصیه های من اکراه داشت. من و خانواده ام برای کمک به او داوطلب شدیم و من نامه ای را برایش 

فرستادم اما طرف هایی که در کنار او بودند از اهمیت این نامه نزد او کاستند.

وجود یک میلیون سیم کارت بی هویت در کشور
سازمان نظام صنفی رایانه  ای با استناد به آمارهای غیررسمی اعلام کرد: وجود بیش از یک میلیون 
سیم کارت بی هویت و خرید و فروش سیم کارت های فعال، بستری برای مجرمان فراهم کرده تا بدون 
ترس از شناسایی، مرتکب جرم شده و فضای عمومی توسعه کسب  وکارهای جدید را ملتهب و ناامن 
کنند. علاوه بر موارد فوق توجه به این مهم هم ضروری است که دستگاه هایی که وظیفه  فرهنگ سازی، 
آموزش، پیشگیری از جرم و شناسایی مجرمان اینترنتی را دارند به اندازه کسب وکارها و فضای مجازی 
کشور رشد و توسعه نداشته  اند. در نتیجه، برای حل معضل این ناهمگونی و عدم توازن، مسدود کردن و 

فیلترینگ به عنوان اولین راه حل توسط دستگاه  ها و نهادهای نظارتی انتخاب شده و می  شود.

امام جمعه اهواز استعفا کرد 
آیت الله موسوی جزایری با حضور در دفتر مقام معظم رهبری، گزارشی از وضعیت جسمانی خود ارائه 
کرد و از سمت »امامت جمعه اهواز« استعفا داد.به گزارش حوزه نیوز، آیت الله سیدمحمدعلی موسوی 
جزایری، روز گذشته، 29 بهمن ماه با حضور در دفتر مقام معظم رهبری، گزارشی از وضعیت جسمانی 
خود ارائه کرد و از سمت »امامت جمعه اهواز« استعفا داد.وی در »خطبه های نماز جمعه 26 بهمن ماه 
اهواز« از »سمت امامت جمعه به دلیل ضعف قوای جسمی« سخن به میان آورد.استمرار این بیماری، 
آیت الله موسوی جزایری را بر آن داشت که بنا به تکلیف شرعی و عدم توانایی در اقامه نماز جمعه، از 

سمت امامت جمعه استعفا دهند.

ظریف: شکایت و دلخوری از کریمی و غفوری ندارم
معاون سخنگوی وزارت خارجه با اشاره به خبر احضار وریا غفوری که گفته می شود به خاطر انتقادش 
از سخنان وزیر خارجه بوده، تاکید کرد که دکتر ظریف هیچ دلخوری از او ندارد.سید عباس موسوی، در 
توییتی آورده است: از احضار آقای وریا غفوری بی اطلاعم اما آقای ظریف نه تنها انتقاد پذیر است بلکه 
در این 5 سال بدترین اهانت ها و تهمت ها را بخاطر مردم و راهی که برگزید تحمل کرد؛ حال سخن 
دو ورزشکار محبوب هر چند تند ایشان را ناراحت نمی کند.او تاکید کرد: از ایشان)ظریف( شنیده شد 

هیچگونه شکایت و دلخوری ازکریمی و غفوری ندارم.

شورای تامین استان تهران مخالف زمان برگزاری دربی نیست 
انوشیروان محسنی بندپی استاندار تهران اعلام کرد که شورای تامین استان با زمان برگزاری مسابقه 
فوتبال شهرآورد فوتبال پایتخت )دربی( از سوی سازمان لیگ مخالفتی ندارد. سازمان لیگ زمان 
برگزاری دربی پایتخت را 10 فروردین ماه سال آینده اعلام کرده است.به گزارش روز سه شنبه ایرنا 
به نقل از استانداری تهران، محسنی بندپی رئیس شورای تامین استان گفته است: هیچ مشکلی برای 
برگزرای این بازی در زمان تعیین شده وجود ندارد.به این ترتیب از هفته بیست و سوم لیگ برتر فوتبال 
کشور، تیم های پرسپولیس و استقلال تهران از ساعت 17 روز شنبه 10 فروردین ماه سال 98 در 

ورزشگاه آزادی تهران به مصاف هم می روند.

حداد عادل: به دانش آموزان به نام دین زور نگوییم 
رئیس هیات امنای کانون مدارس اسلامی گفت: نباید در مدارس به نام دین به دانش آموزان آن قدر 
فشار وارد کرد که وقتی وارد دانشگاه شدند همه چیز را کنار بگذارند و عقایدشان تغییر کند یا حجاب را 
رها کنند و یکی از علل رخ دادن چنین مسائلی این است که قبل از دانشگاه به نام دین به دانش آموزان 
فشار وارد می شود.غلامعلی حداد عادل روز سه شنبه در ششمین اجلاس دبیران کانون های مدارس 
اسلامی و مدیران مدارس اسلامی سراسر کشور در مشهد افزود: رعایت حدود شرعی و مقید بودن به 

امور دینی و مذهبی با زور گویی و ایجاد محدودیت به نام دین فرق دارد.

ممنوع الخروجی همسر سیدامامی تمدید شد 
وکیل مدافع همسر کاووس سیدامامی از متهمان پرونده فعالان محیط زیست که بنابر اعلام 
مسئولان قضایی سال گذشته در زندان اوین خودکشی کرد، از تمدید ممنوع الخروجی موکلش به 
دستور سرپرست دادسرای امنیت خبر داد. پیام درفشان با اعلام این خبر اظهار داشت: در تاریخ 29 
بهمن 97 پیرو مراجعه حضوری به دادسرای اوین، مسئول دفتر سرپرست دادسرا از طریق تلفن به 

انتظامات عنوان کرد که دستور ممنوع الخروجی موکل رفع نشده و در عوض تمدید نیز شده است.

آخرین وضعیت جسمانی آیت الله مومن
فرزند آیت الله مومن در مورد آخرین وضعیت جسمانی آیت الله مومن اظهار کرد: وضعیت آیت الله 
مؤمن از چهارشنبه گذشته بحرانی شد و تا به این لحظه تغییری در وضعیت ایشان رخ نداده است. فرزند 
آیت الله مومن در گفت: وگو با شفقنا، در مورد آخرین وضعیت جسمانی آیت الله مومن اظهار کرد: 
وضعیت آیت الله مؤمن از چهارشنبه گذشته بحرانی شد و تا به این لحظه تغییری در وضعیت ایشان رخ 
نداده است.وی گفت: کادر پزشکی تمام سعی خود را برای درمان انجام می دهند و در مورد بهبود یا عدم 
بهبود هیچ نظر قطعی را مطرح نمی کنند و تنها عنوان کردند که وضعیت ایشان بحرانی است.فرزند آیت 

الله مؤمن از مردم درخواست کرد که برای شفای آیت الله مؤمن دعا کنند.

شکایت سیدمحمد خاتمی از کریمی قدوسی 
سخنگوی هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان از شکایت رئیس دولت اصلاحات از کریمی قدوسی خبر 
داد. محمد جواد جمالی نوبندگانی درباره شکایت سیدمحمد خاتمی از کریمی قدوسی، گفت: رئیس 
دولت اصلاحات از جواد کریمی قدوسی نماینده مردم مشهد و کلات به علت توهین و افترا شکایت 
کرده است و این موضوع در هیات نظارت بر رفتار نمایندگان بررسی می شود.سخنگوی هیأت نظارت 
بر رفتار نمایندگان گفت: این شکایت درباره ادعای آقای کریمی قدوسی مبنی بر دیدار خاتمی با ملک 

عبدالله پادشاه عربستان است.

در سال ۹۶، هر ساعت ۲۱ طلاق رخ داده! 
رییس کانون سردفتران ازدواج و طلاق با بیان اینکه در سال 96 در ایران ساعتی 21 واقعه طلاق و 
70 ازدواج به ثبت رسید، گفت: در کل نزدیک به یک سوم ازدواج های ایران در سال 96 منجر به طلاق 
شد. علی مظفری  افزود :سال 91 اعلام کردم ساعتی 16 طلاق در کشور در حال وقوع است و نهادهای 
مختلف به اعلام این آمار اعتراض کردند. ما نباید از بیان واقعیت ها بترسیم. اگر منظور مخالفین نظام 
هستند که آنها همیشه وجود دارند. ما باید ابتدا واقعیت و مشکل را بپذیریم تا بتوانیم آن را حل کنیم. در 
سال 96 میزان طلاق به ساعتی 21 طلاق در کشور رسید. از ابتدای سال 97 روند طلاق با وجود 20 

سال روند صعودی، روند نزولی پیدا کرد.

حدود ۹۷ درصد خاک ایران دچار خشکسالی است
مسئول IPCC در ایران با اشاره به اینکه در انتهای سال 96، حدود 97 درصد خاک کشور را 
خشکسالی در بر گرفته است گفت: بر اساس ناحیه بندی اقلیمی ایران نواحی گرم و خشک ایران 
افزایش چشمگیری داشته است.بهلول ضیاییان رئیس مرکز ملی خشکسالی و مدیریت بحران سازمان 
هواشناسی و مسئول دفتر lPCC در ایران در همایش هم اندیشی ملی موافقتنامه اقلیمی پاریس به 
وضعیت دمای ایران در 50 سال گذشته اشاره کرد و گفت در هر دهه این دوره زمانی 4 دهم درجه 

سانتی گراد افزایش دما داشته ایم.

بازداشت ۲ مسئول در شمیرانات
یک منبع آگاه از بازداشت 2 مسئول در شهرستان شمیرانات خبر داد. یک منبع آگاه در گفتگو با مهر 
از بازداشت 2 مقام مسئول در شمیرانات خبر داد و افزود: جزییات این بازداشت هنوز مشخص نیست اما 
این 2 مسئول بازداشت شده اند. بر اساس این گزارش، هنوز هیچ منبع رسمی علت دقیق بازداشت را 
بیان نکردند، اما با توجه به توئیت شب گذشته امام جمعه لواسان، عده ای فساد مالی مرتبط با واگذاری 

زمین را از دلایل بازداشت این 2 مسئول ذکر کردند.

به مناسبت روز شهید؛

۳۰ فیلم فاخر در گلزارهای شهدای قم اکران می شود
 رئیس سازمان فرهنگی هنری شهرداری قم گفت: ۳0 فیلم فاخر که به دبیرخانه جشنواره مادران 

چشم انتظار رسیده بود به مناسبت روز شهید در گلزارهای شهدای قم اکران می شود.
ابوالقاسم مقیمی عراقی بعد از ظهر سه شنبه در جشنواره مادران چشم انتظار که در سالن همایش 
های شهرداری قم برگزار شده بود، برنامه ریزی های برنامه چله سرو را مورد اشاره قرار داد و اظهار کرد: 
جشنواره مادران چشم انتظار برکت و توفیق خاصی بود که طراحی شد و انجمن سینمای جوان با 
زحمات و تلاش شگرف اجرای آن را برعهده گرفت.وی با عنوان اینکه جشنواره مادران چشم انتظار 
برای نخستین بار در استان قم اجرا شد، تصریح کرد: این برنامه با استقبال خاصی از سوی هنرمندان 
فیلم ساز مواجه شد.رئیس سازمان فرهنگی هنری شهرداری قم ادامه داد: با اینکه قرار بود این جشنواره 
استانی باشد ولی آثار قابل تاملی از سراسر کشور به این دبیرخانه ارسال شد که در این راستا می شود به 

ارسال 60 فیلم نامه اشاره کرد.

عیدی و حقوق بهمنِ! نه  این خودِ بهمنِ! کاریکاتور

محمدعلى رجبى

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم خبر داد

احداث سه پارکینگ طبقاتی در قم
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: شهرداری در نظر 
دارد برای سال آینده سه پارکینگ دو تا سه طبقه زیر معابر پرتردد قم 

ایجاد نماید.
عباس ذاکریان روز سه شنبه با اعلام این خبر افزود: طراحی ها در حال 
انجام می باشد و قرار است معاونت فنی و عمرانی شهرداری پیمانکار مناسب 
برای این طرح ها را انتخاب نماید تا تملک ها نیز صورت گیرد.وی اضافه کرد: 
با توجه به اینکه تملک قدری مشکل است، تصمیم گرفته شد زیر معابری 
که تقاضای پارکینگ زیاد است، پارکینگ های زیرزمینی و طبقاتی احداث 
شود.وی با بیان اینکه تعداد زیادی پارکینگ در شهر قم نیاز است، ادامه 
داد: هر کدام از پارکینگ ها ظرفیت 200 تا ۳00 خودرو خواهد داشت و 
امیدواریم سال آینده با اجرایی شدن این طرح ها، نهضت ساخت پارکینگ 
در این شهر کلید بخورد.ذاکریان بیان کرد: در چند سال گذشته ساخت 
پارکینگ در طرح تفضیلی در دستور کار بوده، ولی تملک نقاطی که برای 
پارکینگ پیش بینی شد دشوار بود و این طرح قدری با تاخیر مواجه شده 
است.وی با اشاره به تعداد پارکینگ های عمومی در سطح شهر قم، بیان 
کرد: پارکینگ زائر با گنجایش 2 هزار خودرو و پارکینگ شرقی حرم مطهر 
حضرت معصومه )س( نیز با ظرفیت حدود یک هزار و 500 تا 2 هزار جای 
پارک خودرو در هسته مرکزی شهر واقع شده اند.وی با بیان این که ایجاد 
پارکینگ طبقاتی در محل پارکینگ شرقی از برنامه های آینده شهرداری 
است، خاطرنشان کرد: تعدادی پارکینگ نیز در بستر رودخانه و مجاور حرم 
مطهر ساماندهی شده که ظرفیت مناسبی برای پارک خودرو دارند و پارک 
های حاشیه ای کنار معابر نیز محل مناسبی برای پارک خودرو شهروندان 
است.به گفته معاون شهردار قم، 2 زمین خالی که در چهار راه شهدا و کنار 
بیمارستان کامکار قرار دارد نیز به صورت موقت به عنوان پارکینگ استفاده 
می شود.وی با تاکید بر سخت گیری در صدور پروانه ساخت برای تامین 
پارکینگ مورد نیاز، بیان کرد: هنگام صدور پروانه مالکان موظف هستند 
پارکینگ مورد نیاز را یا در ملک خود تامین نمایند و یا در شعاع 200 متری 
ملک، زمینی خریداری و به عنوان پارکینگ استفاده نمایند.وی گفت: با 
توجه به اینکه در طرح تفضیلی، برای ساختمان ها با کاربری مسکونی تا 
250 متر، اداری و تجاری 50 متری یک پارکینگ در نظر گرفته شده، در 
صورتی که یک پارکینگ پاسخگوی نیاز ساکنان این ساختمان ها نخواهد 
بود.ذاکریان افزود: به عنوان مثال یک فروشگاه زنجیره ای 200 مترمربعی بر 
اساس ضوابط طرح تفصیلی نیاز به چهار پارکینگ دارد؛ در صورتی که این 

تعداد پارکینگ حتی برای کارکنان این فروشگاه نیز کافی نیست.

مدیر عامل سازمان میادین شهرداری قم  اعلام کرد

آمادگی برای تعیین جایگاه 
و کمک به توزیع میوه شب عید

مدیر عامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهرداری 
قم گفت: شهرداری قم نسبت به تعیین زمین برای توزیع میوه شب عید با 

قیمت های مصوب اقدام کرده است.
علیرضا مظفری در خصوص فعالیت میادین میوه و تره بار در شهر قم 
گفت: مدیریت  میدان میوه و تره بار از سال 76 در میدان شهید رجایی و در 
زمینی به مساحت ۳0 هکتار دایر شده و حدود 2۳0 غرفه در آن فعال است 
که صنف میوه فروشان عمده در این مکان فعالیت و اتحادیه دارند.وی ادامه 
داد: اقدامات سخت افزاری، آماده کردن محیط، نگهداری مجموعه و مالکیت 
زمین در میدان شهید رجایی با سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری قم 
است و افرادی که در غرفه ها فعالیت دارند، مالک سرقفلی هستند.مدیرعامل 
سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهرداری قم در مورد 
وضعیت میوه شب عید عنوان کرد: طی هماهنگی هایی که با شرکت تعاونی 
روستایی انجام دادیم، اقدامات اولیه در بحث تهیه اقلام میوه های پرتقال و 
سیب برای شب عید صورت گرفته است.مظفری اضافه کرد: شهرداری قم 
نسبت به تعیین زمین برای توزیع میوه شب عید با قیمت های مصوب اقدام 
کرده و مشکلی در این زمینه وجود ندارد.وی با تاکید بر اینکه کمبود میوه 
شب عید نخواهیم داشت و نیازهای لازم شهروندان تامین شده است، گفت: 
ممکن است قیمت میوه ها مثل سایر اجناس بعضا بالاتر از حد متعارف 
باشد، اما مطمئنا هیچ کمبود میوه ای در ایام نوروز وجود نخواهد داشت.

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهرداری قم 
یادآور شد: هنوز تعداد جایگاه های عرضه میوه شب عید مشخص نشده، اما 
قطعا علاوه بر جایگاه های سال گذشته، غرفه های جدید نیز خواهیم داشت.

مظفری تاکید کرد: توافقی با شهرداری های مناطق برای اختصاص زمین در 
برپایی غرفه های میوه شب عید خواهیم کرد و هرچه تعداد زمین بیشتری 
در اختیارمان قرار بگیرد، جایگاه های عرضه میوه بیشتری در سطح شهر 
وجود خواهد داشت.وی در مورد تامین ارزاق عمومی شهروندان نیز اظهار 
کرد: 18 فروشگاه همشهری برای تامین مایحتاج عمومی و تنظیم قیمت 
بازار در مناطق مختلف سطح شهر دایر شده که در قالب قراردادهای اجاره ای 

به بخش خصوصی واگذار شده و در حال فعالیت هستند.

شهردار قم  خبرداد

اجرای سالیانه ۱۵۰۰ میلیارد تومان 
پروژه عمرانی 

شهردار قم گفت: شهرداری سالیانه هزار و 500 میلیارد تومان پروژه 
عمرانی در شهر قم اجرا می کند، باید راه برای اجرای پروژه های عمرانی در 

محلات نیازمند بازآفرینی شهر برای شهرداری قم باز شود.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد  در ستاد بازآفرینی پایدار شهری استان 
قم در سالن جلسات امام جواد)ع( استانداری با اشاره به اراضی 48 هکتاری 
منطقه پردیسان اظهار کرد: این اراضی پشتیبانی برای احیا و توانمندسازی 
بافت های ناکارآمد و نیازمند بازآفرینی شهری هستند، تصمیم گرفته 
شده بود که اراضی 48 هکتاری به سازمان بهسازی و نوسازی اطراف 
حرم حضرت معصومه)س( واگذار شود. وی ادامه داد: در محلات نیازمند 
بازآفرینی شهری قم نیاز به وحدت در تصمیم گیری داریم، قرار بود که ۳2 
هکتار از اراضی منطقه پردیسان برای ساماندهی سکونتگاه های غیررسمی 
در شهر قم واگذار شود، اما این کار صورت نگرفت، با وجود اینکه مصوبه 
هیأت وزیران دارد. شهردار قم افزود: شهرداری سالیانه هزار و 500 میلیارد 
تومان طرح عمرانی در شهر قم اجرا می کند، باید راه برای اجرای پروژه های 
عمرانی در محلات نیازمند بازآفرینی شهر برای شهرداری قم باز شود، 
شهرداری می تواند کمکی برای وزارت راه و شهرسازی در این محلات باشد.

 سقائیان نژاد با اشاره به عملکرد شهرداری قم در محلات نیازمند 
بازآفرینی شهری اظهار کرد: شهرداری 18 هزار مترمربع تملک در این 
محلات انجام داده است، ولی برای اجرای پروژه های بازآفرینی شهری در 

محلات نیاز به حمایت وزارت راه و شهرسازی دارد.

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم  خبرداد

آریو اتوماتیک و برلیانس 
در ناوگان تاکسیرانی شهر قم

مدیرعامل سازمان نظارت و مدیریت بر تاکسیرانی شهرداری قم 
گفت: تاکسی های پیکان و پراید فرسوده را از رده خارج کرده و توانستیم 

تاکسی های آریو اتوماتیک و برلیانس را وارد ناوگان شهری کنیم.
مرتضی عزتی اظهار کرد: طی سال های گذشته با توسعه چشمگیر 
سازمان تاکسیرانی، تعداد تاکسی ها از 700 دستگاه به 6 هزار دستگاه 
رسیده و طی سه سال اخیر بیش از یک هزار و 500 دستگاه تاکسی 

نوسازی شده است.
وی ادامه داد: ماشین های تاکسی پیکان و پراید فرسوده را از رده خارج 
کردیم و توانستیم تاکسی های آریو اتوماتیک و برلیانس را وارد ناوگان 
تاکسیرانی کنیم که این امر موجب شده تا در نوسازی ناوگان تاکسیرانی 

طی دو سال اخیر، عمر مفید ماشین ها به 6 سال و نیم برسد.
مدیرعامل سازمان نظارت و مدیریت بر تاکسیرانی شهرداری قم با بیان 
اینکه تاکسی های حمل و نقل عمومی بعد از 10 سال فرسوده شده و باید 
نوسازی شوند، ابراز کرد: در چند سال اخیر عمر مفید ماشین های ما حدود 
9 سال و نیم بود ولی در حال حاضر با نوسازی هایی که انجام شده، به 6 

سال و نیم کاهش یافته که اقدام خوبی بوده است.

اخبــار

استاندار قم گفت: پاسخگویی مسئولان 
و سازمان های دولتی این استان به مطالبات 
مردم کمرنگ است و دستگاه ها باید در این 

زمینه فعال تر باشند.
بهرام سرمست روز سه شنبه در جلسه 
»ستاد صیانت از حقوق شهروندی، سلامت 
اداری و عفاف و حجاب« در تالار معصومیه 
فرمانداری قم با بیان اینکه رضایتمندی 
های  اولویت  تمام  صدر  در  باید  مردم 
دستگاه های اجرایی باشد افزود: نباید برای 
ارزیابی عملکرد دستگاه های اداری، تنها 
به گزارش بازرسان اکتفا کرد، بلکه باید 
میزان رضایتمندی مردم از دستگاه های 
اجرایی مورد توجه قرار گیرد.وی سیستم 
نظارت و ارزیابی عملکرد فعلی دستگاه ها را 
ناکارآمد دانست و گفت: باید با اصلاح روند 
ارزیابی عملکرد دستگاه ها به دنبال ارتقای 
گفت:  بود.سرمست  مردم  رضایتمندی 
مسئولان استان خود را برای پاسخگویی 
به مطالبات مردم و شفاف سازی عملکرد 
خود آماده کنند تا رابطه گفتمانی متقابل 
میان دولت الکترونیک و شهروند الکترونیک 

ایجاد شود.
* بیانیه رهبر معظم انقلاب سرلوحه 

کار تمام دستگاه های اجرایی باشد
وی در ادامه با اشاره به ورود به پنجمین 
دهه انقلاب گفت: در ابتدای این دهه بیانیه 
مهم رهبر معظم انقلاب، دارای فرازهای 
مختلفی است که این بیانیه برای تمام 
دستگاه های اجرایی ابلاغ شده و باید در 

سرلوحه کار آنها باشد.
استاندار قم افزود: این بیانیه چشم انداز 
روشنی است که در هفت محور تببین 
شده و وظیفه ما حفظ ارزش های انقلاب 
و تبیین دستاوردهای انقلاب در حوزه علم 
و پژوهش، اقتصادی، عدالت، عزت ملی، 

استقلال و سبک زندگی است.
سرمست، مردم را سرمایه اصلی انقلاب 
برشمرد و گفت: مفهوم حقوق شهروندی 
در نظام جمهوری اسلامی از مبانی نظری 
بسیار مستحکمی برخوردار است.وی با بیان 
اینکه حقوق شهروندی برگرفته از آموزه 
های دینی است تاکید کرد: پاسداری از 
حقوق شهروندی و همت برای اجرای آن 
از جمله وظایف دستگاه های اجرایی استان 
است که باید ضمن آشنایی با آن مبانی 
این منشور عملیاتی شود.وی گفت: حقوق 
شهروندی شامل حقوق مختلفی است که 
رابطه دولت و ملت و حقوق آنها را مورد 
اشاره قرار داده است.سرمست با اشاره به 
وظایف تاریخی دولت ها گفت: مهمترین 
امنیت  تامین  ابتدا  وظیفه دولت ها در 
مرزی بوده است ولی تکلیف دولتمردان 
در عصر حاضر به ایجاد، صیانت و بسط 
آزادی، رفاه، آسایش و رعایت حقوق مردم 
تغییر کرده است.استاندار قم گفت: رابطه 
دولت و شهروندان باید مورد مطالعه قرار 
گیرد تا رعایت حقوق شهروندی و صیانت 
از این حقوق در دولت ها به طور دقیق 

ارزیابی شود.وی مبارزه با فساد، پاسخگویی 
مسئولان، قانون گرایی، کارایی و اثربخشی 
را از مولفه های حکمرانی خوب دانست و 
گفت: تحقق دولت الکترونیک یکی از مولفه 
های حکمرانی خوب در راستای تامین 

حقوق شهروندی است.
*  ارائه خدمت به مردم به صورت 

شبانه روزی باشد
استاندار قم با بیان این که ارائه خدمت 
به مردم باید به صورت شبانه روزی باشد 
گفت: تحقق این امر مهم منوط به ایجاد 
داد:  ادامه  است.وی  الکترونیک  دولت 
دولت الکترونیک فاصله ها را کم و از فساد 
جلوگیری می کند و موجب شفاف سازی 
شود. می  مردم  رضایتمندی  افزایش  و 

وی با تاکید بر این که میزان تحقق دولت 
الکترونیک شاخصه میزان رعایت حقوق 
شهروندی است گفت: باید علاوه بر دولت 
الکترونیک، شهروند الکترونیک نیز تربیت 
شود تا علاوه بر آگاهی به حقوق شهروندی، 
از روش های قانونی برای پیگیری حقوق 
خود استفاده کند و همچنین از سواد رسانه 
ای لازم نیز برخوردار باشد.سرمست، ادامه 

داد: برای ارزیابی میزان باسوادی شهروندان 
معیار باسوادی تنها به خواندن و نوشتن 
محدود نمی شود، بلکه امروز سواد رسانه 
ای به عنوان یک الزام برای تحقق دولت 
الکترونیک ضروری است که در این زمینه 
نقش سازمان های مردم نهاد بسیار کلیدی 

می باشد.
* ارتقای رضایتمندی مردم اولویت 

دستگاه های اداری استان باشد
اجتماعی  و  امنیتی  سیاسی،  معاون 
استانداری قم نیز در این جلسه با بیان 
اینکه رونمایی از سند حقوق شهروندی 
یکی از دستاوردهای بسیار ارزشمند دولت 
است گفت: روزانه بیش از پنج میلیون 
شهروند به دستگاه های مختلف در کشور 
و هزاران تن به دستگاه ها دولتی استان 
مراجعه می کنند.سید محمدرضا هاشمی، 
مردم و اعتماد آنها را بالاترین سرمایه نظام 
افزود: تمام مسئولان  اسلامی دانست و 
مکلف هستند در کنار مردم باشند و در 
این زمینه به دبنال ارتقای خدمت رسانی 
و حل مشکلات آنها باشند.وی تاکید کرد: 
مسئولان استان تا زمانی که مسئولیت 
دارند باید تمام وقت خود را برای خدمت 
رسانی به مردم قرار دهند، چراکه نیاز امروز 

جامعه ارتقای رضایتمندی مردم است.
وی تشکل های مردم نهاد را از لازمه 
و حقوق  مردمی  مشارکت  تحقق  های 
ارتباط  اتاق  گفت:  و  دانست  شهروندی 
استانداری قم و دانشگاه ایجاد شده است 
و در این زمینه، برنامه محوری به عنوان 

اولویت استان مورد تاکید قرار گفته است.
هاشمی اظهار داشت: باید مدیران استان 
بدانند که تنها مدیر شهر قم نیستند بلکه 
مدیر استان هستند و به روستاها و بخش 

های تابعه نیز توجه کنند.

استاندار قم:

پاسخگویی دستگاه های اجرایی قم به مطالبات مردم کمرنگ است


